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رئیس مرکز پژوهش های مجلس خواستار اصلاح نظام ارزی کشور شد
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5ناترازی اصلی اقتصاد 
ایران مشخص شد

افزایش سن 
 بازنشستگی بحران 

را حل خواهد کرد؟
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صندوق هایی که عمر و 
سرمایه را می بلعند

صندوق بخشی فرصتی برای کسب 
سود متمرکز از صنایع مختلف

حاکمیت شرکتی، قطب نمای شرکت ها 
برای هدایت و ایجاد رویه ای شفاف

 بازیگران کوچک 
در بازی بزرگ 

افزایش ســن بازنشستگی که به تازگی از سوی نمایندگان 
مجلس شــورای اســامی در جریان بررسی لایحه برنامه 
هفتم توســعه به تصویب رســید، مهمترین و البته پر سر 
و صداترین مصوبه ای بود که نه تنها شاغان و جویندگان 

کار را با شوک و حیرت روبه رو کرده است بلکه...

صندوق های ســرمایه گذاری از محبوب ترین ابزارهای 
غیرمســتقیم بازار ســرمایه هســتند. تنــوع بالای 
صندوق هــا باعث شــده هر فــرد با هــر میزانی از 
ریســک پذیری و هر انتظاری از بازار، بتواند گزینه ای 

مناسب برای سرمایه گذاری بیابد...

»امروزه با بــه وجود آمدن تغییرات گســترده در فضای 
کســب و کار  بســیاری از افراد عاقه مند هستند کسب 
و کار شــخصی خود را داشــته باشــند و در ابتدای امر 
ســراغ عملیاتی کردن ایده های خود در بستر شرکت های 

استارتاپی می روند، در این بستر افراد دارای ایده به...

در ســرآغاز دهه 1990 میادی که همزمان بود با خاتمه 
جنگ ســرد و چیرگی به ظاهر بی رقیب ایالات متحده و 
دنیای غرب بر سیاســت های جهانــی، گروهی از ناظران 
انتظار داشتند که رقابت های سیاسی و امنیتی کنار رفته و 

جای خود را به همکاری ها و رقابت های اقتصادی...
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aدیاکو حسینیaمهدی محمودیaمصطفی بابالوaسعید اشتیاقی

مشروح این گزارش را در صفحه 2 بخوانید

تشدید ناترازی 
 بانک ها با 

بودجه ۱۴۰۳
ترقی اقتصادی: مرکز پژوهش های اتاق ایران در گزارشــی به بررسی ابعاد 
مختلــف لایحه بودجه 1۴0۳ پرداخته اســت. از نظر این نهاد لایحه بودجه 

سال آینده مبهم است.
»بودجه کل کشــور« در ســال آینده به ۶ هزار و ۴۷۸ هزار میلیارد تومان 
)همت( رســیده که نسبت به قانون بودجه ســال جاری ۲9.۷ درصد رشد 

کرده است.
»بودجه کل کشور« شــامل »بودجه عمومی دولت« و »بودجه شرکت های 
دولتی« اســت. ۲ هزار و ۷۳۷ همت از کل ســند مالی دولت سهم »بودجه 
عمومی دولت« است که ۲0.9 درصد نسبت به قانون بودجه 1۴0۲ افزایش 

یافته است.
بودجه شرکت های دولتی نیز با افزایش ۲9.۷ درصدی نسبت به سال جاری 

به ۳ هزار و ۷۴1 همت رسیده است.
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ترقی اقتصادی : مرکز پژوهش های اتاق ایران در گزارشی به بررسی 
ابعــاد مختلف لایحه بودجه 1۴0۳ پرداخته اســت. از نظر این نهاد 

لایحه بودجه سال آینده مبهم است.
»بودجه کل کشــور« در ســال آینده به ۶ هزار و ۴۷۸ هزار میلیارد 
تومان )همت( رســیده که نسبت به قانون بودجه سال جاری ۲9.۷ 

درصد رشد کرده است.
»بودجه کل کشــور« شــامل »بودجه عمومی دولــت« و »بودجه 
شــرکت های دولتی« اســت. ۲ هزار و ۷۳۷ همت از کل سند مالی 
دولت سهم »بودجه عمومی دولت« است که ۲0.9 درصد نسبت به 

قانون بودجه 1۴0۲ افزایش یافته است.
بودجه شرکت های دولتی نیز با افزایش ۲9.۷ درصدی نسبت به سال 

جاری به ۳ هزار و ۷۴1 همت رسیده است.
نفت و مالیات، دو مجرای درآمدی اصلی دولت

طبق ارقام درج شده در گزارش اتاق ایران و همچنین لایحه بودجه 
ســال آینده، فرض دولت بر این است که در سال 1۴0۳ روزانه یک 
میلیون و ۳۵0 هزار بشــکه نفت را با قیمت هر بشــکه ۶۵ یورو به 
فروش برســاند. نرخ تســعیر یورو به ریال نیز در این سند ۳1 هزار 
تومان در نظر گرفته شــده است. بر این اساس، درآمد نفتی و گازی 
در سال آینده به ۵۸۲.۷ همت خواهد رسید که ۳.۵ درصد نسبت به 

قانون بودجه سال جاری کاهش یافته است.
 به گفتــه مرکز پژوهش های اتــاق ایران مازاد بر ایــن درآمد نفتی 
1۳۶.۸ همــت نیز در قالب حواله نفت خام یــا میعانات گازی برای 

تقویت بنیه دفاعی پیش بینی شده است.
همچنین، درآمدهای مالیاتی نیز از ۷۴۸ همت در قانون بودجه سال 
جاری به یک هزار و 1۲۲ همت در لایحه بودجه 1۴0۳ افزایش یافته 
اســت. از این رقم، ۴0.۲ درصد از طرف مالیات بر اشخاص حقوقی، 
1۳.۵ درصد از محل مالیات بر درآمدها، ۴.۴ درصد از طریق مالیات 
بر ثروت و ۴1.9 درصد از محل مالیات بر کالاها و خدمات به دســت 

خواهد آمد.
بنابراین به طور کلی درآمدهای مالیاتی دولت در سال آینده نزدیک 

به ۵0 درصد نسبت به سال جاری افزایش یافته است.
نگاه بال پژوهشی اتاق ایران به بودجه ۱40۳: »مبهم«

طبق گزارش اتاق ایران، بودجه ســال 1۴0۳ در دو بخش )مرحله( 

به مجلس شــورای اسامی تقدیم می شود؛ بخش اول شامل احکام، 
ســقف منابع، ســقف واگذاری دارایی های مالی و سرمایه ای، منابع 

هدفمندی یارانه ها و مفروضات است.
بخش دوم، جداول تفصیلی را شــامل می شود که پس از تصویب و 

اباغ بخش اول قابل ارائه است.
در حــال حاضر، فقط بخش اول با حداقلــی از اطاعات به مجلس 
تقدیم شده اســت. اطاعات درج شده در این بخش، امکان ارزیابی 
سیاســت های بودجه ای دولت و آثار آن بر اقتصاد ملی را برای عموم 

مردم و به ویژه برای فعالان اقتصادی فراهم نمی کند.
برای مثال، جدول هدفمندســازی یارانه ها از این لایحه حذف شده 
اســت. بنابراین مرکز پژوهش های اتاق ایران بودجه ســال آینده را 

»مبهم« توصیف کرده است.

پیش تر رئیس اتاق ایران نیز در مورد لایحه بودجه 1۴0۳ گفته بود: 
»لایحه بودجه 1۴0۳ نه تنها بر اصول اقتصادی و برنامه هفتم منطبق 
نیســت، بلکه مبهم ترین ســند بودجه از مشروطه تاکنون محسوب 

می شود و هیچ چشم اندازی برای سال پیش رو ارائه نمی دهد.«
از دیگر انتقادات این مرکز به سند مالی دولت در سال آینده این است 
که در لایحه بودجه 1۴0۳ فشار مضاعفی بر بخش مولد اقتصاد کشور 

تحمیل خواهد شد.
طبق گزارش اتاق ایران، مالیات های بخش تولید و خانوارها افزایش 
پیدا کرده اســت که آثار رکــودی دارد. همانند ســال 1۴0۲ قابل 
پیش بینی اســت که دولت بخش مهمی از منابــع بانکی را به خود 
اختصاص خواهد داد و بــه همین دلیل منابع کافی و به موقع برای 
تامین سرمایه در گردش و سرمایه گذاری جدید بخش خصوصی در 

دسترس نخواهد بود.
در نهایت، به نظر مرکز پژوهش های اتــاق ایران ظرفیت های ایجاد 
رشــد اقتصادی در کشور در اثر محدودیت های خارجی و عدم وجود 
منابع لازم برای ســرمایه گذاری جدید محدود است و اراده ای برای 
تغییر ساختار دولت و متناسب سازی آن در حد منابع در دسترس نیز 
وجود ندارد. در چنین شرایطی، بودجه کارکردهای اقتصادی مثبت 

نخواهد داشت.
بودجه ۱40۳ باعث تشدید ناترازی بانکی خواهد شد

از ســوی دیگر ابراهیم بهادرانی مشــاور عالی اتاق بازرگانی از نقاط 
مثبــت و منفی لایحــه بودجه 1۴0۳ گفت: هدف رشــد در برنامه 
هفتم توســعه، هشت درصد در نظر گرفته شد ولی در بودجه 1۴0۳ 

هدف گذاری ۷ درصد است و تورم را ۳0 درصد در نظر گرفته اند.
تورمی که الآن ۴۵ درصد بوده، گفته اند که می خواهند تا آخر ســال 
به ۴0 درصد و سال آینده ۳0 درصد برسانند. البته این هدف گذاری 
به ابزارهایی نیاز دارد که باید ما هم در جهت فراهم شدن آن تاش 

کنیم.
بهادرانی گفت: بودجه 1۴0۳ نســبت به ســال قبل متعادل تر شده 
اســت. کسری تراز عملیاتی به ۴۵۵ به ۳0۵ رسیده است. یعنی ۵0 

درصد درآمد عملیاتی کمتر می شود.
او دربــاره عدم هم خوانــی بودجه 1۴0۳ و برنامه هفتم توســعه را 
گفت مالیات بر ارزش افــزوده را یک درصد اضافه و درامد بر مالیات 
ارزش افزوده را رشــد داده اند که این نوعی عدم تعادل اســت که با 

افزایش مالیات بر ارزش افزوده، میزان مصرف مردم کمتر می شود.
از طرفــی در حــوزه اعتبارات بانکی یک ســری مســائلی در نظر 
گرفته شــده که باعث مشکاتی خواهد شــد و باید برای اصاح این 

حوزه، کمیسیون های تخصصی پیشنهادهای خود را ارائه کنند.
در این لایحه دولت همه بار را به سیســتم بانکی تحمیل می کند که 

باعث تشدید ناترازی بانکی خواهد شد.
بهادرانی همچنین تصریح کــرد: می خواهند تعیین نرخ خدمات را 
در قانون بودجه به دســتگاه ها دهند تا با تأیید ســازمان برنامه نرخ 
خدمات را تغییر دهند؛ آن ها می خواهند با این شیوه، کسری بودجه 
خود را جبران کنند درحالی که باید افزایش نرخ خدمات در مســیر 

قانونی افزایش یابد.

بودجه ۱۴۰۳ از نگاه اتاق ایران؛ مبهم است

تشدید ناترازی بانک ها با بودجه ۱۴۰۳

ترقی اقتصادی: هر چند بر اســاس آمارهای رسمی، نرخ رشد 
نقدینگی کاهش پیدا کرده است اما کارشناسان هشدار می دهند 

که این کاهش، بدون توجه به الزامات آن، پایدار نخواهد بود.
رشد نامتوازن نقدینگی یکی از ریشه های اصلی معضات اقتصاد 
ایران اســت. به بیان دیگر شــوک های تورمی که طی ۵ ســال 
گذشته به اوج خود رســیده نتیجه تلخ رشد نقدینگی نامتوازن 

است.
در حالی طی یک دهه گذشــته میانگین رشد اقتصادی نزدیک 
به یک درصد بوده که در این بازه زمانی میانگین رشد نقدینگی 
در محدوه ۳0 درصد قرار داشته و حتی در چند سال گذشته به 

محدوده ۴0 درصد نیز افزایش پیدا کرده است.
در این شــرایط بانک مرکزی طی یک ســال گذشــته با اعمال 
سیاســت های انقباضی سعی در کاهش رشــد نقدینگی داشته 
اســت. موضوعی که نمود آن کاهش رشد نقدینگی از ۴0 درصد 
در ابتدای ســال گذشــته به ۲۶ درصد در پایان تابستان امسال 

بوده است.
با این وجود این کاهش رشــد نقدینگی نه از تعدیل عوامل رشد 
نقدینگی بلکــه از طریق اعمال محدودیت شــدید بر وام دهی 
بانک ها بوده است. نمود این موضوع را می توان در تحولات رشد 

پایه پولی دید. در حالی رشد نقدینگی از ابتدای سال گذشته تا 
پایان تابســتان امسال کاهش حدود 1۴ واحد درصدی را تجربه 
کرده که رشــد پایه پولی در این بازه زمانــی بیش از 10 واحد 

درصد افزایش یافته است.
همین موضوع منجر شــده تا کارشناســان هشــدار دهند که 
کاهش رشد نقدینگی، پایدار نخواهد بود؛ به بیان دیگر،  در حالی 
ریشه های رشد نقدینگی که همان کسری بودجه و ناترازی نظام 
بانکی اســت همچنان در اقتصاد ایــران وجود دارد،  نباید انتظار 

داشت که رشد نقدینگی به صورت پایدار کاهش پیدا کند.
الزامات کاهش رشد نقدینگی

کامران ندری، کارشــناس نظام بانکی در ایــن باره در گفتگو با 
جهان صنعت نیوز اظهار داشــت: اینکــه دولت بتواند از افزایش 
رشــد نقدینگی جلوگیری کند، لازم اســت الزام هایی را جدی 
بگیرد. در وهله اول مدیریت کسری بودجه اهمیت دارد تا مجبور 
نشــود به صورت مستقیم یا غیر مســتقیم از منابع پولی برای 
تامًین کمبود بودجه اســتفاده کند. بنابراین اول کار دولت برای 

زیاد نشدن رشد نقدینگی مدیریت کسری بودجه است.
این تحلیلگر مســائل اقتصادی در ادامه گفــت: موضوع بعدی 
برای کنترل رشــد نقدینگی بــه ناترازی هایی ربط پیدا می کند 

که در نظــام بانکی وجود دارد و هزینه ســازی می کند. یعنی 
برای مدیریت صحیح و اصولی نقدینگی باید برای رفع مشکاتی 
که بانک ها دارند و همچنین ناترازی های سیســتم بانکی چاره 
اندیشــی کرد. با این توضیح که این مســاله ای بسیار پیچیده 
اســت که چطور می شــود بانک ها را در مسیر صحیح و درست 
هدایت کرد کــه در این رابطه »نظارت بــر عملکرد بانک ها« 

بسیار اهمیت دارد.
او افــزود: لذا تقویت نظارت بانک مرکزی بر سیســتم بانکی از 
اهمیت بالایی برخوردار اســت. مســاله استقال بانک مرکزی 
بســیار مهم است. همچنین اســتراتژی و راهبرد بانک مرکزی 
درباره تامین نرخ های بهره و نرخ ارز در این باره خیلی اهمیت 
پیدا می کند و همه این موارد در کنترل رشــد نقدینگی تاثًیر 

می گذارد.
بدون توسعه صنعتی، نقدینگی یعنی تورم

وی توضیح داد: موضوع بعدی مساله توسعه صنعتی کشور است. 
در واقع اگر بنگاه ها نتوانند از منابع مالی به درســتی اســتفاده 
کنند و منابع مالی در اختیار بنگاه هایی که قرار داده شــوند که 
قرار نیســت بهره وری لازم را از بودجه تخصیصی داشته باشند، 
نقدینگی نتیجه ای جز تورم نخواهد داشت؛ بنابراین راهبرد فعلی 

در حمایت از بنگاه ها، باید مشخص شود. به هرحال مجموعه ای 
از عوامل اقتصادی هستند که رشد نقدینگی را موجب می شوند 
که در راس کســری بودجه و ناتــرازی بانک ها قرار دارد که اگر 
این ۲ عامل مدیریت شــوند، مشکلِ رشد نقدینگی کاهش پیدا 
خواهــد کرد، البته نتیجه مثبت قطعا زمــان می طلبد و اینطور 
نیست که بالفور جوی رشد نقدینگی گرفته شود. در واقع کاهش 
رشــد نقدینگی با تاخًیر اثرگذار خواهد شــد. البته با این شرط 
که کاهش رشد نقدینگی مقطعی نباشد و استمرار داشته باشد.

ندری در پایان گفت: شرایط معیشتی مردم در غیرقابل باورترین 
حالت ممکن خود قرار دارد و گرانی ها معیشــت عموم را به طور 
جدی تهدید می کند. بر همین اســاس لازم به تاکید اســت که 
کنترل رشــد نقدینگی باید بیش از هر برنامه دیگری در دستور 

کار دولت قرار بگیرد.

ترقی اقتصادی : معاون وزیــر اقتصاد گفت: ۵ ناترازی اصلی اقتصــاد ایران ناترازی های 
بانکی- ارزی، رفاهی-مالیاتی، بودجه، انرژی و جانمایی در اقتصاد بین الملل اســت که ریشه 

در دهه های گذشته دارند.
علی روحانی معاون سیاســت گذاری اقتصادی وزیر امور اقتصاد و دارایی در نشست خبری 
همایــش اقتصاد ایران با بیان اینکه اقتصاد کشــور ناترازی های زیادی دارد که ریشــه های 
این ناترازی هــا به دهه های قبل برمی گردد، اظهار کرد: وقتــی صحبت از ناترازی صندوق 

بازنشستگی می کنیم متوجه می شویم که این ناترازی ریشه در ۳0 سال گذشته دارد.
ریشــه ناترازی نظام بانکی به بیش از یک دهه گذشــته بر می گردد. همچنین ناترازی حوزه 
انرژی که یکی از ریشــه های سایر ناترازی های ماســت مربوط به تصمیمات ماحظه ای در 

دهه های مختلف است.
وی افزود: ۵ محور اصلی همایش اقتصاد ایران شــامل ناترازی بانکی، ارزی، رفاهی- مالیاتی، 

بودجه و انرژی است.

همچنین اصاح ساختار نظام تصمیم گیری هم دیگر محور مهم همایش است که به صورت 
مجزا به آن خواهیم پرداخت.

ناترازی ریشه دار اقتصاد ایران
روحانی تصریح کرد: این ناترازی ها، مســائل ریشــه دار اقتصاد ایران محسوب می شوند که 

گفتگو در مورد علت شکل گیری و خروج از این ناترازی ها ضروری است.
البته با توجه به اینکه در حال ورود به سال سوم دولت سیزدهم هستیم، صحبت در مورد این 

مباحث برای تبیین مسیر انتخاب شده و تکمیل مسیر پیش رو است.
معاون وزیر اقتصاد با بیان اینکه اغلب ناترازی ها ریشه در قوانین دارد، افزود: پس از اصاح 

این ناترازی ها به اقتصادی می رسیم که سالم شده اما جهت حرکت آن مشخص نیست.
بنابرایــن آنچــه کــه ایــن مســیر را مشــخص می کنــد جانمایــی جدیــد در اقتصاد 
 بین الملــل تحــت عنــوان برون گرایــی اقتصاد اســت کــه در همایش به ایــن موضوع 

خواهیم پرداخت.

5ناترازی اصلی اقتصاد ایران مشخص شد

کاهش نرخ رشد نقدینگی پایدار خواهد بود

ترقی اقتصادی: در حالی که مقامات دولت در حال تبریک و تهنیت و تشــکر بابت کشف فساد 
بزرگ در بخش واردات چای هستند، بررسی ها نشان میدهد ابعاد پرونده چندان روشن نیست.

حالا هم معاون اجرایی رییس جمهوری، هم وزیر امور اقتصادی و دارایی و هم وزیر اطاعات و سایر 
مقامات در کنار رییس دستگاه قضا در این باره توضیحاتی مبسوط را داشته اند . مقامات دولتی مانور 
خود را بر این مساله گذاشته اند که این فساد ابتدا در دولت کشف شد و سپس به دستگاه قضایی 

گزارش شده است اما حالا روشن نیست زمان کشف این فساد چه زمانی بوده است.
وزیر اطاعات در گزارشی که به هیات دولت ارائه داده است، عنوان کرده اطاعات و ارقامی که از 
پرداختی های ارزی در این پرونده در افکار عمومی مطرح شــده دقیق و صحیح نیست. وی تاکید 
کرده است: »این تخلف از سال 1۳9۸ آغاز شده و در سال اول این دولت شناسایی و با عوامل آن 
برخورد شــده و متخلفین از جمله عوامل شرکت مذکور و برخی کارکنان دولت، حسب مورد به 

دادسرای تهران و هیأت های رسیدگی به تخلفات اداری معرفی شده اند.«
این در حالی است که سخنان رییس قوه قضاییه نشان می دهد جزییات این پرونده به چه صورتی 
بوده است . غامحسین اژه ای در سخنانی اعام کرده است: »تخلف گروه دبش از سال 9۸ شروع 
شد که در همان سال گروه دبش حدود ۲ میلیون دلار و در سال 99، ۲1 میلیون دلار گرفته است، 
اما در سال 1۴00، ۶0درصد ارز واردات را به این گروه داده اند که حتما خاف است و در سال 1۴01 

بیش از ۷0درصد ارز را این گروه گرفته است.«
وی افزود: با متخلفان واردات چای بدون خط قرمز برخورد می شود البته دولت گفته ۶0 فرد متخلف 

را برکنار کرده، اما تاکنون این افراد به قوه قضاییه معرفی نشده اند.
با توجه به سخنان وزیر اطاعات مبنی بر اینکه این تخلف در ابتدای دولت یعنی در سال 1۴00 
کشــف شده است روشن نیست چرا تخصیص ارز به این گروه واردکننده تا سال 1۴00 نیز تداوم 

داشته است .
البته صادق حسنی مدیر اجرایی سندیکای چای می گوید در پنج سال منتهی به سال 1۴00 آمار 
واردات چای ایران بین ۶0 تا ۶۵ هزار تن بوده اســت. در سال 1۴01 در دوران وزارت محمدجواد 
ساداتی نژاد وزیر کشاورزی دولت رییسی اما ناگهان واردات چای به 110 هزار تن می رسد. این آغاز 
روندی بود که به نامه اتحادیه تولیدکنندگان، بازرگانان و صنایع بسته بندی چای کشور به محمد 
مخبر معاون اول رییس جمهور منجر شد. حسنی در ادامه درباره روند پیگیری های سندیکای چای 

گفت: »اطاعات دیگری هم داشتیم که شفاهی بود و متوجه شدیم که اتفاقات شومی در حال رخ 
دادن اســت. به همین دلیل طی مصاحبه ای در آبان ماه هشدار دادیم که اتفاقاتی شوم در صنعت 
چای در حال وقوع است و از دستگاه های مختلف خواستیم که به این مسئله ورود کنند.« نکته دیگر 
اینجاســت که به گفته حسنی این اطاعات و مستندات در مهر ماه به صورت کتبی و در دی ماه 
1۴01 به صورت حضوری در اختیار وزیر وقت جهاد کشاورزی قرار داده شده بود: »یازده دی ماه 
سال 1۴01 هم گزارشی از اسناد و اطاعاتی که داشتیم در حضور نماینده لاهیجان آقای فرخی به 
وزیر وقت آقای ساداتی نژاد ارائه دادم. در آن دیدار نیز ناهمخوانی اعداد و ارقام و مستندات را به وزیر 
وقت شفاهی و کتبا توضیح دادیم.« بنابراین ماجرا دو بار به ساداتی نژاد خبر داده شده بود اما او هیچ 
اقدام عملی در این زمینه نکرد. این در حالی است که ۲۴ بهمن 1۴01 نامه اتحادیه واردکنندگان به 

مخبر ماجرا را علنی تر کرد اما باز هم سکوت وزیر کشاورزی دولت رییسی ادامه داشت.
دی ماه، ماه مهمی است

از سوی دیگر معاون اجرایی رییس جمهوری نیز در سخنانی تاکید کرده است: »آقای فرزین 10 روز 
بعد از انتصاب به ریاست بانک مرکزی نامه می زنند که ارزی که به این شرکت تخصیص داده شده، 

نامتعارف است. 10 روز بعد از این انتصاب جلوی تخصیص ارز مضاعف را می گیرند.«
فرزین در هشــتم دی ماه رییس کل بانک مرکزی شده است و به این ترتیب در هجدهم دی ماه 
چنین نامه ای از ســوی وی ارسال شده اســت. در گزارش های ارسالی اما روشن نیست ایا پس از 

هجدهم دی ماه هیچ ارزی برای واردات چای به این گروه تخصیص داده شده است یا خیر .
فساد چه زمانی شروع شد؟

خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی وقتی در جمع دانشجویان حضور یافت و با سئوالاتی درباره 
فساد چای روبرو شد، اظهاراتی عجیب داشت. وی این پرونده را قدیمی دانست، تاکید کرد که این 
فســاد در سال 1۳9۸ آغاز شده و مربوط به دولت قبل است و بعد نیز ماجرا را عادی تلقی کرد و 
تاکید نمود: »این پرونده حدود 9 ماه قبل از طریق رســانه ملی اطاع رســانی شده بود و موضوع 
جدیدی به شــمار نمی رفت که پیش چشم مردم به رخ کشــیده شود و موضوع حاضر فقط یک 

کمپین رسانه ای وسیع است.« 
با این حال استناد دوباره به سخنان رییس قوه قضاییه نشان می دهد که ابعاد این فساد چه زمانی 
گســترده شده است چرا که در ســال های 1۳9۸ و 1۳99 طبق اظهارات رییس دستگاه قضا ۲۳ 

میلیون دلار برای واردات چای به این گروه تخصیص یافته است.
سازمان بازرسی چه می گوید؟

سازمان بازرسی کل کشور در اطاعیه ای با تاکید بر اینکه »میزان چای مورد نیاز کشور حدود 100 
هزار تن در سال است که از این میزان حدود ۷0 درصد آن وارداتی است«، گفت: در حالی که قریب 
به یکصد شرکت تولیدی و بازرگانی، به امر واردات چای مشغول هستند، اما عمده واردات توسط 
یک گروه تجاری خاص صورت می گیرد. این گروه تجاری از ابتدای سال 1۳9۸ تا پایان سال 1۴01، 
حدود ۳ میلیارد و ۳۷0 میلیون دلار برای واردات چای و ماشین آلات پیشرفته چاپ و بسته بندی، 
ارز دریافــت کــرده و طی این مدت، ۷9 درصد از ارز نیمایی تخصیص یافته برای واردات چای، به 
این گروه تجاری اختصاص پیدا کرده است. خداییان افزود: در سال 1۴01 نیز کل ارز تامین شده 
برای واردات چای حدود یک میلیارد و ۳9۶ میلیون دلار بود که از این میزان یک میلیارد و 101 
میلیون دلار به این گروه اختصاص پیدا کرده بود. وی با بیان اینکه »گروه تجاری مذکور، تاکنون 
برای یک میلیارد و ۴00 میلیون دلار از ارزهای دریافتی خود، رفع تعهد نداشته و کالایی وارد کشور 
نکرده است«، ادامه داد: حسب پیگیری های صورت گرفته، مشخص شد بخشی از ارزهایی که توسط 
این گروه دریافت شده، در بازار آزاد به مبالغ بالاتر فروخته شده است. ذکر این نکته ضروری است 
که عاوه بر مبلغ مورد اشاره )یک میلیارد و ۴00 میلیون دلار( مهلت مابقی ارزهای دریافتی این 
گروه نیز رو به پایان اســت و میزان ارز رفع تعهد نشــده در حوزه واردات چای برای این شرکت تا 
عدد نزدیک به ۲ میلیارد دلار قابل افزایش است. رئیس سازمان بازرسی درباره واردات ماشین آلات 
مربوطه توســط این گروه تجاری هم گفت: عاوه بر ارزهای تأمین شده جهت واردات چای، بالغ 
بر یک میلیارد و ۴۷۲ میلیون دلار در طول ســال های 1۳9۸ تا 1۴01 جهت واردات ماشین آلات 
مربوطه به این گروه تجاری تخصیص داده شده که به سرجمع تعهدات این شرکت اضافه می گردد 
و با اتمام مهلت قانونی، به میزان تعهدات رفع نشده منقضی شده اضافه خواهد شد. وی با اشاره به 
تخلف شرکت در ثبت سفارش چای خارجی درجه یک و واردات چای کنیایی و صادراتی درجه دو 
ایرانی، گفت: در حالیکه این گروه، نسبت به ثبت سفارش چای درجه یک هند به نام دارجلینگ 
به ارزش هر کیلو 1۴ دلار اقدام کرده بود، اما در عمل چای کشور کنیا و چای صادراتی درجه دو 
ایران را به ارزش حدود ۲ دلار وارد کشور کرده و سازمان غذا و دارو نیز کیفیت چای های وارداتی را 
به صورت سیستمی با نمونه های در اختیار که با هماهنگی کارمند ارزیاب گمرک اخذ کرده، تأیید 
کرده اســت. به این ترتیب با توجه به ابعاد عجیب این پرونده و بزرگ شدن حجم فساد و افزایش 
شدید واردات چای در سال 1۴01، باید روشن شود تخصیص ارز دقیقا در چه زمانی متوقف شده و 

در عین حال اطاع دولت در چه دوره زمانی اتفاق افتاده است./ خبر آناین 

اتفاق عجیب در پرونده فساد چای

صندوق هایی که عمر و سرمایه 
را می بلعند

افزایش سن بازنشستگی که 
به تازگی از سوی نمایندگان 
مجلس شــورای اسامی در 
برنامه  بررسی لایحه  جریان 
هفتم توســعه بــه تصویب 
رســید، مهمترین و البته پر 
مصوبه ای  صداترین  و  ســر 
بــود که نه تنها شــاغان و 
جویندگان کار را با شــوک 
است  روبه رو کرده  و حیرت 
و  اقتصادی  خبــرگان  بلکه 

کارشناسان بازار کار را نیز مات و مبهوت کرده
چــه با وجود ظرفیت هــای فراوان و بنیه قــوی مالی صندوق های 
بازنشســتگی اما در طــول ســال ها، مدیریت منابع بــرای ایجاد 
ســرمایه گذاری های پرُبازده پایدار طوری نبوده است که بازگشت 

قابل توجه سرمایه ها مانع از ناترازی این صندوق ها شود.
ناترازی که البته بخش عمده آن حاصل ضعف ها و ســوءتدبیرهای 
مدیریتی اســت ولــی در کنار این ناکارآمدی ها بایــد به این نکته 
مهم نیز توجه داشت که مسائلی چون تغییر رشد جمعیتی نیروی 
کار و ناموزون بودن آن در کشــور طی ســه دهه گذشته مزید بر 
این مشــکات شده تا صندوق های بازنشستگی در برهه ای از زمان 
به دلیــل ناهمخوانــی آورده ها و خروج منابــع به دلیل خیل عظیم 
بازنشستگان در سال های اخیر با مشکل جدی کسری برای تامین 

نیازهای برحق ذینفعان چنین صندوق هایی شود.
البته سال هاست کارشناسان و حتی مسئولان و مدیران دست اندرکار 
ســازمان تامین اجتماعی و ... ناترازی صندوق های بازنشســتگی و 
احتمــال بروز ایجاد بحران در آنها را گوشــزد می کنند و معتقدند 
چنانچه با راهکارهای اصولی کارشناســانه، فکری اساسی برای حل 
این مســأله مهم نشود، احتمال ورشکستگی و ایجاد بحران کمبود 
منابع صندوق ها در آینده نزدیک دور از انتظار نیســت. حال دولت 
و مجلس با هم فکری برای جلوگیری از بروز چنین بحرانی، شرایط 
را مناسب دیده و موقعیت را مغتنم شمرده اند که در جریان بررسی 
مفاد لایحه برنامه هفتم توســعه کشور، سن بازنشستگی را افزایش 
دهند؛ اقدامی که هرچند باعث آزرده خاطر شدن نیروهای شاغل و 
افرادی که در صف اشتغال قرار دارند، شده است )چه شاغان دیگر 
در سن ۶0 سالگی و با ۳0 ســال سابقه کار بازنشسته نمی شوند(، 
اما آنگونه که معلوم اســت چنین پیشنهادی از سوی دولت بوده و 
مجلس نیز باتوجه به وضعیت نگران کننده صندوق های بازنشستگی 
ناگزیر به تصویب آن شده است تا با این راهکار جلوی ورشکستگی 

صندوق ها گرفته شود.
حال این پرســش مطرح اســت که چــرا ناتــرازی صندوق های 
بازنشستگی باید با افزایش سن بازنشستگی بخوانید سنِ کار، ترمیم 
شــود؟ در حالیکه شاغان همیشه قبل از اینکه حقوق ماهانه خود 
را دریافت کنند، حق بیمه، سهم بازنشستگی و ... آنها از حقوقشان 
برداشته می شــود؟ توجیه دولت و مجلس در تصویب افزایش سن 
بازنشستگی این است که عاوه بر ناترازی های مشهود، شاخص سن 
امیــد به زندگی مردم نیز طی چند ســال اخیــر افزایش و از ۵۷ 
ســال در ۳0 سال گذشته به ۷۷ سال رسیده و در چنین شرایطی 
وضعیت استمرار پرداختی ها از سوی صندوق ها نیز بیشتر می شود. 
بنابراین برای متناسب ســازی این موضوع باید اصاحاتی در ســن 
بازنشستگی ایجاد شود تا صندوق های بازنسشتگی به دلیل کاهش 
ضریب پشتیبانی در پی خروج گسترده نیروهای کار بازنشسته دهه 
هفتاد و هشــتاد، برای پاســخگویی به حقوق آنها قدرت تاب آوری 
لازم را داشــته باشند زیرا طی دو دهه گذشــته ترکیب جمعیتی 
شــاغل کشور از نظر سنی نامتوان شده و ادامه این روند، مشکات 
زیادی را متوجه تامین منابع مالی صندوق های بازنشســتگی کرده 

است.
به تعبیری دیگر، نسبت پشتیبانی به عنوان شاخصی که نشان دهنده 
وضعیت جریان مالی ورودی به جریان خروجی صندوق هاست باید 
با نسبت تعداد بیمه شــدگان به تعداد پرونده های مستمری بگیران 
برابر باشد. ولی این توازن مدت هاست به هم خورده است و بررسی 
آمارهای منتشره از سوی سازمان تامین اجتماعی نیز نشان می دهد 
که سیر تغییرات این شاخص طی یک دهه گذشته برای این سازمان 
به شدت نزولی بوده اســت. یعنی به تعدادی که شاغان در کشور 
پس از ۳0 سال کار بازنشسته می شوند به همان نسبت نیروی کار 
جذب نمی شــود تا آورده صندوق ها نیز تقویت شود. این ناهمگونی 
و ناهمخوانی ترکیب جمعیتی شاغل در کنار عدم مدیریت درست 
صندوق ها در بکارگیری منابع برای کسب سودهای مناسب از منابع 
صندوق ها باعث شــده است تا صندوق های بازنشستگی روزبه روز با 

مشکل کمبود منابع روبه رو شوند.
حال از آنجا که میزان منابع پشــتیبانی صندوق های بازنشستگان 
لشکری و کشــوری از طریق بودجه ســنواتی تامین می شود، این 
گروه دغدغه چندانی نســبت به کارگران که اندوخته های چندین 
ســاله آنها در صندوق هــای تامین اجتماعی اســت، ندارند. جالب 
اینجاســت که بزرگترین بدهکار صندوق های بازنشســتگی تامین 
اجتماعــی، دولت بوده که طبق گزارش هــای موجود، بدهی دولت 
بــه تامین اجتماعی بین ۴00 تا ۷00 هــزار میلیارد تومان برآورد 
شــده اســت با این وجود روشــن اســت که دولت به جای اینکه 
بســتر اشــتغال را در جامعه فراهــم کند تــا آورده صندوق های 
 بازنشســتگی افزایش یابد، خودش بزرگترین بدهکار به ســازمان 

تامین اجتماعی است.
به هر روی طبق مصوبه اخیر مجلس شــورای اسامی درباره سن 
بازنشســتگی جدید، سقف میزان ســابقه خدمت شاغان اینگونه 
افزایش داده شــده که آقایان شــاغل ورودی 1۴0۳ به بعد، برای 
بازنشستگی باید ۳۵ سال ســابقه خدمت یا ۶۲ سال سن و بانوان 
شــاغل ورودی همین ســال نیز باید ۳0 سال سابقه خدمت یا ۵۵ 
سال ســن داشته باشــند. البته این موضوع برای شاغان در حال 
خدمت به صورت تصاعدی و زمان دار بوده که بین ۲ تا ۵ ماه است 
اما آن دسته از شــاغانی که تا سال 1۴0۴ به طور کامل ۳0 سال 

بیمه خود را پرداخت کنند، بازنشست خواهند شد.
حال ســخن اینجاســت که چرا مجلس و دولت به جای اصاحات 
ساختاری و بسترسازی برای رشــد و رونق صندوق ها از اصاحات 
سیستمی و ساختاری استفاده نکرده و برای حل ناترازی های شدید 
صندوق های بازنشســتگی و کسری آنها، به اصاحات سنجه ای که 

همانا افزایش سن بازنشستگی است روی آورده اند؟
چنانچه طی ســنوات گذشته فرصت های گســترده ایجاد اشتغال 
در کشــور فراهم می شــد و یا مدیریــت کارشناســانه و قوی در 
صندوق ها برای کســب ســود هنگفــت از منابــع موجود صورت 
می گرفــت بی تردید توازن منابع در صندوق هــا رخ می داد و برای 
 پویایی و افزایش منابع صندوق های بازنشستگی، نیازی به افزایش 

سن بازنشستگی نبود.

عضو اتاق بازرگانی ایران
سعید اشتیاقی
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ترقــی اقتصادی : پیش بینی بورس با توجــه به لایحه بودجه 
چگونه اســت؟ این پرسشی است که دولتی ها و کارشناسان پاسخ 

متفاوتی به آن می دهند.
پیــش بینی بورس با توجه به بودجه ســال آینده چگونه خواهد 
بود؟ این پرسشی اصلی فعالان بازار سهام طی چند هفته گذشته 
است. هرچند لایحه بودجه سال آینده انتقادات بسیاری را از سوی 
ناظران و کارشناســان به دنبال داشته اســت اما مقامات سازمان 
برنامه و بودجه بر رونق و رشــد بازار سرمایه از ناحیه سیاست های 

مالی و به طور مشخص بودجه 1۴0۳ تاکید کرده اند.  
به گفته سعید شــوال پور معاون اقتصادی سازمان برنامه و بودجه، 
با سیاســت مالی اتخاذشده در بودجه ســال آینده انتظار می رود 

حرکت پول از سایر بازارها به بورس تسریع و تسهیل شود.
بورس به آرامش نیاز دارد

معاون اقتصادی سازمان برنامه و بودجه گفته است: یکی از سوالاتی 
که در ارتباط با لایحه بودجه 1۴0۳ مطرح می شــود این است که 
سیاســت انقباضی مالی در بودجه ســال آینده، چه تاثیری روی 
بخش حقیقــی اقتصاد و همین طور روی بورس خواهد داشــت؟ 
نکته حائزاهمیت این اســت که فضای بازار ســرمایه بیش از هر 
چیــزی در اقتصاد به آرامــش و عدم تاطــم در بازارهای دیگر 
بســتگی دارد. یعنی چنانچه بازارهای موازی بــه دلیل تغییرات 
قیمــت و افزایش تورم و افزایش نــرخ ارز دچار بی ثباتی و تاطم 
شــوند، به طور طبیعی شاهد خروج پول از بازار سرمایه به سمت 
بازارهای دیگر خواهیم بود. همچنین سیاست های اقتصادی دولت 
و بانک مرکزی بر این اســت که یک آرامــش و ثبات در بازار ارز 
حاصل شــود و نرخ تورم ماهانه روی کانال مشخص تثبیت شده 
اســت؛ لذا با استمرار سیاست مالی و پولی در بودجه سال آینده، 
این آرامش و ثبات در اقتصاد حفظ می شــود و ســرمایه هایی که 
در بازارهای دیگر وجود دارند، به ســمت بورس و بخش های مولد 

حرکت می کند.
اما نکته قابل توجه این اســت که با فشار شدیدی که دولت روی 
بخــش مالیات ها وارد آورده چطور میتوان پیش بینی بورس خود 
را بر این اســاس قرار داد که درآمد مازاد مردم برای ســال آینده 

جذب بازار ســرمایه شــود؟ یعنی لایحه بودجه و سیاست مالی 
دولت چگونه جذابیت لازم را در بورس و سایر بازارهای مالی برای 

سرمایه گذاران و افراد عادی با سرمایه های خرد ایجاد می کند؟
کارشناسان معتقدند با لایحه بودجه فعلی چنین اتفاقی عما رخ 
نخواهد داد. ضمن آنکه آثار سیاســت سرکوب قیمتی و سرکوب 
رشــد در بازارهای دارایی می تواند عواقب مخربی در آینده داشته 
باشد، به طوری که مانند برخی ادوار گذشته به یکباره فنر قیمت 
ارز و تورم رها شــود. در حال حاضر به نظر می رسد دولت امیدوار 
است که تورم و نرخ ارز را به صورت مصنوعی با سیاست دستوری 
مهار کند؛ آن هم در شــرایطی که رشد اقتصادی بدون نفت عما 
عدد قابل توجهی نیست. این اتفاق می تواند به بهای گرانی کالاها 

در آینــده نزدیک تمام شــود که نشــانه های آن همین الان هم 
نمایان شده است.

کارشناسان معتقدند دولت نمی تواند برای مدت طولانی سیاست 
ســرکوب رشــد را ادامه دهد. »جهان صنعت« در گفت و گو با یک 
کارشناس بازار سرمایه به اظهارات مقامات سازمان برنامه و بودجه 
درخصوص آینده بورس پرداخته و عواقب سیاست کنترل قیمتی 

دولت را در بازار دارایی ها بررسی کرده است.
پیش بینی بورس با توجه به بودجه؛ پول می آید؟

مریم محبی کارشــناس ارشد بازار ســرمایه اظهار کرد: در اینکه 
سیاســت های پولی می تواند منجر به هدایت نقدینگی از بازارهای 
مختلف به یک بخش خاص بشــود، شکی نیست. دولت ها همواره 

با هدف هایی می توانند سیاست هایی را اتخاذ کنند که مردم به آن 
ســمت هدایت شوند. اما آیا بودجه امسال به گونه ای تدوین شده 
است که بتوان پیش بینی بورس را بر ورود پول به بازار قرار داد و 
افراد مختلف جامعه را به بورس هدایت کند. باید در پاسخ گفت، 

این اتفاق رخ نخواهد داد.
او افزود: بزرگ ترین ایرادی که به این لایحه بودجه وارد می دانیم 
این اســت که بخش مالیات بسیار افزایش پیدا کرده است. یعنی 
درآمدهای دولت از این بخش بســیار افزایشــی بوده، اما ســایر 
درآمدها جایگاه شــان کوچک تر شــده اســت. در این شرایط در 
ابتدای امر فشــار بر افراد حقیقی و حقوقی افزایش پیدا می کند. 
یعنی افراد درآمدهای شان یا درآمدهای مازادشان که می توانست 
سرمایه گذاری شود الان باید صرف پرداخت مالیات شود. بنابراین 
در بخش سرریز بورس دچار بحران می شویم. چرا؟ چون به جای 
اینکه بازارهای مالی مختلف مردم را به ســمت خود بکشاند، بازار 

مالیات مردم را به سمت خود جذب می کند.
مشوق کافی برای رشد بازار سهام وجود ندارد

محبی تصریح کرد: از طرف دیگر زمانی که شاهد افزایش مالیات 
هستیم یعنی بر افراد مختلف از منظر مالی فشار مضاعف می آید. 
این باعث می شود که افراد جامعه تمایل زیادی به سرمایه گذاری 
نداشته باشــند و از طرفی هم بعضا ممکن است به خاطر گذران 
امور زندگی شــان مجبور به فروش دارایی های خودشان شوند که 
یکی از این دارایی ها ســهام اســت. بعید می دانم با رویکردی که 
مشاهده می کنیم مشوق های کافی برای رشد بورس وجود داشته 

باشد.
این کارشــناس ارشــد بازار ســرمایه گفت: رویکرد فعلی دولت 
سیاست تثبیتی نیســت، بلکه بیشتر رویکرد سرکوب رشد است. 
یعنی یک پتانسیل بالقوه ای در دارایی های مختلف وجود دارد که 
هنوز به بالفعل تبدیل نشــده است. این نیست که پتانسیل از بین 
رفته باشد. منتها عوامل سرکوب قوی تر عمل کرده، اما سوال این 
اســت که دولت تا کجا می تواند به این سیاست ادامه دهد؟ به هر 
حال سیاست های سرکوب رشد نمی تواند چندان ادامه دار باشد. از 

این جهت نمی توان به این رویکرد دولت خوش بین بود.

در ســال های گذشته تجارب 
وجــود  بــازار  در  بســیاری 
داشــته کــه خاطــرات تلخ 
سرمایه گذاران از شادی آن بیشتر بود که این تلخی در کام حقیقی ها 
و معامله گران خرد بیشــتر بوده زیرا در روزهای خوب بازار خریدارانی 
کــه از دانش کافی برخــوردار نبوده اند و بدون توجه به ســودآوری 
شرکت ها صرفا با توصیه دوســت، آشنا، تحلیلگر نماها، شنیده ها و 
ادعاهای کذب داشتن اطاعات رانتی وارد سهم شده و در روز موعود 

نقره داغ شده اند. 
امروز هم شــاهد رونق مجدد بازار هستیم و باز هم در تمام محافل 
خبر از شــاخص های چند میلیونی اســت و همه جــا صحبت از 
سهم هایی اســت که قرار است چندین هزار برابر شود و این خطری 
است که باز هم به ضرر بازار و سرمایه گذاران بدون دانش تمام خواهد 

شد.
امــا راه حــل چیســت؟ در دنیــا یکــی از بهتریــن روش هــای 
ســرمایه گذاری ســپردن پول به نهادهای حرفه ای است که این امر 
 با سرمایه گذاری در صندوق های سرمایه گذاری و سبدگردانی محقق 

شده است.
در ایــران این روش ها ســهم کمــی در ذهن ســرمایه گذاران دارد 
چــون در زمان صعود همــه می خواهند با دانش انــدک به صورت 
مســتقیم ســرمایه گذاری کنند و بیشــتر ســود ببرند و زمانی که 
 بــازار با اصــاح مواجه می شــود با ترس و بــا تمام قــدرت اقدام 

به فروش می کنند.
از این رو، با توجه به رشــد روزافزون دانش سرمایه گذاران و رشد بازار 
در کنار ابزارهــای مالی باید رویکرد برخی از ســرمایه گذاران تغییر 
کند چرا که می توان به جای خرید مســتقیم سهام از صندوق های 
ســهامی و اهرمی استفاده کرد. اگر ریســک پذیری کمتری داریم از 
صندوق های مختلط و مشــترک اســتفاده کنیم. اگر ریســک گریز 
هســتیم از صندوق های درآمد ثابت اســتفاده کنیم و اگر بســیار 
ریسک گریز هستیم از صندوق درآمد ثابت نوع دوم و تضمین اصل 
سرمایه اســتفاده کنیم. این دو صندوق آخر یک وجه تمایز با بانک 
دارنــد آن هم کمک به تامین مالی ارزان برای شــرکت های تولیدی 
و کمک کننده به اقتصاد اســت و به نوعی کمــک به چرخه مالی 
شــرکت ها اســت، به جای این که پول در بانک باشد با سود اندک، 

صرف سرمایه گذاری های غیر مولد شود.
اگــر قصــد ســرمایه گذاری در ملک داریــم می توانیــم از صندوق 
ســرمایه گذاری در ســاختمان، پروژه، اماک و مســتغات با مبلغ 
بســیار کم بهره ببریم.اما اگر ســرمایه گذاری در طا را مدنظر داریم 
صندوق های مبتنی به شمش طا و برای سرمایه گذاری در سکه طا، 
از صندوق طا مبتنی بر ســکه بهره ببریم. خاصه این که برای هر 
نوع سرمایه گذاری مطمئن و مولد در بورس صندوق و روش مستقیم 
و غیر مســتقیم وجود دارد. این درحالی است که سرمایه درهر کار 
و حوزه ایــی نیازبه تخصص، دانش و مهارت دارد چرا تصور می شــود 

بورس از این ماجرا مستثنی است.
سرمایه گذاری غیرمســتقیم به دلیل وجود تیم های بسیار حرفه ایی 
از کارشناســان و تحلیلگران تمام وقت برای شناســایی فرصت های 
ســرمایه گذاری و ســود بــه موقــع یکــی از رایج تریــن روش های 
سرمایه گذاری در دنیا است. البته ناگفته نماند،معافیت های مالیاتی، 
کاهش هزینه های ســرمایه گذاری، نظارت های سازمان بورس بر این 
 صندوق ها و رصد توســط لایه های نظارتی از دیگــر مزایای این نوع 

سرمایه گذاری است.
با این تفاســیر، بررسی بســیاری از صندوق های ســرمایه گذاری از 
ســال 1۳9۷ تا امروز نشان می دهد، بسیاری از کسانی که مستقیما 
ســهام را بدون دانش خریداری کرده اند، هنوز از ضرر خارج نشده اند 
در حالی که اگر از صندوق های ســرمایه گذاری ســهامی، مختلط، 
مشــترک و درآمــد ثابت بهــره می بردنــد، از رشــدهای چند صد 
درصدی برخوردار می شــدند. بنابراین با توجه بــه این مهم، به نظر 
 می رســد اکنون وقت تصمیم گیری درست اســت چرا که تجربه را 

تجربه کردن خطاست.

عبور از ریسک با صندوق های 
سرمایه گذاری

کارشناس بازار سرمایه
علیرضا خان محمدی

کارشناس بازار سرمایه و مشاور حوزه حاکمیت شرکتی 
مهدی محمودی


بازارسرمایه 3

بورس و بودجه؛ جذاب یا ترسناک؟

مشوق کافی برای رشد بازار سهام وجود ندارد
دیدگاه

ترقی اقتصادی : یک کارشــناس بازار ســرمایه، ایجاد فرصتی برای مطالبه گری 
ســهامداران و افزایش بازدهی شرکت ها را دومزیت مهم تجدید ارزیابی دارایی ها در 

بلندمدت برشمرد. 
رامین خدابنده، کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با سنا با بیان این که روند بازار 
ســرمایه تحت تاثیر وضعیت بنیادی شرکت ها، تحلیل تکنیکال سهم ها و همچنین 
جو روانی بازار سرمایه است، گفت: قطعا تجدید ارزیابی دارایی ها در کوتاه مدت روی 
جو روانی بازار ســرمایه و رفتار سرمایه گذاران تاثیرگذار بوده و حتماً می تواند روند 
بازار سرمایه را نیز مثبت کند؛ اما این تاثیر، مسکنی موقت است و آنچه بیش از این 

حائز اهمیت است، نقش بلندمدت تجدید ارزیابی دارایی هاست.
این کارشــناس بازار ســرمایه با بیان این که تجدید ارزیابی دارایی ها در بلندمدت 
دو مزیت مهم برای بازار ســرمایه به همراه خواهد داشــت ، افزود: مزیت اول، ایجاد 
فرصتی برای مطالبه گری ســهامداران و افزایش بازدهی شــرکت ها اســت. برخی 
شرکت های بازار ســرمایه بالاخص شــرکت های قدیمی تر بازار که تاکنون تجدید 
ارزیابی نشده اند، دارایی های با ارزشــی در تملک دارند. با ارزش دارایی های فعلی، 

نرخ بازگشت سرمایه)ROI( این شرکت ها پایین است؛ اما با تجدید ارزیابی و واقعی 
شــدن ارزش دارایی شرکت ها، مشخص خواهد شــد که خیلی از شرکت های بازار 
در مقایســه با ارزش ذاتی دارایی ها، سود مناسبی محقق نمی کنند.بنابراین تجدید 
ارزیابی و واقعی شدن ارزش دارایی شرکت ها، فرصتی برای مطالبه گری سهامداران 
اســت تا از مدیران شرکت ها بخواهند از دارایی شرکت ها به منظور افزایش بازدهی 
به بهترین شکل ممکن استفاده کنند. به عنوان مثال، خیلی از شرکت ها، زمین های 
باارزشی دارند که بااســتفاده مانده و در صورت فروش این زمین ها، امکان اجرای 

طرح های توسعه ای یا ایجاد خطوط تولید جدید و رشد تولید وجود دارد.
استهلاک پنهان

خدابنده با اشــاره به دومین مزیت تجدید ارزیابــی در بلندمدت، اظهار کرد: نکته 
مهم دیگر این است که استهاک پنهان زیادی در بازار سرمایه داریم و سود بعضی 
شرکت ها غیرواقعی است . دارایی ها و ماشین آلات شرکت ها در حال استهاک است 
و ســود شرکت ها در مقایســه با ارزش ذاتی دارایی آنها بالاتر از وضع موجود نشان 
داده می شود؛ حال آنکه با واقعی شدن ارزش دارایی شرکت ها، هزینه استهاک نیز 

به صورت واقعی محاسبه خواهد شد و حاشیه سود واقعی شرکت ها پایین تر از ارقام 
حال حاضر خواهد بود. در چنین شرایطی دست اندازی دولت در سود این شرکت ها 
کاهش خواهد یافت و صنایعی همچون پتروشیمی  و نیروگاهی حتما با تکیه بر این 

مزیت، در بلندمدت از مزایای تجدید ارزیابی برخوردار خواهند شد.
افشاگری اطلاعات و افزایش شفافیت

وی تصریــح کرد: یکی از نقاط قوت بازار ســرمایه، افشــاگری اطاعات و افزایش 
شفافیت است و تجدید ارزیابی دارایی ها، گام بزرگی در راستای افزایش شفافیت در 

بازار سرمایه محسوب می شود.
این کارشــناس بازار سرمایه در ادامه گفت: تنها چالش تجدید ارزیابی دارایی ها در 
حال حاضر این اســت که اگرچه کارشناســان ارزیاب زیادی در بازار سرمایه داریم 
که می توانند دارایی شرکت ها را ارزیابی کنند؛ اما انسجام کافی در این حوزه وجود 
ندارد و تجدید ارزیابی به نوعی متکی به فرد کارشناس ارزیاب است. حال آنکه اگر 
نهاد مالی مســتقلی به عنوان شــرکت های ارزیاب، با مجوز و تحت نظارت سازمان 
بورس و اوراق بهادار راه اندازی شــود، فرآیند تجدید ارزیابی دارایی های شــرکت ها 

بسیار شفاف تر، سریع تر و حرفه ای تر انجام خواهد شد.
وی با تاکید براین که در شــرایط فعلی جای شــرکت های ارزیاب در بازار سرمایه 
خالی اســت، گفت: در این زمینه پیشــنهادهایی مطرح شده وانتظار می رود هرچه 

زودتر شرکت های ارزیاب تحت نظارت سازمان بورس فعال شوند.

کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد:

مزیت های تجدید ارزیابی دارایی ها در بلندمدت

ترقی اقتصادی : رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار گفت: صندوق های بازنشستگی 
تکمیلی  به سبب ساختار ساده و راه اندازی آسان نقش مهمی در آتیه کارکنان دارند.

نخســتین پذیره نویسی صندوق بازنشســتگی تکمیلی تحت عنوان آتیه مفید امروز 19 
آذر ماه با حضور رئیس ســازمان بورس، اوراق بهادار، نائب رئیس هیات مدیره ســازمان 
بــورس و اوراق بهادار و مدیر عامل ســبدگردان  مفید در محل ســازمان بورس و اوراق 

بهادار انجام شد.
مجید عشــقی، رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار در برنامه نخســتین پذیره نویسی 
صندوق بازنشستگی تکمیلی آتیه مفید در رابطه با مزیت راه اندازی این صندوق ها، اظهار 
کرد: صندوق های بازنشستگی تکمیلی باتوجه به نقش و کارایی که دارند در آینده نزدیک 

بخش مهمی از بازار سرمایه را تشکیل خواهند داد.
وی افزود: صندوق های بازنشســتگی تکمیلی  به سبب ســاختار ساده و راه اندازی آسان 

نقش مهمی در آتیه بازنشستگان خواهد داشت.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهــادار گفت: تاش می کنیم بســترهای دیگری را چون 
مســتمری به صندوق اضافه کنیم، یکی از دلایلی که راه اندازی اولیه را آســان در نظر 

گرفتیم ورود ســریع این صندوق ها به بازار سرمایه بود؛ در مدل های بعدی گام های مهم 
دیگری را بر خواهیم داشت.

عشــقی در پایان گفت: صندوق بازنشســتگی تکمیلی می تواند منابع پایداری را به لحاظ 
ســرمایه گذاری بلند مدت به بازار تزریق کند تا از این طریق سرمایه گذاری غیر مستقیم 

نیز تقویت شود.
صندوق بازنشستگی تکمیلی راهکاری برد- برد برای کارمند و کارفرما

در ادامه این نشست، مدیرعامل سبدگردان مفید گفت: تولد صندوق بازنشستگی تکمیلی 
در بازار سرمایه به عنوان یک راهکار شناخته شده جهانی، در بلندمدت تاثیر قابل توجهی 

در کمک به مسئله صندوق های بازنشستگی خواهد داشت.
علیرضا آدمن افزود: صندوق بازنشستگی تکمیلی یک راهکار برد- برد برای همه طرف ها 
محسوب می شود چراکه از یک سو رفاه و آرامش را برای نیروی کار در پی دارد، از طرف 
دیگر شــرکت ها با نیروهای با انگیزه و بازده بالا مواجه خواهند شــد و همچنین دولت از 
نظر بار مالی، سبک بارتر خواهد شد. نتیجه این معادله برد- برد این است که رشد تولید 

و توسعه اقتصاد از طریق سرمایه گذاری منابع با ثبات رقم خواهد خورد.
او ادامه داد: در حال حاضر صندوق های بازنشستگی عمومی با چالش های متعددی مواجه 
هستند، وظیفه ما به عنوان یک نهاد فعال در بازار سرمایه این است که راه حل های درست 
را پیدا کنیم و سرمایه ها را حول این محور حرکت دهیم تا آینده مناسبی را برای نیروی 

کار، کارفرمایان و اقتصاد کشور فراهم آوریم.
آدمن بیان کرد: صندوق های بازنشســتگی تکمیلی می تواند موجب تغدیه بازار سرمایه و 
اقتصاد شود، اگر عملکرد درستی در این راه داشته باشیم، نتایج خوبی را بدست خواهیم 
آورد. مدیرعامل سبدگردان مفید گفت: صندوق های بازنشستگی تکمیلی در دنیا در قالب 
مشــارکت از دهه 19۷0 میادی کار خود را آغاز کردند که در حال حاضر 110 میلیون 
نفر تنها در آمریکا از این صندوق ها اســتفاده می کنند. طیف وسیعی از آنها در بخش های 
تولیدی و خصوصی فعال هستند. انتظار می رود ما نیز بتوانیم اقدامات مناسبی را به جهت 

جذب سرمایه گذار داشته باشیم.
ساختار ساده صندوق های بازنشستگی تکمیلی عاملی موثر برای جذب کارفرمایان

علیرضا ناصر پور، عضو هیئت مدیره ســازمان بورس و اوراق بهادار نیز در ادامه برنامه در 
خصوص تســهیات در نظر گرفته شده برای صندوق اماک و مستغات، گفت: مسئله ای 
که در صندوق لحاظ کردیم ساختار ساده آن است زیرا این صندوق ها قرار است با تعداد 
زیادی از کارفرما در ارتباط باشند. او افزود: در ساختار صندوق فولاد مبارکه به سبب آنکه 

مخصوص خود فولاد مبارکه بود ویژگی های خاصی در نظر گرفتیم.
نائب رئیس هیات مدیره ســازمان بورس و اوراق بهادار گفت: برخی تسهیاتی را در امید 
نامه این صندوق ها در نظر گرفتیم که یکی از آن ها پوشش های بیمه ای است. این قابلیت 
اکنون تحت عنوان خرید بیمه توســط صندوق وجود دارد، مسائل دیگری را نیز به عنوان 

آپشن برای این صندوق ها در نظر خواهیم گرفت.
ناصــر پور بیان کــرد: عاوه بر ســهام اوراق فیکس، بحث گواهی و صنــدوق طا برای 

سرمایه گذاری این صندوق ها نیز در نظر گرفته شده است.
او افزود: سرمایه گذاری صندوق بازنشستگی نیز بر روی اماک و مستغات نیز در صورت 

تقویت و توسعه این حوزه در دستور کار قرار دارد.
نائب رئیس هیات مدیره ســازمان بورس و اوراق بهادار گفت: انتظار می رود این صندوق 
هــا بتوانند به لحــاظ ورود جریان نقدینگی پایدار به بازار ســرمایه و بازوی کمکی برای 

بازنشستگان کشور و دولت نقش ایفا کنند.
ناصر پور با اشــاره بــه این که مجموع موافقت اصولی ها در حوزه صندوق بازنشســتگی 
تکمیلی باتوجه به شــروط مد نظر به حدود ۵ عدد می رسد، توضیح داد: سخت گیری ها 

در صندوق ها به سبب عملکرد مهم این صندوق ها است.
نائب رئیس هیات مدیره ســازمان بورس و اوراق بهــادار در پایان گفت: اتفاقاتی که طی 
سال های اخیر در بازار سرمایه افتاد بیشتر به سبب سرمایه گذاری مستقیم بوددر صورتی 

که اگر تزریق منابع به صورت غیر مستقیم صورت می گرفت شرایط متفاوت تر بود.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد:

نقش صندوق های بازنشستگی تکمیلی  در آتیه کارکنان

ســرمایه گذاری  صندوق هــای 
ابزارهــای  محبوب تریــن  از 
ســرمایه  بــازار  غیرمســتقیم 
هســتند. تنوع بالای صندوق ها 
باعث شــده هر فرد با هر میزانی 
از ریســک پذیری و هر انتظاری 
مناسب  گزینه ای  بتواند  بازار،  از 
بیابــد.  ســرمایه گذاری  بــرای 
صندوق ها بر اساس نحوه چینش 
ســبد دارایی به انــواع مختلفی 
درآمــد  چون»صندوق هــای 
ثابت«، »صندوق های ســهامی«، »صندوق های مختلــط«، »صندوق های 
کالایی«، »صندوق های اهرمی« و »صندوق های بخشی« تقسیم می شوند.

هر یک از این صندوق ها ریســک و بازدهی متفاوتی دارند و به همین دلیل 
می توانند طیف گســترده ای از سرمایه گذاران را پوشش دهند. صندوق های 
بخشــی از جدیدترین انــواع صندوق های ســرمایه گذاری در بورس ایران 
هســتند و فرصتی برای کســب ســود متمرکز از صنایع مختلف را فراهم 

کرده اند.

صندوق های بخشــی، صندوق های جدیدی هســتند کــه وارد بازار بورس 
شــده اند که اولین صندوق بخشی بازار بورس در گروه محصولات شیمیایی 
در اســفندماه ســال 1۴01 فعالیت خــود را آغاز کرد. ایــن صندوق ها به 
جای متنوع کردن پرتفوی خود با ســهام صنایــع مختلف، دارایی خود را 
به یــک صنعت خاص اختصاص می دهند و امکانــی را فراهم می کنند که 
ســرمایه گذاران از بازدهی صنعت مذکور بیشــترین بهره مندی را داشــته 

باشند.
هدف صندوق های ســرمایه گذاری بخشــی، کســب بازدهی بالا از مسیر 
سرمایه گذاری در سهام شــرکت های یک صنعت ویژه است. این شرکت ها 

می توانند از نوع شرکت های تولیدکننده و سرمایه گذاری باشند.
صندوق های سرمایه گذاری بخشــی در ایران باید حداقل ۷0 درصد از کل 
دارایی خود را به خرید ســهام شــرکت های صنعت مــورد نظر، اختصاص 
دهند. آن  چه از دارایی های صندوق باقی می ماند، به خرید ســهام ســایر 
صنایع اختصاص می یابد. البته خرید ســهام ســایر صنایع، به اســتراتژی 
سرمایه گذاری متمرکز صندوق های بخشــی آسیبی وارد نخواهد کرد. 10 
درصد از دارایی این صندوق می تواند به بازار آپشن اختصاص یابد. صندوق 
بخشــی امکان فعالیت در صنایع مختلفی چون فلزات اساســی، شیمیایی، 

سیمان، خودرو، دارویی، بانکی و... را دارد.

»امــروزه بــا بــه وجود 
آمدن تغییرات گســترده 
در فضــای کســب و کار  
بسیاری از افراد عاقه مند هستند کسب و کار شخصی خود را داشته 
باشند و در ابتدای امر ســراغ عملیاتی کردن ایده های خود در بستر 
شرکت های استارتاپی می روند، در این بستر افراد دارای ایده به عنوان 
موسس، سرمایه گذاران به عنوان تامین کننده سرمایه و اعضای هیات 
مدیره که در ابتدای مسیر معمولا از موسسان انتخاب می شوند، نقش 

بسیار حیاتی در موفقیت کسب و کار دارند.
در چند سال اخیر بازار سرمایه نیز با راه اندازی صندوق های جسورانه 
مسیر جدیدی برای ســرمایه گذاری در حوزه استارتاپی فراهم کرده 
اســت؛ اما دغدغــه اصلی بســیاری از فعالان این حــوزه، مدیریت 
ریسک های قابل پیش بینی و غیرقابل پیش بینی است که کسب و کار 
با آنها روبرو می شوند. نگاهی به آمار این مدل سرمایه گذاری در بازار 
سرمایه موید عدم استقبال سرمایه گذاران از این مدل سرمایه گذاری 
اســت؛ به طوری که مطابق با آمــار کمتــر از ۴۵00 میلیارد ریال 

سرمایه گذاری در صندوق های جسورانه صورت پذیرفته است.
قبل از اینکه به موضوع دلایل شکســت کسب و کارهای استارتاپی 

ورود کنیم، بهتر اســت به این آمار توجه داشــته باشیم که مطابق با 
برخی از مطالعات، احتمال اینکه یک شــرکت سهامی عام در ۵ سال 
آینده وجود نداشته باشــند، حدود ۳۲ درصد است. به عبارتی از هر 
۳ شــرکت ســهامی عام در دنیا که امروز در حال فعالیت است، یک 
شرکت در ۵ ســال آینده وجود نخواهد داشت. هر چند آمار دقیقی 
از تعداد شــرکت های ســهامی عام در ایران وجود ندارد، ولی همه ما 
شرکت های سهامی )عام/خاص( زیادی را می شناسیم که در گذشته 
وجود داشته اند و امروز هیچ اثری از آنها نیست. تحقیقات تجربی بسیار 
زیادی در خصوص دلایل ناکامی کسب و کارها انجام شده است و به 
طور کلی می توان ریشه بسیاری از مشکات کسب و کارها را نادیده 
گرفتن قواعد کسب و کار و اشتباهات مهلک مدیریتی دانست. هرچند 
بسیاری از مواقع ممکن اســت یک کسب و کار از ناحیه متغیرهای 
محیطی )خارج از حیطه افراد( تحت فشــار و ریسک های متعدد قرار 
بگیرد؛ اما در یک ساختار استاندارد، انتظار این است که مدیران بتوانند 
با مدیریت صحیح شرایط، از بحران ها عبور کنند و کسب و کار ادامه 
حیات داشــته باشد. توجه به ادامه حیات و رشد پایدار، بسیار مهم تر 
از توجه صرف به سودآوری اســت؛ نمونه های فراوانی از شرکت های 
ســودآور وجود دارد که هرگز نتوانســتند به رشد پایدار دست یابند 

و بعــد از مدت کوتاهی از صحنه روزگار حذف شــده اند، بنابراین در 
ادبیات شرکتی باید به پایداری کسب و کار توجه کنیم و تنها یکی از 
مولفه های پایداری، سودآوری است. همان طور که اشاره شد بسیاری 
از شرکت های سهامی که بر اساس قوانین از قبل تعیین شده از جمله 
قانون تجارت، در یک ساختار مدون مشتمل بر سهامداران، مدیران و 
حسابرس و بازرس تشکیل می شوند، در ادامه کسب و کار با چالش های 
جدی مواجه می شوند و برخی از آنها منحل می شوند، بنابراین با توجه 
به ذات و ساختار کسب و کارهای استارتاپی، احتمال شکست و حذف 
آنها بسیار بیشتر از سایر شرکت ها است، اما سوال اصلی اینجاست که 
چرا کسب و کارها شکست می خورند؟ مطابق با بررسی های صورت 
پذیرفته، یکی از مهمترین مشــکات کســب و کارها، عدم توجه به 
قواعد کسب و کار و ساختار مناسب حاکمیت شرکتی است. مبتنی بر 
تحقیقات صورت پذیرفته در دنیا، سیستم مناسب حاکمیت شرکتی 
نقش بی بدیل در عملکرد شرکت ها بازی می کند و عدم توجه به اصول 
حاکمیت شــرکتی، کســب و کارها را با چالش های متعددی روبرو 
می کند، با توجه به اینکه هدف از این نوشتار اهمیت ساختار حاکمیت 
شرکتی برای کسب و کارهای استارتاپی است، در ادامه به پنج سوال 

در این خصوص پاسخ خواهیم داد.

حاکمیت شرکتی، قطب نمای شرکت ها برای هدایت و ایجاد رویه ای شفافصندوق بخشی فرصتی برای کسب سود متمرکز از صنایع مختلف

تحلیلگر بازار سرمایه
مصطفی بابالو
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ترقی اقتصادی : در مهرماه 1۴0۲ بالاخره نرخ رشــد پایه پولی توانســت به زیر ۴0 
درصد برسد و مرز آن را بشکند. طبق آمار، پایه پولی اکنون در یک قدمی 1000همت 

قرار دارد.
 رشــد پایه پولی در مهر 1۴0۲ توسط خبرگزاری تسنیم اعام شده است. پایه پولی یا 
پول پرقدرت بانک مرکزی، به دارایی هایی از بانک مرکزی گفته می شود که در ازای آن 

به طور مستقیم پول به اقتصاد تزریق می شود.
البته پول چاپ شــده توسط بانک مرکزی از طریق سازوکار بانکی و وجود قابلیت خلق 

شبه پول توسط آن ها، به شکلی فزاینده وارد اقتصاد می شود که نقدینگی نام دارد.
رشد ۳9 درصدی پایه پولی در مهر ۱402

بر اساس گزارش های رسمی بانک مرکزی پایه پولی در مهر 1۴01 با رقم ۷1۲ هزار و 
9۳0 میلیارد تومان به ثبت رسیده است.

با توجه به اینکه خبرگزاری تســنیم اعام کرده رشــد پایه پولی در مهر 1۴0۲ حدود 
۳9.۶ درصد بوده، بنابراین می توان محاســبه کرد که پایه پولی در مهر ماه سال جاری 

حدود 99۵ هزار و ۲۵0 میلیارد تومان رقم خورده است.
به همین ترتیب مشــاهده می شــود در انتهای اولین ماه پاییزی امسال، حدود ۲۸۲.۳ 

همت در مقایسه با مهر 1۴01 به پایه پولی افزوده شده است.
همچنین رشــد این شاخص مهم از ابتدای ســال تاکنون حدود 1۵.۷ درصد و معادل 

1۳۵.۳ همت تخمین زده می شود.
بر اســاس آمارهای رسمی بانک مرکزی، رشد پایه پولی از اسفند سال گذشته از کانال 

۴0 درصد نیز عبور کرد و در فروردین ماه حتی نزدیک به ۴۵ درصد نیز رسید.
این درحالیســت که بر اساس آمار در مهر ماه، رشد پایه پولی بالاخره به زیر ۴0 درصد 

رسید و رقم ۳9.۶ درصد را به ثبت رساند.
نقدینگی در شریان های اقتصاد طی اولین ماه پاییزی ۱402

آمارهای مربوط به حجم نقدینگی موجود در جامعه نیز حاکی از روند کاهشــی رشــد 
نقدینگی در اقتصاد هستند.

حــدود ۷ هــزار و 1۷۷ همــت نقدینگــی موجــود در جامعــه در مهــر 1۴0۲ 
 تخمین زده شــده که در مقایســه با ســال گذشــته خود حدود ۲۶.۴ درصد رشــد 

داشته است.
بررســی نقطه به نقطه رشد نقدینگی از ابتدای سال حاکی از این است که این شاخص 
رونــد نزولی به خود گرفتــه و در اولین ماه پاییزی 1۴0۲ به کمترین میزان خود در ۴ 

سال اخیر رسیده است.
در حال حاضر سیاســت بانک مرکزی بر کنترل نقدینگی متمرکز است و علی رغم روند 
کاهشی پایه پولی در نیمه اول سال 1۴0۲، هنوز رشد پایه پولی در سطوح بالایی رقم 

می خورد.

برخی از کارشناســان عنوان می کنند که هرچند سیاســت کنترل نقدینگی به درستی 
شناســایی شده اما به معنای مورد غفلت قراردادن روند رشد پایه پولی نیست؛ چرا که 
در صورت متورم شــدن پایه پولی، نهایتا نقدینگی نیز از بزرگتر شدن پایه پولی متاثر 

خواهد شد.
منبع: اکوایران

ترقی اقتصادی: در دســتورالعمل بانک مرکزی ، فعالیت مســتقل نئوبانک ها ممنوع 
شــده و برای فعالیت آنها، شــعب دیجیتالی بانک ها و دریافــت مجوز از بانک مرکزی 

الزامی است.
طبق »ضوابط ناظر بر نحوه ایجاد، فعالیت و نظارت بر واحد دیجیتال ارائه خدمات بانکی 
توسط موسسات اعتباری« ارائه خدمات و انجام عملیات بانکی به صورت غیرحضوری و 
از طریق اینترنت یا سایر بسترهای دیجیتالی تحت عنوان های مختلف اعم از نئوبانک، 
شــعبه مجازی و سایر موارد مشــابه، از سوی موسســه اعتباری صرفاً در قالب واحد 

دیجیتالی ارائه خدمات بانکی و با شناسه اختصاصی مربوط به آن مجاز است.
همچنین، معرفــی واحد دیجیتالی ارائه خدمات بانکی در تبلیغات موسســه اعتباری 
به نحوی که واحد مذکور را به عنوان یک موسســه اعتباری مستقل در ذهن مخاطب 

متبادر سازد مجاز نیست.
موسســه اعتباری موظف است در تبلیغات واحد دیجیتالی ارائه خدمات بانکی خود، از 
نام موسســه اعتباری در انتهای عنوان واحد مذکور به طور برجسته استفاده کند و در 
تمامی رسانه ها و تبلیغات، عبارت کامل »عنوان واحد دیجیتال ارائه خدمات بانکی+ نام 

موسسه اعتباری« به همراه نشان تجاری موسسه اعتباری را درج کند.
براساس گزارش پیوست، در این بخش بانک مرکزی نئوبانک هایی را که تاکنون فعالیت 
کــرده و فعالیت های تبلیغاتی انجام داده اند ملزم کرده که دیگر به صورت مســتقل از 
نام تجاری خود اســتفاده نکنند و در کنار نام خود حتماً نام موسســه اعتباری و بانکی 
را که در زیرمجموعه آن قرار دارند نیز اســتفاده کنند. طبق این بند، بلوبانک و بانکینو 
به عنوان اولین نئوبانک ها که به صورت مســتقل هــم فعالیت تجاری انجام داده اند از 
این پس باید در کنار نام خود نام موسســه اعتباری را که ذیل آن فعالیت می کنند نیز 

قید کنند.
هرچند این بند از دســتورالعمل بانک مرکزی بیشــتر به دلیل آگهی رسانی به مردم و 
جلوگیری از فعالیت موسســات اعتباری غیرمجاز قید شده است اما از سویی بیشتر به 
سمت ســاده تر کردن نحوه نظارت خود و محدود کردن فعالیت نئوبانک ها پیش  رفته  
اســت. تاکنون بانک مرکزی به طور مشخص در دستورالعمل های خود نحوه معرفی یا 
تبلیغات محصولات مختلف بانک ها و موسسات اعتباری را مشخص نکرده بود، حال در 

این دستورالعمل به طور مشخص نحوه فعالیت های تبلیغاتی را مشخص کرده  است.

نحوه دریافت مجوز برای نئوبانک ها و شعب دیجیتالی بانک ها
از سویی بانک مرکزی عاوه بر اینکه تاکید کرده هرگونه فعالیتی از سوی نئوبانک هاــ 
در این دســتورالعمل تاکید بر واحد دیجیتالی ارائه خدمات بانکی اســت باید به طور 
مشــخص تحت نام بانک و موسســه اعتباری اصلی انجام گیرد، مقرر کرده که فعالیت 

واحد دیجیتالی بانک ها به صورت مشخص باید به تایید بانک مرکزی نیز برسد.
طبق این دســتورالعمل »موسســه اعتباری متقاضی تاســیس واحــد دیجیتال ارائه 
خدمــات بانکی، مکلف اســت تقاضای خود را به اداره مجوزهــای بانکی بانک مرکزی 
ارائــه دهد« و اداره مجوزهــای بانکی بانک مرکزی پس از دریافت تقاضای موسســه 
اعتباری استعام هایی در خصوص اجرای ضوابط مبارزه با پولشویی و عملکرد موسسه 
از حیث شــاخص های سامت بانکی و کفایت ریسک و رعایت ضوابط اباغی مرتبط با 
ســامانه های ملی پرداخت انجام خواهد داد و در نهایت آن اســتعام ها را باید به تایید 
معاون نظارت بانک مرکزی برســد و پس از تایید او مراتب در کمیســیون مقررات و 
نظارت موسســات اعتباری به منظور اتخاذ تصمیم در خصوص درخواســت موسســه 
اعتباری متقاضی مطرح شود. در صورت موافقت کمیسیون مقررات و نظارت موسسات 
اعتباری با ایجاد واحد دیجیتالی ارائه خدمات بانکی از سوی موسسه اعتباری متقاضی، 
اداره مجوزهای بانکی مراتب را به آن موسسه اعتباری اعام کرده و ضمن اعطای مجوز 

یک شناسه اختصاصی برای واحد دیجیتالی ارائه خدمات بانکی تخصیص می دهد.
بانک مرکزی در این دســتورالعمل اجازه فعالیت مســتقل به نئوبانک ها را نداده است 
اما از ســویی دســت بانک ها را نیز برای ایجاد شعب دیجیتالی باز نگذاشته و آنها برای 

فعالیت در این بخش باید از بانک مرکزی مجوز بگیرند.
در اصل واحدهای دیجیتالی بانک مرکزی هرچند به  صورت مستقل فعالیت نمی کنند 

و تحت نظر بانک هستند اما برای فعالیت خود نیازمند دریافت مجوزهای مستقل اند.
در این دستورالعمل همچنین آمده است که خدمات ارائه شده در واحد دیجیتالی ارائه 
خدمات بانکی موسســه اعتباری صرفاً باید از طریق ســامانه جامع بانکداری متمرکز 
در بســتر مرکز داده مسوسســه اعتباری ارائه شود و ارائه این خدمات از طریق سامانه 

متمرکزی دیگر را ممنوع کرده است.
این در حالی اســت که ارائه خدمات از طریق ســامانه یکپارچه مســتقل دیگر امکان 

فعالیت و ارائه سرویس های متنوع تری را در اختیار نئوبانک ها می  گذارد.

در این دستورالعمل قید شده است که موسسه اعتباری مجاز به ایجاد یا تملک شرکت 
مســتقل برای فعالیت واحد دیجیتالی ارائه خدمات بانکی خود نیســت و اگر موسسه 
اعتباری برای فعالیت واحد دیجیتالی ارائه خدمات بانکی خود قصد برون سپاری بخشی 
از خدمات فناوری اطاعات را داشــته باشــد، صرفاً می تواند از طریق قرارداد مستقیم 
با شــرکت ها و پیمانکاران برون سازمانی، مشــروط به رعایت مفاد دستورالعمل حداقل 

الزامات ناظر بر ریسک فناوری اطاعات اقدام کند.
چگونگی نظارت بر نئوبانک ها و واحدهای دیجیتالی بانک ها

در بخش نظارت این دســتورالعمل قید شــده اســت که اگر پس از صدور مجوز برای 
فعالیــت واحد دیجیتالی ارائه خدمات بانکی، شــرایط لازم برای فعالیت از بین برود و 
موسســه اعتباری نیز اقدامی در جهت اصاح آن انجام ندهد و با گذشت سه ماه پس 
از اخطــار و تداوم نقض مقررات فعالیت واحد دیجیتالی ارائه خدمات بانکی موسســه 
اعتباری تعلیق خواهد شد و در نهایت موسسه اعتباری موظف است به مشتریان واحد 
دیجیتالی ارائه خدمات بانکی خود، خدمات لازم را از طریق ســایر بسترهای بانکداری 

الکترونیکی یا به صورت حضوری ارائه کند.
در این دستورالعمل قید شده است موسسه اعتباری که در زمان اباغ این ضوابط دارای 
واحد مشــابه با واحد دیجیتالی ارائه خدمات بانکی هستند حداکثر ۶ ماه فرصت دارند 

که مجوزهای لازم برای واحد مربوطه را اخذ کنند.

ترقی اقتصادی : ارزیابی »ســامت بانکی« یک فرآیند جامع از 
بررســی وضعیت مالی، عملکرد و شیوه های مدیریت ریسک یک 

بانک است.
جوامــع مختلف برای اطمینان از ثبات مالــی و البته پیش بینی 
تدابیر لازم برای کاهش ریسک های احتمالی در شرایط نامطلوب 
اقتصادی از فرآیندی به نام ارزیابی ســامت نظام بانکی استفاده 

می کنند.
ورشکســتگی برخی بانک های بزرگ دنیــا در بحران های مالی، 
مانند ورشکســتگی بانک ســیلیکون ولی، اهمیت این موضوع را 

دوچندان کرد.

9 شاخص کلیدی برای ارزیابی سامت نظام بانکی عبارتند از:
1. ارزش اقتصادی ســهام )EVE(: شاخصی برای ارزیابی ارزش 
بلندمدت ســهام یک موسسه مالی است که برمبنای ارزش فعلی 

دارایی ها و بدهی های آن محاسبه می شود.
شاخص EVE نشــان می دهد که بعد از تسویه همه دارایی ها و 
بدهی ها و پرداخت تمــام تعهدات چقدر موجودی باقی می ماند. 
شاخص ارزش اقتصادی سهام، یک شاخص پرکاربرد در محاسبه 

ریسک نرخ بهره در دفاتر بانکی )IRRBB( است.
۲. شــاخص حاشیه ســود خالص: شاخص حاشــیه سود خالص 
)NIM( سود حاصل از درآمد را نسبت به هزینه های بانک نشان 

می دهد.
به عبارت دیگــر، این شــاخص توانایی کســب درآمــد بانک از 
دارایی های خود )وام، تسهیات رهنی، وام مسکن و از این دست 
موارد( نســبت به هزینه های تامین مالی آنها )سپرده، استقراض 

و...( را نشان می دهد.
۳. شــاخص نسبت بهره وری: شاخص بهره وری نسبت هزینه های 
غیربهره ای را به درآمد بانک نشــان می دهد؛ هرچه این نســبت 

پایین تر باشد، بهره وری و سود بیشتر است.

بیــش  آنهــا  بهــره وری  نســبت  کــه  بانک هایــی  ســاختار 
قلمــداد  پرهزینــه  ســاختار  یــک  باشــد،  درصــد   ۶0  از 

می شوند.
این شــرایط منجر به سودآوری کمتر می شــود و بانک را ملزم 
می کنــد که برای بالا بردن بهره وری عملیاتــی خود اقداماتی از 
قبیل کارآمدسازی عملیات، کاهش هزینه های مرتبط با سربار و 

افزایش ظرفیت تولید درآمد را انجام دهد.
۴. شــاخص بازده دارایی: شــاخص بازده دارایی )ROA( نشان 
می دهــد که یک بانک تا چه انــدازه می تواند از دارایی های خود 
سود به دســت بیاورد. هرچه شــاخص ROA بالاتر باشد یعنی 

عملکرد بانک بهتر است.
۵. شــاخص بازده سهم: شاخص بازده ســهم، سودآوری بانک را 
 ROE نســبت به سهام سهامداران ارزیابی می کند. هرچه مقدار

بالاتر باشد، نشان دهنده عملکرد بهتر است.
 NPL ۶. شاخص تسهیات غیرجاری یا مطالبات معوق: شاخص
نســبت وام های غیرجاری را به کل وام های بانک نشان می دهد. 
نسبت NPL بالا به معنای ریسک اعتباری بیشتر و احتمال ضرر 

است.

۷. شاخص نسبت هزینه به درآمد: این شاخص نسبت هزینه های 
عملیاتی یک بانک به درآمد عملیاتی آن را نشان می دهد. هرچه 
نســبت هزینه به درآمد پایین تر باشد، کارآیی و سودآوری بیشتر 

است.
به طورکلی هرچه نسبت هزینه به درآمد پایین تر باشد، بهتر است، 
زیرا نشانه سودآوری بیشتر اســت و بانک می تواند با هزینه های 

کمتر درآمد بیشتری تولید کند.
۸. شــاخص نســبت پوشــش ذخایر زیــان وام: این شــاخص 
نســبت ذخایر زیــان وام به وام های غیرجاری یک بانک اســت. 
به عبارت دیگــر، توانایی بانک برای جبــران زیان های احتمالی با 

استفاده از ذخایر خود را نشان می دهد.
9. شاخص نســبت کفایت سرمایه: نسبت کفایت سرمایه توانایی 
بانــک در پرداخت بدهــی و مواجهه با ریســک های اعتباری و 

عملیاتی را نشان می دهد.
در صورتــی که نســبت CAR مطلــوب باشــد، به معنای آن 
اســت کــه بانک ســرمایه کافی بــرای رفع ضــرر و جلوگیری 
ســپرده گذاران  وجــوه  از  می توانــد  و  دارد  ورشکســتگی   از 

محافظت کند.

نحوه فعالیت نئوبانک ها اعلام شد

شاخص های مهم ارزیابی سلامت بانک

ترقی اقتصــادی: در شــرایطی که کشــور نیــاز مبرم به 
ســرمایه گذاری و توســعه زیر ســاخت ها و همچنیــن ذخایر 
ارزی جهت مقابله با شــوک های احتمالی ارزی دارد، اســتفاده 
منابع ارزی صندوق توســعه و ذخایر ارزی بانک مرکزی جهت 
تأمین اقام رو بــه افزایش ۲۸۵00 تومانی به معنای آســیب 
 به رشــد بلندمــدت اقتصادی و آســیب به ثبــات بلند مدت 

نرخ ارز است.
در شــرایطی کــه فعــالان بخش خصوصــی و اعضــا هیات 
نماینــدگان اتاق تهران بارها بر ضرورت تــک نرخی کردن ارز 
تاکید داشــته اند و اعــام کرده اند که چنــد نرخی بودن ارز 
باعث فســاد، بی ثباتی بازار و نوسانات شــدید می شود و فضا 
بــرای رانت را به وجود می آورد، بابــک نگاهداری رئیس مرکز 
 پژوهــش های مجلس هم از مشــکات چند نرخــی بودن ارز 

گفته است. 
بابک نگاهداری در خصوص لزوم انضباط بخشــی به نظام ارزی 
و اجتناب از سیاســت هایی که به شوک درمانی منجر می شود، 
در سایت مرکز پژوهش های مجلس توضیح داد: در حال حاضر، 
در بازار رســمی ارز حواله و اســکناس هفت نرخ ارز وجود دارد 
کــه یکی نرخ ترجیحــی ارز ۴۲00 تومانی مربوط به تجهیزات 
پزشــکی، دومی نرخ ترجیحی ارز ۲۸۵00 تومانی، سومی نرخ 
حدود ۳۷۵00 تومانی برای ارزهای صادرات پتروپالایشــگاهی 
چهارمی چهل هزار تومانی برای صادرات غیرپتروپالایشــگاهی 
که ملزم به عرضه ارز در مرکز مبادله هســتند، پنجمی متوسط 
وزنی نرخ ارز در مرکز مبادله حدود ۳۸۵00 تومان، ششمی نرخ 
ارز توافقی ارز معاماتی بین صادرکننده و واردکننده در تأمین 
ارز به شکل »ارز اشخاص« در نرخ حاشیه بازار غیررسمی ارز و 
 همچنین هفتمی نرخ حدود ۴۲۵00 تومانی ارز اسکناس مرکز 

مبادله است.
رییس مرکز پژوهش های مجلس با بیان اینکه با توجه به تجربه 
نیم قرن گذشته در سیاست های ارزی، این تنوع در نرخ های ارز 
می تواند منشــأ فسادهای فراوان باشد، تصریح کرد: در شرایطی 
که کشــور نیاز مبرم به سرمایه گذاری و توسعه زیر ساخت ها و 
همچنین ذخایر ارزی جهت مقابله با شوک های احتمالی ارزی 

دارد، اســتفاده منابع ارزی صندوق توسعه و ذخایر ارزی بانک 
مرکزی جهــت تأمین اقام رو به افزایــش ۲۸۵00 تومانی به 
معنای آسیب به رشد بلندمدت اقتصادی و آسیب به ثبات بلند 

مدت نرخ ارز است. 
تثبیــت نــرخ اســمی ارز، بدون اصــاح ناترازی هــای کان 
اقتصــادی و توقف موتور رشــد نقدینگی، تنها تشــدیدکننده 

ناترازی ها و بسترســاز ایجاد شوک به اقتصاد محسوب می شود 
که سیاســت گذار بین دو رویکرد کلی شــامل تعدیل تدریجی 
نرخ های رســمی متنوع موجود با هدف شــکل دهی یک بازار 
رســمی با مداخله مقداری در حاشیه بازار و یا ادامه نرخ گذاری 
دستوری و به تبع آن شوک درمانی غیرقابل اجتناب در سالهای 

بعد، می تواند دست به انتخاب زند. 
وی افــزود: نظــر بــه تبعــات اقتصــادی و حتــی اجتماعی 
تدریجــی  اصــاح  و  اول  رویکــرد  انتخــاب  دوم،  رویکــرد 
ایــن نرخ مــی تواند بــه ثبات اقتصــادی کشــور کمک کند 
 کــه ایــن مســئله توصیــه کارشناســی مرکزپژوهــش های 

مجلس است. 
فــارغ از این، نرخ ارز ۲۸۵00 تومانی و نرخ ارز ۳۷۵00 تومانی 
صادرات فرآوده و نرخ خوراک پتروشیمی ها واجد آثار بودجه ای 
در سال 1۴0۳ است که در محاسبات و فروض بودجه به عنوان 
میانگین نرخی که منابع دولت متناســب با آن محقق می گردد 
جــزو مفروضات بودجه و نــه مصوبات بودجــه در نظر گرفته 

می شود. 
بــا رویکرد اصاح تدریجــی این نرخ می تواند در طول ســال 
متفاوت باشــد اما تعیین نرخ ثابــت ارز و تصریح آن در قانون 
بودجه از منظر کارشناســی توصیه نمی شود و مغایر با بند ت 
ماده ۲0 قانون احکام دائمی برنامه های توســعه کشور مبنی بر 
نظام ارزی شناور مدیریت شده قلمداد می گردد. رشد تدریجی 
نرخ ارز ترجیحی متناســب با افزایش حداقل حقوق به منظور 
اجتناب از شــوک درمانی و از ســوی دیگر پیشــبرد سیاست 
حمایت مســتقیم از مردم در قالب کالابــرگ می تواند یکی از 
محــور های مهم تصمیم گیری در رابطه با لایحه بودجه ســال 

1۴0۳ باشد.

چاپ پول در یک قدمی ۱۰۰۰همت

رئیس مرکز پژوهش های مجلس خواستار اصلاح نظام ارزی کشور شد

7 نرخی ارز 

بازارپول4

پرداخت 2۱8هزار میلیارد ریال  
تسهیلات ازدواج توسط بانک ملی 

ترقی اقتصادی : بانک ملی ایران در پرداخت تســهیات قرض الحســنه 
ازدواج در نظام بانکی ســهم چشــمگیر و قابل توجهی دارد بر این اساس 
این بانک طی هشت ماه نخست امسال ۲1۸ هزار و ۷۵۸ میلیارد ریال وام 
ازدواج به متقاضیان پرداخت کرده است.تســهیات قرض الحسنه ازدواج 
در تمامی شــعب این بانک در سراسر کشــور با رویکرد تسریع و تسهیل 
در امــر مقدس ازدواج جوانــان بی وقفه پرداخت می شــود.این بانک در 
راســتای ایفای مســئولیت های اجتماعی خود و همسویی با برنامه های 
دولت توانســته گام های موثری در تســهیل ازدواج جوانــان بردارد و در 
این راســتا از ابتدای فروردین تا پایان آبان ماه با پرداخت تسهیات قرض 
الحسنه ازدواج، بیش از 10۷ هزار و 1۸ نفر را به خانه بخت فرستاد که این 
رقم نشــان می دهد بانک ملی ایران بسیار بیشتر از درصد سهمیه هشت 
ماه جاری وام قرض الحســنه به متقاضیان پرداخت کرده اســت . بر این 
اســاس، شعب بانک ملی ایران با احتساب تعداد فقره تسهیات اعطایی به 
طور متوسط طی این مدت روزانه به910 متقاضی )۴۵۵ زوج( وام ازدواج 

پرداخت کرده است. 

 افزایش درآمدها و سودآوری 
بانک شهر ادامه دارد

ترقی اقتصادی: انتشــار صورت های مالی تلفیقی حسابرسی  شده بانک 
شــهر، تداوم رشد پرشــتاب این بانک در افزایش درآمدها و سودآوری را 
نشان می دهد و عماً این بانک یکی از درخشان  ترین عملکردها را در نظام 
بانکی به نمایش گذاشته است.براساس صورت و زیان تلفیقی منتشرشده، 
از ابتدای سال جاری تا پایان شهریورماه 1۴0۲، سود عملیاتی تلفیقی هر 
ســهم بانک شهر دو هزار و ۲۶ ریال بوده که در حدود ۴۸ درصد سود هر 
سهم کل بانک را نشان می دهد.در همین حال، بر اساس صورت های مالی 
تلفیقی میان دوره ای حسابرسی  شده، سود غیرعملیاتی هر سهم بانک شهر 
دو هزار و 1۷۵ ریال و در مجموع ســود خالص هر ســهم چهار هزار و 9۷ 
ریال بوده اســت. سود خالص تلفیقی هر ســهم بانک شهر در شش ماهه 
نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال 1۴01، حدود ۸۷ درصد افزایش 
نشــان می دهد.بانک شــهر در شش ماهه نخست ســال جاری با اقدامات 
انجام شــده برای افزایش سهم منابع ارزان قیمت، افزایش اعطای تسهیات 
و... از یک ســو شاهد افزایش درآمدهای ناشی از تسهیات اعطایی، سپرده  
گذاری و اوراق بدهی بوده و از سوی دیگر توانسته است به گونه ای مدیریت 
کند که هزینه سود پرداختی به سپرده ها با رشد محدودی مواجه باشد. در 
نتیجه این دو اقدام، خالص درآمد تســهیات و سپرده گذاری یا همان تراز 
بانک به ۵۳ هزار و ۲۳۶ میلیارد رســیده که از رشد ۲۶۴ درصدی نسبت 

به مدت مشابه سال قبل حکایت دارد.

تسهیلات بدون سود در طرح ثمر 
بانک مسکن

ترقی اقتصادی : مشــتریان بانک مسکن با افتتاح حساب طرح ثمر؛ تا 
سقف سه میلیارد ریال تســهیات قرض الحسنه با کارمزد چهار درصد 
دریافت می کنند.بانک مسکن به مشــتریانی که حساب قرض الحسنه 
طرح ثمر با مبلغ حداقل 100میلیون ریال افتتاح کنند؛ پس از گذشت 
یک تا 1۲ ماه از مدت سپرده گذاری تا سقف سه میلیارد ریال تسهیات 
قرض الحسنه پرداخت می کند.میزان تسهیات طرح ثمر که با کارمزد 
۴ درصد و بدون سود با مدت بازپرداخت 1۲تا ۶0 ماه به متقاضیان ارائه 
می شود؛ بر اساس میانگین و گردش حساب و نیز انتخاب مشتریان در 
مدت ســپرده گذاری و مدت بازپرداخت محاســبه و پرداخت می شود.

متقاضیان دریافت تســهیات طرح ثمر با مراجعه به شعب بانک مسکن 
به صورت حضوری و یا از طریق وارد شــدن به سامانه پیشخوان مجازی 
به صورت غیرحضوری نســبت به افتتاح حساب اقدام کنند تا از مزایای 

این طرح بهره مند شوند.

 وام قرض الحسنه ۱ میلیاردی 
بانک صادرات

ترقی اقتصادی: در طرح تسهیاتی سپاس سپهر، متقاضیان می توانند 
به میزان ســه برابر معدل موجودی حســاب تا سقف سه میلیارد ریال 
)۳00 میلیــون تومان (با نــرخ کارمزد ۴ درصدی وام قرض الحســنه 
دریافت کنند. بر اســاس این طــرح امکان دریافت تســهیات ارزان 
قیمــت به میزان دو برابر معدل حســاب تا ســقف 10 میلیارد ریال ) 
000/000/000/1 تومان ( با نرخ  ســود ۴ درصدی فراهم شده است.

کســب امتیاز در این طرح به صورت روزشــمار بوده و مشتری امکان 
واریز، برداشــت و انجام امور روزانه مالی خود را از این حساب خواهند 
داشــت.حداقل مبلغ برای افتتاح حساب ویژه طرح سپاس سپهر بانک 
صادرات ایران، در قالب سپرده قرض الحسنه جاری، پس انداز یا سپرده 
ســرمایه گذاری کوتاه مدت، یک میلیون ریال )100 هزار تومان( است.

حداقــل میانگین معــدل موجودی جهت اســتفاده از این طرح 100 
میلیون ریال )10 میلیون تومان ( می باشــد.متقاضیان می توانند برای 
دریافت وام قرض الحســنه با حداقل ۲ ماه سپرده گذاری و بازپرداخت 
۳۶ ماهه، تا ســقف سه میلیارد ریال با کارمزد ۴ درصدی از این طرح 

استفاده کنند.

 افزایش سرمایه بانک گردشگری 
به ۳۰ هزار میلیارد ریال

ترقی اقتصادی : مجمع عمومی فوق العاده بانک گردشــگری روز شنبه 
1۸ آذرماه 1۴0۲ در سالن اجتماعات این بانک برگزار شد.مجمع عمومی 
فوق العاده بانک گردشــگری با نماد »وگردش« بــا حضور ۵۴.۶1 درصد 
صاحبان ســهام برگزار شد.این مجمع عمومی فوق العاده به منطور افزایش 
ســرمایه 100 درصدی و بر اساس اهداف اصاح در ساختار مالی و بهبود 
نســبت کفایت سرمایه و افزایش و توســعه خدمات بانکی تشکیل شد.در 
جریان مجمع عمومی فوق العاده بانک گردشگری، با رای مثبت سهامداران 
افزایش ســرمایه از مبلغ 1۵ هزار میلیــارد ریال به مبلغ ۳0 هزار میلیارد 
ریال از محل مطالبات آورده نقدی و ســود انباشــته از سوی سهامداران 

مصوب شد.

تأمین مالی 2 میلیارد دلاری 
پتروپالایشگاه آناهیتا توسط بانک سپه

ترقی اقتصادی: تفاهم نامه تأمین مالی پتروپالایشگاه آناهیتا به مبلغ دو 
میلیارد دلار توســط بانک ســپه و از محل منابع مالی صندوق توسعه ملی 
منعقد شد.تفاهم نامه تأمین مالی پتروپالایشگاه آناهیتا به مبلغ دو میلیارد 
دلار فی مابین بانک سپه ، وزارت نفت ، صندوق توسعه ملی ، شرکت ملی 
نفت ایران و قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( روز دوشنبه 1۳ آذر ماه به 
امضا طرفین رسید.فاز اول پتروپالایشگاه آناهیتا با ظرفیت 1۵0 هزار بشکه 
نفت خام ظرف ۴ ســال از زمان تامین مالی احداث خواهد شــد.با اجرایی 
شــدن این پروژه که از مصوبات سفر استانی مقام معظم رهبری می باشد، 
تامین سوخت غرب کشــور انجام و باعث ایجاد اشتغال گسترده در سطح 

استان کرمانشاه خواهد شد.

اخبارکوتاه
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پژوهشــگر مرکز مطالعات خاورمیانه دانشگاه براندایز معتقد است: 
افزایش سن بازنشستگی اثر چندانی در حل بحران ندارد.

هــادی کحال زاده، پژوهشــگر مرکز مطالعات خاورمیانه دانشــگاه 
براندایز و کارشــناس سابق ســازمان تامین اجتماعی در نشستی با 
عنوان »بررســی بحران نظام بازنشستگی و پیامدهای آن بر توسعۀ 
ایران گفت: اینکه نظام بازنشســتگی اکنون دچار »بحران« است یا 
»فروپاشی« یا »ابرچالش«، بسته به دامنۀ اثرات آن در جامعه است. 
مسئلۀ اصلی صندوق های بازنشســتگی ناپایداری آن هاست؛ یعنی 
دخل و خرج آن ها با هم سازگار نیست. ممکن است گفته شود دولت 
با چاپ پول می تواند کار صندوق ها را راه بیندازد، اما چنین اقدامی 
می تواند تبعات زیادی برای کشور داشته باشد و این موضوع می تواند 
آیندۀ کشــور را گروگان بگیرد. من در صحبت هایــم اولاً در مورد 
چیستی این مشــکل توضیحاتی ارائه خواهم داد و ثانیاً راه حل های 
پیشنهادی برای این موضوع را که اتفاقاً در برنامۀ هفتم توسعه هم به 
آن پرداخته شده است و روزهای اخیر در مجلس شورای اسامی هم 

مورد بحث و گفت وگو قرار گرفت، بررسی خواهم کرد.
کحال زاده در تبیین این مشــکل بزرگ گفت: مهمترین اعتراضات 
از حیث تعداد، در ســال های اخیر، اعتراضات بازنشستگان بوده )از 
1۳۸۴ تا 1۴00، حدود ۵۴0 تجمع( و این هنوز روز خوش ماســت. 
اکنون 1۷ صندوق داریم که تقریباً همۀ آن ها ورشکســته هستند؛ 
بجز صندوق آتیه ســازان )متعلق به بخــش خصوصی( که آن هم 
اگرچه الان وضع بدی ندارد، اما در آینده به مشــکل خواهد خورد. 
بحث بنده هم ناظر به ســازمان تأمیــن اجتماعی، تأمین اجتماعی 
نیروهای مســلح، صندوق بازنشستگی کشوری و فولاد )دولت پول 
آن را می دهد( اســت و به بقیۀ صندوق ها نمی پردازم. از سال ۸1 تا 
کنون، حتی اگر تورم زدایی کنیم، کمک های دولت به صندوق های 
بازنشستگی دولتی 100 برابر شــده است. دولت اکنون به سازمان 
تأمین اجتماعی ۶00 تا ۷00 همت بدهکاری دارد )ســازمان تأمین 
اجتماعی حدود ۲۵ درصد کسری دارد(؛ توجه کنیم که بودجۀ سال 

1۴0۲، ۲000 همت است!
کحال زاده در ادامه افزود: اما تا ســال 1۴1۵ بین 1۶ هزار تا ۲۴0 
هزار همت کسری خواهد داشــت. در سال 1۴1۵ حتی اگر دولت 
نخواهد تمام بدهی سازمان تأمین اجتماعی را بدهد و فقط بخواهد 
یارانــه و حقوق بازنشســتگی را پرداخت کند )درمــان را در نظر 
نگیریم(، ۸0 درصد بودجۀ کشــور را باید به بازنشســته ها بدهد و 
این یعنی یک کسری بودجۀ خیلی بزرگ. اکنون 1۵ درصد بودجه 
مربوط به بازنشســته ها اســت. ۳10 همت را به دو سه تا صندوق 
اختصاص داده اســت. این رقم )۳10 همت( را اگر بخواهیم بدانیم 
چقدر مهم است، باید بدانیم امسال حدود ۳۵0 همت نیاز داشتیم 
برای تعمیر و نگهداری زیرســاخت های حمل و نقل کشــور. به هر 
حال بخش عمده ای از ناترازی بودجۀ کشور مربوط به پرداخت های 

بازنشستگان است.
به گفته این استاد دانشــگاه، طبق تعریف صندوق بین المللی پول 
دولت ایران ورشکسته است )بالای ۳۵ درصد بدهی دارد(، اما حتی 
اگر این تعریف را هم نادیده بگیریم، باید توجه داشــته باشــیم که 

همین الان برای تســویه حساب سازمان تأمین اجتماعی و سازمان 
بازنشستگی کشــوری 11 هزار همت نیاز اســت. اگر تمام شستا، 
پتروشیمی ها و شــرکت های دولتی را بفروشند و طلب خود را هم 
از دولت بگیرند، می شود 1۵00 همت. سازمان بازنشستگی کشوری 
هم اگر دارایی ها و ســاختمان های خود را بفروشد، می شود 1000 

همت. بنابراین اکنون حدوداً ۴ برابر دارایی خود، تعهد دارند.
این پژوهشــگر مرکز مطالعات خاورمیانه دانشــگاه براندایز، به وجه 
دیگر ماجرا اشــاره کــرد و گفت: تمام این هایی که گفته شــد، در 
صورتی بود که کشور ما هنوز پیر نشده است. الان ۷ درصد جمعیت 
کشور، سالمند اســت؛ اما تا سال ۲0۵0 جمعیت سالمند کشور به 
۲۵ درصد می رسد. در حال حاضر نسبت جمعیتی که به بیمه پول 
می دهد در مقابل جمعیتی که از بیمه پول می گیرد، ۴ برابر اســت؛ 
اما بعدها این نســبت به خاطر تغییرات جمعیتی تغییر خواهد کرد. 
وی افزود: الان ۴0 درصد بازنشسته ها سنشان بالای ۶0 سال است؛ 
اما تا ســال 1۴1۵ این جمعیت بیشتر می شود و بالطبع هزینه های 
آن ها هم بالاتر می رود. همچنین یکی دیگر از مشــکات، پرداخت 
حقوق بازماندگی است؛ یعنی سازمان تامین اجتماعی بعد از مرگ 
فرد شاید تا سی ســال به بازماندگان حقوق می دهد. افزون بر این، 
در برخی دولت ها بر گروه های حقوق بگیر تأمین اجتماعی هم اضافه 

شد و جمعیت معاف شدگان افزایش یافت.
کحــال زاده طراحی اشــتباه صنــدوق، تغییرات جمعیتی، شــکل 
مدیریت، فساد که ســبب شده شستا تبدیل به حیاط خلوت شود، 
بازنشســتگی های پیش از موعد و ... را همگی جزو علل این مشکل 

دانســت، اما خاطرنشان کرد به نظر من دلایل اصلی این مشکل دو 
تاست: طراحی اشتباه صندوق و بحران تولید و توزیع ثروت ملی.

او در مورد ساختار اشــتباه صندوق ها گفت: من محاسبه کردم که 
یک کارمند یا کارگر از ســال ۶۶ تــا 9۵ با توجه به حقوق ماهیانه 
و قیمت ســکه، بین 100 تا 11۷ سکه به صندوق های بازنشستگی 
داده است و به عبارتی در سی سال، حدود 100 سکه سرمایه گذاری 
کرده است. سکه را هم مبنای سرمایه گذاری قرار دادم، چون بهترین 
ســرمایه گذاری در ایران، طا و سکه است و طبق محاسبات نسبت 
به مســکن و بورس برتــری دارد. حال اگر قرار باشــد بیمه بعد از 
بازنشســتگیِ کارمند یا کارگر، به مدت سی ســال، هر دو ماه یک 
ســکه به او پرداخت کند )این مقدار حقوق با توجه به قیمت فعلی 
سکه، زیر خط فقر است!(، باید 1۸0 سکه به کارمند یا کارگر بدهد. 
بنابراین این صندوق ها بین ۲0 تا ۵0 درصد کســری ذاتی دارند و 
نیاز به اصاحات بنیادین آن ها داریم. همچنین سهمی هم که دولت 
به عنوان کارفرما به صندوق ها می دهد، حدود 1۴ درصد اســت که 
نسبت به کشورهای دیگر رقم بالایی است؛ اما باز هم حقوق مناسبی 

برای بازنشسته محسوب نمی شود.
این پژوهشــگر سیاســت گذاری اجتماعی در تبییــن راهکارهای 
پیشــنهادی برای این بحران گفت: افزایش سن بازنشستگی، حذف 
پرداخت حقوق بازماندگی، کم شدن معافیت ها، عدم تغییر حداقل 
پرداختــی بر مبنای خط فقر و کاهــش تعداد روزهای پرداختی در 
حقوقِ ماهانه از ۳0 روز به ۲0 روز، همه و همه راهکارهایی است که 
پیشنهاد شده و در برنامۀ هفتم توسعه هم دیده شده است و من هم 

بحث در مورد این راهکارهــا را که روی کاهش هزینه تمرکز دارد، 
منتفی نمی بینم؛ اما بر اساس محاسبات انجام شده توسط مؤسساتی 
مانند مکنزی، این راهکارها تأثیر زیادی ندارد و شاید در حدود سه 

چهار درصد وضعیت را بهبود ببخشد.
کارشــناس سابق ســازمان تامین اجتماعی راهکار اساسی رفع این 
مشــکل را به رسمیت شناختن این بحران و ایجاد گفت وگوی ملی 
برای حل آن دانســت و افــزود: لازمۀ اصاحات بنیادین ســاختار 
صندوق هــای بازنشســتگی، تفکیک نگاه بیمــه ای و نگاه حمایتی 
است. وظیفۀ ســازمان تامین اجتماعی کار حمایتی نیست. حقوق 
بازماندگان ربطی به سازمان تامین اجتماعی ندارد؛ پرداخت حقوق 
مطابق خط فقر وظیفۀ ســازمان تامین اجتماعی نیست. حمایت و 
تأمین یک زندگی حداقلی در حد خط فقر وظیفۀ دولت اســت نه 
بیمه ها. اگر هم کســی بخواهد زندگی فراتر از خط فقر داشته باشد 
باید خودش برود و سرمایه گذاری کند و زمینۀ این سرمایه گذاری را 
دولت باید فراهم کند. بنابراین باید نظام بیمۀ چندلایه تشکیل شود. 
آقای ستاری فر در زمان تصدی سازمان مدیریت و برنامه ریزی برای 
تدوین قانون جامع رفاه تاش کرد. به هر حال باید ساختار پرداختی 
بیمه ها تغییر کند و وظیفۀ حمایت به دولت محول شود. لازمۀ این 
تحول، ایجاد یک نظام اطاعاتی قوی اســت و همچنین نیاز به یک 
نظام مالیاتی فردیِ قوی دارد تا مشــخص شود چه کسی باید بیمۀ 
پایه بگیرد و چه کسی باید بیمۀ درمان بگیرد و افراد چقدر و چگونه 

باید مالیات بدهند تا در نهایت حمایت اجتماعی داشته باشند.
هادی کحال زاده در مورد بحران تولید ثروت ملی هم گفت: کشور از 
سال 1۳۸۶ وارد یک دورۀ خشکسالی در رشد اقتصادی شده است. 
ثروت ملی ما زیاد نشــده، نرخ ســرمایه گذاری در کشور هم منفی 
است. اگر ثروت ما زیاد می شد و به تبع آن، اشتغال هم زیاد می شد 
)حدود 11 میلیون شــغل جدید( و این نیروی کار به صندوق های 
بازنشســتگی از جمله سازمان تامین اجتماعی پول می دادند، امروز 
بــا آن خطراتی که در مورد ســال 1۴1۵ پیش بینی کردیم، مواجه 
نبودیم. برای حل معضلی که به آن اشــاره شد، باید 1۸ سال رشد 
اقتصادی ده درصد داشــته باشیم؛ یعنی رشــد اقتصادی غیرنفتی 
کشور بالای هفت درصد باشد تا موتور اقتصاد روشن شود؛ و الا باید 
به چاپ پول رو بیاوریم و این یعنی تورم و تورم مالیات فقرای جامعه 
است. با دست خالی نمی توان با این بحران فزاینده و روبه رو شد؛ باید 
عزم جدی برای تغییرات داشت؛ و الا افزایش سن بازنشستگی صرفا 

یک شوخی ناکارآمد است.
وی در ادامه گفت: متأسفانه نظام کارشناسی کشور هم برای تحلیل 
این بحران ضعیف است و افراد توانمند برای تحلیل جدی آن کم اند. 
کیفیت نهاد دولت به توان تحلیلی، توان اجرایی و مشروعیت سیاسی 
وابسته است و این کیفیت در دهه های ۷0 و ۸0 با زمان فعلی قابل 
مقایســه نیست. افزون بر این، برای حل بحران تولید و توزیع ثروت 
کشور که بزرگترین مسئلۀ کشور اســت، نیاز به اصاحات ساختار 
سیاسی است؛ باید دستگاه قضایی مستقل داشت، باید حق مالکیت 
خصوصی را محترم شمرد، باید رابطۀ دولت و ملت اصاح شود و باید 

سیاست خارجی بهتر شود./ خبر آناین 

بازاربیمـــه

ترقــی اقتصادی : معاون طرح و توســعه بیمه مرکزی گفت: 
بزودی امکان وثیقه گذاری بیمه نامه  زندگی مهیا خواهد شد.

علی بنیادی نائینی معاون طرح و توســعه بیمه مرکزی در پاسخ 
به این پرســش که ســرانجام امکان توثیــق بیمه نامه ها فراهم 
خواهد شد؟ به باشــگاه خبرنگاران جوان گفت: برنامه ای تحت 
 عنوان توثیق یعنی در واقع به ضمانت گذاشتن یکی از دارایی ها 
تنظیم شــد. به گفته او یکی از دارایی های مردم که در صنعت 
بیمه ظهور پیدا می کند بیمه زندگی است که افراد می توانند آن 

را به ضمانت در نظام بانکی، قضایی و... بگذارند.
این مقام مســئول در ادامه بیان کرد:، اما سوال اینجاست فردی 
در یک بانک تسهیات دریافت می کند، اما ممکن است همزمان 
بخواهد بیمه خود را بازخرید کند بحث بر این بود که سامانه های 
ما به شکل برخط بدون تاخیر بتوانند متصل به نظام بانکی شوند 
تا اگر فردی بیمه نامه را در نظام بانکی به ضمانت گذاشت بتواند 
در آن ســقفی کــه ضمانت تقبل کرده بلوکه شــود این ارتباط 

سامانه ای در حال انجام است و حتما این انفاق خواهد افتاد.

او در پاســخ به این پرســش که یعنی وثیقه گــذاری بیمه نامه 
زندگی فراهم خواهد شد؟ گفت: بله بزودی امکان وثیقه گذاری 
بیمه نامه زندگی مهیا خواهد شــد در خصــوص زمان دقیق هم 

اقدامات در حال پیشروی است.
ایــن مقــام مســئول در خصــوص ایــن کــه آیــا بیمــه 
شــخص ثالــث هــم ایــن امــکان را خواهــد داشــت کــه 
 وثیقــه قــرار گیــرد؟ می گویــد: خیر چــرا که بیمه شــخص 

ثالث عددی) مبلغی( ندارد.

بررسی چالش ها و فرصت های 
بیمه های زندگی در ایران

ترقی اقتصادی: روابط عمومی سندیکای بیمه گران ایران در گفتگویی با 
دبیر کارگروه توسعه بیمه های زندگی به بررسی چالش ها و فرصت های این 
بیمه نامه پرداخته است. شیما آراء، دبیر کارگروه توسعه بیمه های زندگی 
ســندیکای بیمه گران در گفتگویی با روابط عمومی ســندیکا به بررسی 
چالش ها و فرصت های این نوع از بیمه نامه در ایران پرداخت.در این رابطه 
دبیر کارگروه توسعه بیمه های زندگی اظهار کرد: شاید بتوان اصلی ترین 
چالش بیمه گــران در بیمه های زندگی را گــذر از محصولات و خدمات 
ســنتی به محصولات مدرن و منطبق با تکنولوژی روز دانست. قطعا گذار 
از ســنت و بروز شدن مستلزم صرف زمان و هزینه است.آرا اضافه کرد: از 
طرفی در صورتی که شرکتهای بیمه مخصوصا شرکتهای بیمه که تمرکز 
اصلی شــان فروش بیمه های زندگی است این هزینه را پرداخت نکنند، 
به توســعه مورد نظر دست نخواهند یافت.وی ادامه داد: قطعا چالش های 
حوزه بیمه های زندگی با توجه بــه ماهیت این نوع محصول و آمیختگی 
آن با محصولات مالی تفاوت چشــمگیری با سایر گروههای بیمه ای دارد 
که رفع آنها نیازمند ســرمایه گذاری، قانون گــذاری و یا اصاح قانون های 
فعلی، تربیت نیروی متخصص و ماهر و تغییرات زیر ساختی در تکنولوژی 
اســت.آرا همچنین درباره عدم توسعه یافتگی بیمه های زندگی نیز اظهار 
کرد: آنچه در نگاه اول باید به آن توجه کرد این است که در کشور به جز 
بیمه های اجباری مثل بیمه نامه شــخص ثالث و بیمه های ضروری مانند 
درمان تکمیلی که به جبران بیمه های پایه توســعه یافته اند، ســایر انواع 
بیمه ها از اقبال آنچنانی برخوردار نیســتند و بــازار بیمه در خانواده های 
ایرانی چنان شناخته شده نیســت.دبیر کارگروه توسعه بیمه های زندگی 
سندیکای بیمه گران اضافه کرد: این فقدان را می توان از چند نظر بررسی 
کرد. احســاس عدم نیاز به این بیمه نامه ها در میان مردم و عدم آگاهی 
رسانی و فرهنگ رسانی مناسب، بازده پایین تر در بیمه های زندگی دارای 
بخش سرمایه گذاری نســبت به بازارهای مالی موازی، ارایه محصولات و 
خدمات به روشهای سنتی که هنوز جای بسیاری برای تکامل و ارتقا دارند.

قدردانی سازمان اسناد و کتابخانه 
ملی ایران از بیمه سینا

ترقی اقتصادی: ســازمان اسناد و کتابخانه ملی، شرکت بیمه سینا را 
در زمینه ی ساماندهی اســناد و مدارک، شایسته قدردانی دانست.سید 
هادی موسوی معاون اسناد ملی سازمان اسناد و کتابخانه ملی جمهوری 
اسامی ایران، شرکت بیمه سینا را در اجرای قانون و مقررات اسناد ملی 
ایران، ساماندهی اســناد و مدارک، شایسته قدردانی دانست.در همین 
راستا، سازمان اسناد و کتابخانه ملی جمهوری اسامی با صدور نامه ای 
از عبداله ســلطانی ثانی مدیرعامل، محمدجواد وفایی مدیر پشتیبانی 
و غامرضا بهرامی رئیس اداره ســاختمان بیمه سینا به دلیل همکاری 
گسترده با آن سازمان، تشــکر و سپاسگزاری کرده است.گفتنی است؛ 
ســازمان اسناد و کتابخانه ملی جمهوری اسامی ایران در اجرای قانون 
اسناد ملی ایران مکلف به جمع آوری و حفظ اسناد ملی، هویتی، اداری 
و میراث مکتوب ایران در سازمان واحد و فراهم آوردن شرایط و امکانات 
مناســب برای دسترسی عموم به این اســناد و همچنین صرفه جویی 
در هزینه هــای دولت از طریق تمرکز پرونــده های راکد وزارتخانه ها و 

موسسات دولتی و وابسته به دولت و همچنین امحای اوراق زائد است

 قانون بیمه اجباری شخص ثالث 
اصلاح می شود

ترقی اقتصادی: جلســه صحن علنی مجلس به ریاســت محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس آغاز شــد.گزارش کمیســیون عمران در مورد 
طرح دو فوریتی کنترل و ســاماندهی اجاره بها مســکن )اعاده شده از 
سوی شورای نگهبان(، گزارش شور دوم کمیسیون آموزش، تحقیقات 
و فناوری در مورد طرح اصاح موادی از قانون تاســیس و اداره مدارس 
و مراکز آموزشی و پژوهشی، لایحه اصاح ماده )۸( قانون بیمه اجباری 
خسارات وارد شده به شخص ثالث در اثر حوادث ناشی از وسایل نقلیه، 
گزارش کمیســیون قضائی و حقوقی در مورد لایحه تجارت و گزارش 
کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی درباره تاســیس سازمان 

حفاظت و اطاعات قوه قضاییه در دستور کار امروز نمایندگان است.

البرز ۴6.۰۰۰ میلیارد ریالی می شود
ترقی اقتصادی: شرکت بیمه البرز مجوز افزایش 11 هزار میلیارد ریالی 
خود را از ســازمان بورس و اوراق بهادار تهران دریافت کرد.شرکت بیمه 
البرز که با نماد البرز و ســرمایه ۳۵.000 میلیارد ریال در بازار ســرمایه 
کشــور فعال است با هدف اصاح ســاختار مالی و ارتقای رتبه توانگری 
مالی، ســرمایه خود را از محل مطالبات حال شــده سهامداران و آورده 
نقدی، سود انباشته و سایر اندوخته ها، 11 هزار میلیارد ریال افزایش می 
دهد.بر اســاس این گزارش، ۴.900 میلیارد ریال از این افزایش سرمایه 
از محل مطالبات حال شده ســهامداران و آورده نقدی، ۴.100 میلیارد 
ریال از محل ســود انباشته و ۲.000 میلیارد ریال از محل سایر اندوخته 
ها تامین خواهد شد.بر اساس اعام سازمان بورس، در اجرای قانون بازار 
اوراق بهادار جمهوری اســامی ایران )مصــوب آذرماه 1۳۸۴(، تقاضای 
افزایش سرمایه و انتشار سهام جدید شرکت بیمه البرز  )سهامی عام( در 
این سازمان مورد بررسی قرار گرفته و مواردی حاکی از مغایرت با قوانین 
و مقرّرات مربوط در انتشــار سهام ماحظه نشده است بنابراین افزایش 
سرمایه یادشــده با رعایت قوانین و مقرّرات مربوطه، از نظر این سازمان 
بامانع است.در این افزایش سرمایه، 11 میلیارد سهم یکهزار ریالی برای 

افزایش سرمایه 11.000 میلیارد ریالی این شرکت منتشر خواهد شد.

 حرکت معکوس درآمد و سودآوری 
در بیمه نوین

ترقی اقتصادی : در حالی که درآمد حق بیمه ناخالص شــرکت بیمه 
نوین در پایان نیمه اول امســال با ۴۵ درصد رشــد رو به رو شده، این 
شرکت در سود خالص خود با ۴.0۸0 درصد کاهش رو به رو شده است. 
در حالی که ســود خالص هر سهم نوین در پایان تابستان سال گذشته 
حــدود ۵0 میلیارد ریال بوده، این رقم در پایان فصل گرم امســال به 
1.9۸۶ میلیارد ریال زیان تبدیل شده است.بر اساس این گزارش، سود 
هر ســهم بیمه نوین هم از 10 ریال به ۳9۷ ریال زیان و سود پایه هر 
ســهم این شــرکت بیمه خصوصی هم از 10 ریال به ۴۳۸ ریال زیان 
تبدیل شــده که به ترتیب ۴.0۷0 درصد و ۴.۴۸0 درصد افت را نشان 
می دهد.در شاخص سود)زیان( ناخالص فعالیت های بیمه ای هم بیمه 
نوین ســود  1.0۷۴ میلیارد ریالی پایان شهریورماه سال گذشته را به 
۴۵۴ میلیارد ریال زیان تبدیل کرده که 1۴۲ درصد کاهش، سهم این 
شــرکت بیمه خصوصی از این شاخص است.در همین حال در شاخص 
ســود عملیاتی هم زیان 1۴ میلیارد ریالی مدت مشابه سال گذشته به 
زیان ۲.01۸ میلیارد ریالی در پایان فصل گرم امسال افزایش یافته که 
عملکرد منفی 1۴.۳1۲ درصدی را در این بخش رقم زده است.این در 
حالی اســت که بیمه نوین موفق شده است تا درآمدهای بیمه ای خود 
را از ۸.۳۴۵ میلیارد ریال به 11.۵11 میلیارد ریال برســاند که نشان 

دهنده ۳۸ درصد رشد در این زمینه است.

ترقی اقتصادی : قائم مقام بیمه مرکزی گفت: با اجــرای طرح کوکی آناین، کاغذ از این 
فرآیند حذف و ترســیم کروکی استاندارد می شود و می توان از هوش مصنوعی برای تخمین 

هزینه ها و خسارت وارده به خودروها و افت قیمت آن ها استفاده کرد.
 مجید مشــعلچی در گفت وگو با ایســنا، درباره کروکی آناین توضیح داد: موضوع کروکی 
آناین پروژه ای بود بین بیمه مرکزی جمهوری اسامی ایران، فراجا و یک شرکت پیمان کار. 
قرار بود کروکی های کاغذی که توسط پلیس راهور تنظیم می شود را حذف کرده و آن را به 
کروکی های برخط تبدیل کنیم که با یک ســری نرم افزارهای خاصی توســط راهبران فراجا 

ترسیم شود.
وی ادامــه داد: بیمه مرکزی وظایفش را کامل انجام داده، بودجه اش را آورده، دســتگاه های 
سخت افزاری را که عمدتا وارداتی بودند از گمرک ترخیص کرده و در اختیار فراجا قرار داده 
است؛ آن ها هم تســت های مربوط به ایمن سازی این دستگاه ها را انجام دادند، آموزش های 
لازم هم در پلیس راهور به ماموران مربوط در بحث کروکی داده شده است؛ به صورت نمونه 

هم در قم یک تست هایی انجام شده است.
قائم مقام بیمه مرکزی با اشــاره به تجمیع داده هــای مربوط به کروکی های برخط بین مرکز 
داده فراجــا و بیمه مرکزی، بیان کرد: زمانی که این تبادل داده ها اتفاق بیفتد، عما کروکی 
برخط آغاز می شــود. این پروتکل ها در فاوای بیمه مرکزی و فراجا نوشــته شده و اطاعات 
توســط مرکزی داده فراجا به بیمه مرکزی منتقل شــده، اطاعات بیمه هم به فاوای فراجا 
منتقل شــده اســت. قرار بود که در روز ملی بیمه این ســامانه افتتاح شود؛ اما مقداری به 
تعویق افتاد، البته کار نهایی شــده است و به صورت رسمی با حضور مقامات این پروژه آغاز 

به کار می کند.
تجمیع داده  سوانح بین بانک مرکزی و فراجا

مشعلچی درباره نحوه اســتفاده از سامانه کروکی آناین توسط فراجا توضیح داد: در هنگام 
حوادث راهنمایی و رانندگی، محور همه کارهایی که انجام می شــود همه بر اساس کروکی 
پلیس اســت. پلیس راهور که کروکی را رســم می کند، مانند کدی است که به خودرو داده 

می شــود و در همه قسمت ها از آن استفاده خواهد شــد. بنابراین اولین نقطه ای که فرآیند 
مربوط به رســیدگی بیمه ای در بیمه مرکزی شروع می شود، موارد موضوع مربوط به پرونده 
قضایی و حکم قاضی برای دیه، بستری شدن فرد در اورژانس و بیمارستان ها، موارد مربوط به 
فوتی و نقص عضو که پزشکی قانونی باید بررسی کند، تعیین یک نقطه به عنوان حادثه خیز 
توسط سازمان راهداری از طریق سیستم و کد فراجا به یک حادثه می دهند، انجام می شود.

وی با بیان اینکه ازی این پس دستگاه هایی که با یک حادثه و تصادف فعال می شوند، همه 
حول محور تولیدشــده از ســوی فراجا عمل می کنند، گفت: الان هرکس برای خودش یک 
سیســتم دارد و به صورت جزیره ای عمل می شــود. عمدتا هم به این خاطر که اطاعات بین 
دســتگاه ها تبادل نمی شــود؛  زیرا ماده ۴1 قانون بیمه شخص ثالث مصوب 1۳9۵ و قانون 
ابــاغ دولت به وزارت راه که باید همه اطاعات مربوط به ســوانح رانندگی در مرکز داده ای 
در وزارت راه تجمیع شود محقق نشده است و هرکدام از دستگاه ها جداگانه عمل می کنند. 
در قانــون جدیــد، فراجا را به عنوان محور ایجاد یک کد همتا بــرای هر حادثه قرار دادیم و 

دستگاه ها هم متناسب با آن ماموریت های خود را انجام می دهند.
قائم مقــام بیمه مرکزی وی درباره علت تاخیر دو ســاله در راه اندازی این طرح توضیح داد: 
این طرح در یک ســال و نیم گذشته مطرح شــده، بیمه مرکزی همان زمان مبلغی حدود 
۳00 میلیارد تومان هزینه کرد و این دســتگاه ها را خریــداری کرد، هرچند که در گمرک 
هم مقداری معطل شــد اما در نهایت با حمایت وزیر اقتصاد ترخیص شــد؛ بعد از آن فراجا 
باید تســت های ایمنی رویــش انجام می داد. این موارد مقداری زمــان برد. تبادل داده بین 
مرکز داده فراجا و بیمه مرکزی هم مقداری زمان گرفت و الان تقریبا آماده اســت که مورد 

استفاده قرار گیرد.
از حذف کاغذ تا تخمین  هزینه های خسارت با هوش مصنوعی

مشــعلچی با اشــاره به مزیت های این طرح گفت: اول اینکه با اجرای این طرح، کاغذ از این 
فرآیند حذف می شــود؛ دوم اینکه ترســیم کروکی استاندارد می شــود؛ می توانیم از هوش 
مصنوعی برای تخمین هزینه ها و خسارت وارده استفاده کنیم؛ درخصوص افت قیمت خودرو 

هم این کروکی می تواند کمک کند؛ با توجه به انبار داده ای که از کروکی ها ایجاد می شــود، 
اگر سیســتم های گزارش گیری خوبی روی آن ها نصب شود، می تواند در پیشرفت حاکمیت 

داده در مجموعه بیمه مرکزی و فراجا کمک کند.
وی با بیان اینکه مردم بهره بردار اصلی این طرح هســتند،  گفت: وقتی که کروکی به صورت 
برخط و استاندارد ترسیم شــود و هوش مصنوعی سوار باشد، بحث کاربری بودن و هرگونه 
شــک درباره کروکی از بین می رود و به صورت سیســتماتیک همه چیز تخمین زده شده و 
محاســبه می شــود. برخی از اطاعاتی هم که مورد نیاز مردم است برای معامات و خرید و 
فروش خودروها، درباره اصالت خودرو هنگام تصادف، از طریق اپلیکیشــن هایی که در بازار 

خورود هست، در اختیار مردم قرار داده می شود.
قائم مقام بیمه مرکزی ادامه داد: ما اطاعات را در اختیار اپلیکیشــن هایی که خرید و فروش 
خودرو انجام می دهند قرار می دهیم و مردم می توانند از اصالت خودرو و امکان تصادفی بودن 
و آســیب به آن مطلع شــوند برای اینکه بتوانند با اطمینان بیشتری خرید کنند. مرکز داده 
و اطاعاتی که از کروکی های برخط حاصل می شــود و حذف کاغذ، به مردم برای دسترسی 

به داده کمک خواهد کرد.

ترقی اقتصادی: بر اســاس گزارش دفتر برنامه ریزی و امور فنیِ معاونت طرح و توسعه بیمه 
مرکزی صنعت بیمه در ۷ ماهه اول سال 1۴0۲ حدود ۷۷.۷ همت )هزار میلیارد تومان(خسارت 

پرداخت کرده است.
  بنابــر گزارش تحلیلی آمار عملکــرد بازار بیمه در ۷ماهه اول ســال 1۴0۲ به ترتیب حدود 
1۵9.۲و ۷۷.۷ همت )هزار میلیارد تومان( حق بیمه تولیدی و خسارت پرداختی داشته است.

همچنین مبالغ حق بیمه تولیدی و خسارت پرداختی نسبت به ۷ ماهه سال گذشته به ترتیب  
۶۴.۴ و ۷۴.۲درصد رشد دارد.

بــه گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل بیمه مرکزی؛ بر اســاس این گزارش حق 
بیمه تولیدی رشته های بیمه درمان، بدنه اتومبیل، مسئولیت، نفت و انرژی و حوادث راننده به 
ترتیب با ۳۵.۳، ۶، ۴.۶،۴.۶ و ۴ درصد ســهم از حق بیمه و رشــد حق بیمه معادل ۸1، ۷۳.۳، 
۷۵، ۲۲۴ و ۷۲.1 درصد، موجبات رشــد ۶۴.۴ درصدی حــق بیمه تولیدی بازار در این مدت 

را فراهم آورده اند
رشــد بالای ۷۴.۲ درصدی خسارت پرداختی بیشتر ناشی از عملکرد رشته های بیمه درمان و 
بدنه اتومبیل با سهم عمده در بازار )به ترتیب ۴۲ و 9.۵ درصد( و رشد بالای خسارت پرداختی 

در آنها معادل ۸۳ و ۸۶.۲ درصد بوده است.
در بخش دیگری از این گزارش نســبت خسارت بازار با ۲.۸واحد افزایش در مقایسه با ۷ ماهه 

اول سال قبل به ۴۸.۸ درصد رسیده است.
۴ رشــته  اعتبار )با 1۵0%(، بدنه اتومبیل )با ۷۷.۳%(، درمان )با ۵۸.1%( و شخص ثالث-مازاد 

)با ۵۶.۷%( نسبت خسارتی بالاتر از بازار بیمه )با ۴۸.۸ %( داشتند.
 ســهم بخش غیردولتی از حق بیمه تولیدی و خسارت پرداختی صنعت بیمه، به ترتیب ۷۸ و 

۷۴.۷ درصد است.
ســهم ۴ رشــته بیمه درمان، شــخص ثالث-مازاد، زندگی و بدنه اتومبیل بــه ترتیب ۳۵.۳، 

11.9،۲۵.۴ و ۶ درصد )در مجموع ۷۸.۵ %( از پرتفوی حق بیمه تولیدی در بازار است )۲1.۵ 
درصد مابقی حق بیمه به 1۲ رشته دیگر اختصاص دارد(.

بیشــترین سهم از خســارت پرداختی در بازار بیمه همچنان به ۴ رشته درمان، شخص ثالث-
مــازاد، بدنــه اتومبیل و زندگی به ترتیب بــا ۴۲، ۲9.۵، 9.۵ و 9 درصد )در مجموع ۸9.9 %( 

اختصاص دارد )10.1 درصد مابقی خسارت در 1۲ رشته دیگر پرداخت شده است(.
پوشش ریســکهای مرتبط با وســایل نقلیه )با صدور بیمه نامه های شخص ثالث-مازاد، بدنه 
اتومبیــل و حوادث راننده( موجبات اختصاص ۳۵.۳ درصد از حق بیمه تولیدی و ۴۲.۵ درصد 

از خسارت پرداختی بازار را فراهم آورده است.
بر اســاس این گزارش بیــش از ۴1.9 میلیون بیمه نامه صادر و ۴1.۴ میلیون فقره خســارت 
پرداخت شده است.تعداد بیمه نامه های صادره و تعداد موارد خسارت پرداختی نسبت به ۷ ماهه 

سال قبل، به ترتیب ۶.1 درصد رشد و ۳.9 درصد کاهش داشته است.

از حذف کاغذ تا تخمین  هزینه های خسارت با هوش مصنوعی

کروکی آنلاین در تصادفات چطور عمل می کند؟

از سوی بیمه مرکزی منتشر شد:
گزارش تحلیلی آمار عملکرد بازار بیمه در ۷ ماهه اول سال ۱۴۰2

هشدار مهم یک کارشناس

افزایش سن بازنشستگی بحران را حل خواهد کرد؟
اخبارکوتاه

با این بیمه وام بانکی بگیرید
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نقش بازرگانان در دیپلماسی اقتصادی
بازیگران کوچک در بازی بزرگ 

در ســرآغاز دهه 1990 میادی 
کــه همزمــان بــود بــا خاتمه 
جنگ ســرد و چیرگی به ظاهر 
بی رقیب ایالات متحده و دنیای غرب بر سیاســت های جهانی، گروهی 
از ناظران انتظار داشــتند که رقابت های سیاسی و امنیتی کنار رفته و 
جــای خود را به همکاری ها و رقابت هــای اقتصادی بدهد. متاثر از این 
خیال اندیشــی ها که جهانی شــدن مالی و ارتباطی به آن دامن می زد، 
ادوارد لوتواک )Edward Luttwak( استراتژیســت نامدار آمریکایی 
از پایان گرفتــن ژئوپولیتیک و آغاز ژئواکونومی ســخن به میان آورد. 
امــروز می دانیم که این بلندپروازی های روشــنفکرانه حتی به واقعیت 
نزدیک هم نشــده اســت؛ دولت ها همچنان به کسب و نمایش قدرت 
و رقابت های امنیتی اهمیت می دهند. شــاید جنگ به منزله عالی ترین 
ابزار حل و فصل اختافات دیگر چندان شــایع نباشــد اما تا هنگامیکه 
احتمال وقوع جنگ وجود دارد، دولت ها ناگزیر از تعقیب سیاست هایی 
هســتند که به آنهــا اطمینان دهد در برابر مخاطــرات احتمالی ایمن 
خواهند بود. با این حال، هیچ کدام از اینها بدان معنا نیست که اهمیت 
مناسبات اقتصادی و تجاری در تعریف پایه ای ترین مفاهیم سیاست های 
بین المللی به درجه ای بی همتا در تاریخ بشــری نرسیده است. در هیچ 
دوره ای از تاریخ حیات انســان بر ســیاره زمین، درهم تنیدگی منافع 
گروه های مختلف اجتماعی در سراسر جهان تا این اندازه رخ نداده بود. 
یکی از نتایج این به هم پیوســتگی جهانی، نزدیک شدن استانداردهای 
زندگی در جوامع گوناگون و از آن مهم تر، تبدیل شدن زیست اقتصادی 

به یکی از ابزارهای توسعه روابط بین المللی است.
در وجه منفی، این پدیده، دولت ها را قادر کرده که از نیازهای اقتصادی 
دیگر ملت ها به عنوان وســیله ای برای وادارســازی آنهــا به انجام امور 
مطلــوب خود بهره بگیرند. تحریم، محاصــره اقتصادی و محروم کردن 
ملت ها از مزایای ویژه تجارت و مالیه شناخته شــده ترین نمودهای این 
وجه منفی اســت. در وجه مثبت، پدیدار شدن دیپلماسی اقتصادی که 
گاه دیپلماســی تجاری نیز نامیده می شود، تاشــی است برای یافتن 
بازارهای جدید، منابع تولید و سرمایه که بدون در پیش گرفتن تعامل 
میان دولت ها به ســهولت بدســت نمی آیند. یکــی از علل بنیادین در 
پیدایش دیپلماســی اقتصادی، منسوخ شدن سایر شیوه ها مانند جنگ 
و تجاوزهای سرزمینی است که در سده های پیشین راهی برای تصرف 

منابع و بازارها بود.
در قرن بیســتم، نظم بین المللی بر پایه نهادهای اقتصادی شامل بانک 
جهانی، صندوق بین المللی پول و گات، تحت حمایت این فلســفه بود 
که تجارت و همکاری های اقتصادی، صلح و دموکراســی را ترویج کرده 
و جهان را به مکانی باثبات تر تبدیل می کند. در هفتاد ســال گذشــته، 
غلبه ایده بازار آزاد و جابه جایی آســان تر، کالا، نیروی کار و سرمایه در 
امتداد زنجیره های تامین و ارزش جهانی، دیپلماسی اقتصادی را به یکی 
از ارکان گفت وگوهای رســمی میان دولت ها تبدیل کرده است. شمار 
فزاینده ای از اجاس ها و ابتکارهای چندجانبه مانند گروه ۷، گروه ۲0، 
بریکس و اجــاس داووس، اکنون به منزله نمادی از چیرگی تجارت و 
ســرمایه گذاری فرامرزی در روابط بین المللی شناخته می شوند. حتی 
شــکل گیری نهادهای مالی جدید از بانک سرمایه گذاری زیربنایی آسیا 
تا بانک بریکس محصول رشــته مذاکرات طولانی میان کشورهاســت. 
کامیابی ســازوکار مبتنی بر تجارت آزاد در خلق ثروت جهانی و تشدید 
رقابــت برای قــرار گرفتن در رتبه ای بالاتر میان دولت ها و شــرکت ها 
موجب شــده که دیپلماســی اقتصادی برای دســتیابی به این اهداف 

اجتناب ناپذیر باشد.
بــا این وجــود، دگرگونی در ماهیــت اقتصاد جهانی متاثــر از انقاب 
دیجیتــال، تغییر در الگوی مصرف، بهبــود تکنیک های حمل و نقل و 
البتــه تحول در بازارهای مالی و ســرمایه، ورود بازیگرانی را به تجارت 
جهانی تســهیل کرد که تــا همین چند دهه قبــل، جایی در تجارت 
بین الملل نداشتند. هرچند که دولت ها همچنان ثروتمندترین بازیگران 
اقتصاد جهانی هستند که به ابزارهای نیرومندتری جهت پیشبرد اهداف 
خود مجهزند اما این موضوع هم روشــن اســت که شهروندان امروز به 
دلیل گشــودگی در بازارهــا و توزیع نامتقارن امــا فراگیر ثروت، کالا، 
خدمات و ایده ها، بالقوه می توانند سهم و نقش بیشتری در اقتصادهای 
ملی و جهانی داشــته باشند. این تغییر وضعیت، تکاملی در دیپلماسی 
اقتصادی را سبب شده که می توان »دیپلماسی اقتصادی دموکراتیک« 
نامید؛ البته نه به دلیل دموکراتیک تر شــدن کشــورها بلکه به موجب 
سرشت نامتمرکز منابع تولید ثروت در جهان. به نظر می رسد به دنبال 
موفقیت شــرکت ها و افراد در نوآوری، توســعه بازارها و ثروت آفرینی، 
دولت ها نیز عاقه بیشــتری برای بهبود جایگاه بخش خصوصی نشــان 
می دهند. میزان تخصیص اعتبار به بازیگران غیردولتی اقتصاد می تواند 
تنها یکی از نشــانه های آن باشــد. نمودار زیر به منابع مالی اعطا شده 
شــامل وام، اوراق بهادار، اعتبارات تجاری و سایر حساب های دریافتنی 
به بخش خصوصی توســط موسسات مالی اشاره دارد. سهم اعتبار اعطا 
شــده به بخش خصوصی از تولید ناخالص داخلی جهان طی یک دهه 

از سال ۲011 تا ۲0۲1، تقریباً ۳0 واحد درصد افزایش یافته است.
نتیجه همــه این تحولات، برآمدن کنشــگران غیردولتــی در اقتصاد 
جهانی و برای زیرک ترین دولت ها که نسبت به این تحول و پیامدهای 
آن آگاه اند، اضافه شــدن ابزاری جدید در جعبه ابزار سیاســی اســت. 
محدودیت های ماهــوی دولت ها به آنها اجــازه نمی دهد که زیر بیرق 
حاکمیت بــه فعالیت های اقتصــادی فرامرزی بپردازنــد؛ در حالی که 
صاحبان کســب و کار و مالکان ســرمایه در بخــش غیردولتی، آزادی 
عمل بیشــتری برای زیرپا گذاشــتن مرزها و فراتر رفتن از الگوی های 
مرســوم دوستی و دشمنی میان دولت ها دارند. سرمایه گذاران چینی و 
آمریکایی همچنان می توانند در کشورهای یکدیگر سرمایه گذاری کنند؛ 
در حالی که دولت هایشان بر سر اختافات در دریای چین جنوبی و شبه 
جزیره کره و تایوان به کشمکش های ژئوپولیتیکی ادامه می دهند. شعله 
کشــیدن هرازگاه اختافات دهلی نو و پکن در تبت و ارتفاعات یخ زده 
آکسای چین، مانع از آن نیست که فعالان تجاری چین و هند به افزودن 
بر ارزش مبادلات 1۳۵ میلیارد دلاری میان خود بیاندیشند. این حد از 
رواداری تجاری تنها به دلیل آگاهی از مواهب تجارت نیست بلکه از یک 
انقاب پاردایمی سرچشمه می گیرد که بازی حاصل جمع جبری صفر 
در ســده بیســتم و پیش از آن را به بازی حاصل جمع جبری غیرصفر 
تبدیل کرده اســت. در قرن گذشــته، از آنجاییکه پیروزی کمونیسم بر 
ســرمایه داری و یا بالعکس، مترادف با شکســت قطعی دیگری شمرده 
می شــد، هیچ کدام از ابرقدرت های زمانه حاضر نبودند به تجارتی وارد 
شوند که ماحصل آن می توانست به انباشت ثروت و در نتیجه، افزودن بر 
پتانســیل قدرت نظامی دشمن آنها بیانجامد؛ همین دلیل ساده تجارت 
میان اتحاد شوروی و ایالات متحده را از میان گزینه های روی میز حذف 
می کرد. خوشبختانه در دوره معاصر ما، قدرت های بزرگ آنچنان درگیر 
رقابت هــای ایدئولوژیک و تهدید موجودیتی علیه یکدیگر نیســتند که  
فواید تجارت و حتی متحمل شدن حدی از کسری تراز تجاری در حکم 

خودکشی استراتژیک قلمداد شود.
قدرت هــای بزرگی که ســاختار و پویایی محوری سیاســت جهانی را 
تشــکیل می دهند، تجارت متقابل را نه فقط به این خاطر که به ناحیه 
خاکستری و غیرزیان آور سیاست بین الملل متعلق می دانند بلکه به این 
دلیل تکریم می کنند که بهره وری ناشــی از آن را برای انباشــت ثروت 
و قدرت ملی )که تاثیر مستقیمی بر سرنوشت رقابت های ژئوپولیتیکی 

دارد(، حیاتی می شمارند.  منبع: آینده نگر

ترقی اقتصــادی: رییس هیات مدیــره اتحادیه 
صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی 
می گوید ســامانه نیما ۶ میلیارد دلار کسری دارد 
که این کســری تا پایان امسال به 10 میلیارد دلار 

می رسد.
احمــد معروف خانــی به همــراه برخــی اعضای 
هیات مدیــره  ایــن اتحادیــه در نشســت خبری 
درباره موانــع پیش روی حوزه تولیــد و صادرات 
فرآورده هــای نفتی گفت: ســال گذشــته،  ۶ /۴ 
میلیارد دلار صادرات داشــتیم کــه قطعا تا پایان 
امســال شــاهد کاهش این رقم خواهیم بود و این 

بزرگ ترین خیانت به تولید و صادرات است.
او با بیان اینکه تصمیم اخیر بانک مرکزی اتحادیه 
را مشــمول تعهد ارزی و ارائه در سامانه نیما کرده 
اســت، اظهار کــرد: این تصمیم بــا اقتضای گروه 
اتحادیــه همخوانی  کالایی صادرکننــدگان عضو 
ندارد و کارشناســی نیست و آســیب فراوانی را به 
بخش صنعت منجر خواهد شد و همچنین موجب 
عدم انتفاع و تعطیلی واحدها می شود. البته وزارت 
نفت و صمت نیز دیدگاه ما را قبول دارند، اما بانک 

مرکزی هیچ توجهی به این موضوع ندارد.
معروف خانــی در ادامــه بــه موضــوع میعانــات 
اشــاره کرد و گفت: در چند ماه گذشــته مافیای 
خام فروشی فضای متشنجی را علیه تولیدکنندگان 
کوچک مقیــاس ایجاد کرده اند و تمام حرف شــان 
این بود کــه مینی ریفاینری ها رانتخواری می کنند 
و این در حالی اســت که همان گروه ماهانه یک تا 
۲ میلیون بشــکه میعانات را به صورت خام صادر 
می کننــد و این موضوع شــرکت های خصوصی و 
پتروشــیمی ها را با مشــکل تامین خوراک مواجه 

خواهد کرد.
به گفتــه او، صنعــت داخــل را به بهانــه اینکه 
درآمد بیشــتری بابــت صادرات این کالا کســب 
می کننــد، بــا چالش مواجــه می کننــد و نتیجه 

اینکــه واحدها تولیــد را متوقف کــرده و مجبور 
 می شــویم فــرآورده را بــا قیمــت گــزاف وارد 

کشور کنیم.
انقلت های غیرکارشناسی طالبان

اتحادیــه صادرکننــدگان  رییــس هیات مدیــره 
فرآوردهای نفــت، گاز و پتروشــیمی در ادامه به 
موضوع انتشار اخبار مربوط به بازگشت محموله های 
بنزین از افغانستان اشاره کرد و گفت: هرچند وقت 
بک بار، اخباری از افغانســتان پخش می شــود که 
تانکرهــای حاوی بنزین صادراتی ایران بازگشــت 
داده شــده که این اخبار، ناشــی از شــیطنت ها و 

فضاسازی های نادرست علیه ایران است.
او افزود: به هیچ وجه مرز افغانستان، ماک سنجش 
استاندارد فرآورده های نفتی نیست و هیچ مکانیزم 

استانداردی در مرزهای افغانستان حاکم نیست.
معروف خانی با تاکیــد براینکه  مکانیزم هایی را در 
مرز افغانســتان تعبیه کرده  انــد که با هیچ معیار و 
استاندارد مشــخصی همخوانی ندارد ، تصریح کرد: 
براساس تعابیر و تعاریف خودشان، برخی محموله ها 
را برگشت می زنند، این درحالی است که اگر کسی 
حاضر به پرداخت هزینه اضافه در مرز شود و با آنها 

تعامل کند، اجازه عبور داده خواهد شد.
او گفت: یکی از شــواهد بهانه تراشــی و براســاس 
معیارهای اســتاندارد نبودن ادعاهای انجام شــده 
برای بازگشت برخی محموله ها، این است که بعضا 
شاهد این بوده ایم که مقادیری از فرآورده های نفتی 
که در داخل کشــور در بخش سمی تقسیم بندی  
و به برخی واحدهای پتروشــیمی ارسال می شوند 
را به عنوان بنزین در افغانســتان خریداری کرده و 

به مصرف می رسانند.
آینده نگران کننده متانول ایران

سید حمید حسینی سخنگوی هیات مدیره اتحادیه 
نفتــی گفت: کل  فرآورده هــای  صادرکننــدگان 
صادرات محصولات پتروشیمی ایران که مربوط به 

صادرات اوره، متانول، پلیمرها و آروماتیک هاســت، 
در ســال جاری بعید اســت بــه 1۲ میلیارد دلار 
هم برســد و در مقایسه با ســال گذشته، کاهش 

قابل توجهی خواهد داشت.
او بــا بیــان اینکه آمار صــادرات ۷ ماهه نشــان 
می دهــد که در ســال جاری در میــزان صادرات 
فرآورده هــای روغنی با ۲ میلیون و 1۵۵ هزار تن، 
یک میلیارد و ۸9 میلیون دلار صادرات داشــتیم ، 
اضافه کرد: این رقم نســبت به صادرات ۳ میلیون 
و ۵۳0 هزار تنی در ســال گذشــته کــه به میزان 
یک میلیارد و ۸۵0 میلیون دلار ارزآوری داشــت، 
کاهشی ۳9درصدی نشــان می دهد. همچنین در 
این مدت، صــادرات پارافین به  میــزان 1۶0هزار 
تن و به  ارزش 1۲۲ میلیون دلار بوده که نســبت 
به صادرات 1۴1هزار تنــی به ارزش 1۴۵ میلیون 
دلار در مدت مشــابه ســال قبــل، از نظــر تناژ 
 افزایــش اما از نظر ارزش صادراتی با کاهش مواجه 

بوده است.
حســینی میزان صادرات قیر در ۷ ماهه امسال را 
۳ میلیــون و ۳۳9 هزار تن به ارزش یک میلیارد و 
۲۸۴ میلیون دلار اعام کرد و گفت: میزان صادرات 
قیر در ۷ماهه ابتدایی سال قبل، ۲ میلیون و ۵۵۲ 
هزار تن به ارزش یــک میلیارد و 1۴ میلیون دلار 
بوده که مقایســه این رقم با میزان صادرات ۷ماهه 
امســال، از رشــد 1۴درصــدی در ارزش صادرات 
قیر حکایت دارد. البته قیر صادراتی ایران بســیار 
ارزان تر از قیمت های جهانی به فروش می رســد که 
اگر ارزش واقعی خود را در بازارهای جهانی داشت، 

این ارزآوری بیش از این ارقام بود.
وی ادامــه داد: در تولیــد گاز مایــع ظرفیتی 1۲ 
میلیون تنی در ســال در کشور داریم، درحالی که 
با گازرســانی به 9۷درصد جمعیت کشور، مصرف 
داخلی گاز مایع حدود ۲میلیون تن در ســال است 
و ظرفیت بســیار خوبی برای صادرات این فرآورده 

ارزشمند در کشور وجود دارد.
صادرکننــدگان  اتحادیــه  هیات مدیــره  عضــو 
فرآورده هــای نفتی خاطرنشــان کــرد: خیلی از 
خودروها به صورت غیرقانونی به ســمت اســتفاده 
از گاز مایــع به جای بنزیــن و CNG رفته اند که 
 دولت بــه دنبال مدیریت فرآینــد عرضه گاز مایع 

برآمده است.
وی افزود: در ۷ماهه نخســت امسال، ۶ میلیون و 
۷۵0 هزار تن گاز مایه به ارزش یک میلیارد و ۲0۵ 
میلیون دلار صادر شده، درحالی که میزان صادرات 
گاز مایع کشور در زمان مشابه سال قبل، ۵ میلیون 
و 1۷0 هزار تن بــه ارزش 9۶۴ میلیون دلار بوده 

است.
حســینی با ابراز نگرانی از آینــده تولید متانول در 
کشور گفت: ظرفیت فعلی تولید متانول 1۴ میلیون 
تن در ســال اســت و این ظرفیت با بهره برداری از 
طرح های جدید به ۲۴ میلیون تن در سال می رسد. 
این درحالی اســت که کل بازار جهانی متانول، ۸0 
میلیون تن در ســال بوده و به شــدت این وضعیت 

نگران کننده است.

وی ادامه داد: در ۷ماهه ابتدایی ســال جاری یک 
میلیــارد و ۵۳۶ میلیــون دلار صــادرات متانول 
داشتیم، در حالی که میزان صادرات متنول کشور 
در ۷ماهه ابتدایی سال گذشته یک میلیارد و ۲۴۸ 

میلیون دلار بود.
صادرکننــدگان  اتحادیــه  هیات مدیــره  عضــو 
فرآورده های نفتــی در خصوص میــزان صادرات 
پلیمرهــا گفت: از ابتدای ســال جاری تــا پایان 
مهرمــاه، یک میلیارد و ۷1۳ میلیــون دلار پلیمر 
صادر شــده که این رقم در مدت مشابه سال قبل، 

بالغ بر ۲ میلیارد و ۶۷۴ میلیون دلار بوده است.
وی افزود: حذف معافیت های مالیاتی و اخذ عوارض 
از صــادرات، دلیل اصلی کاهش حدودا یک میلیارد 

دلاری صادرات پلیمر کشور است.
حسینی خاطرنشــان کرد: کل صادرات محصولات 
پتروشــیمی ایران کــه مربوط به صــادرات اوره، 
متانــول، پلیمرهــا و آروماتیک هاســت در ســال 
جاری بعید اســت به 1۲ میلیارد دلار هم برســد 
 و در مقایسه با ســال گذشته، کاهش قابل توجهی 

خواهد داشت.

صنعتو
تجارت 6

سامانه نیما ۱۰ میلیارد دلار کسری دارد؛
نیمای بی ارز

ترقی اقتصادی : اخیرا وزیر صمت در نامه ای به وزیر اقتصاد اظهار 
کرده نظر بــه اینکه در اباغیه ۲9 مرداد به گمرک، اخذ ۲ درصد 
مالیات علی الحســاب از ارزش صادراتی مواد و محصولات معدنی، 
تعیین و این موضوع موجب اختال در روند صادرات و بازگشــت 
ارز حاصل از آن به داخل است، دستور توقف اجرای آن داده شود.

حالا در حالی کــه وزیر صمت عمق فاجعه را درک کرده، اما گویا 
وزیــر اقتصاد هنوز دغدغــه ای در این زمینه نــدارد. جالب اینکه 
صادرات در گذشــته، مشــمول هیچ نوع مالیاتی نبوده و هدف بر 
توســعه این حــوزه و ارزآوری بوده، اما حالا مدتی اســت که این 
مساله برعکس شده و با سیاســت های مسوولان گویا قرار نیست 
صادرات رونق گیرد و چیزی که دیده می شــود بیشتر حمایت از 

محصولات وارداتی است!
به طور مثال متاســفانه بارها دیده شده که صادرکنندگان برخی 
کالاها باید ظرف ۸0 روز ارز حاصل از صادرات خود را برگردانند و 

اگر چنین نشود، با انواع تنبیه و جریمه  مواجه می شوند.
در رابطه با مالیات علی الحســاب ۲ درصدی کارشناسان از چندین 

نکته سخن می گویند.
نخســت اینکه ۲ درصد مالیات در شــرایطی دریافت می شود که 
دفاتر مودیان و شــرکت ها هنوز مورد حسابرســی قرار نگرفته اند 
بنابراین ســوال مهم این اســت که مالیات بر چه اساسی دریافت 
 می شــود؟! دوم اینکه چنین مدل مالیات ستانی، قیمت تمام شده 
محصــولات صادراتــی ما را افزایشــی کرده و قــدرت رقابت این 
محصولات را در بازارها به شدت کم می کند. این در حالی است که 
فرآیند صادرات مواد معدنی با چشــم بر هم زدن به دست نمی آید 

و زحمات زیادی دارد.
مساله دیگر این است که مگر صادرات چقدر سود دارد که ۲ درصد 

از فروش باید به عنوان مالیات علی الحساب پرداخت شود؟!
از اعمال مالیات 2 درصدی تا پیشنهاد لغو

این مدل مالیات ســتانی به موجب موضوع بنــد ز تبصره ۶ قانون 
بودجــه 1۴0۲ و پس از نامه وزیر اقتصاد به گمرک در شــهریور 
ماه ســال جاری اجرایی شد. خاندوزی در مکاتبه شهریور ماه خود 
با رییس کل گمــرک، وصول مالیات علی الحســاب ۲ درصدی از 
صادرات غیرنفتی )مواد پتروشیمی، فولادی، مواد معدنی، نفتی و 
گازی( موضوع بند ز تبصره ۶ قانون بودجه 1۴0۲ را خواستار شده 
بود. بر این اســاس وزیر اقتصاد ۴ مهر در بخشنامه ای به علی اکبر 
شامانی مدیرکل دفتر صادرات، دستور دریافت مالیات علی الحساب 

۲ درصــدی از صادرات مواد خام و نیمه خــام را از اول مهر صادر 
کرد؛ درســت از همین زمان صدای اعتراض فعالان معدنی درآمد 

که دولت به فکر تولید کننده نیست.
موضوعــی که هرچند صدای معدنی هــا را در آورد، اما به هر حال 
با اباغ گمرک ایران اجرایی  شــد. این در حالی اســت که فرآیند 
صادرات مواد معدنی با چشم بر هم زدن به دست نمی آید و زحمات 
زیادی دارد. در ادامه کارگروه کمیته حمایت از کسب و کار 1۴ آبان، 
خواســتار توقف اجرا و بازنگری در وصول مالیات علی   الحســاب ۲  
درصد ارزش صادرات محصولات خام و نیمه خام شــد. با این حال 
کاری از پیش نرفت و روند دریافت مالیات علی الحساب ۲ درصدی 
ادامه داشت تا اینکه بالاخره به دلیل ایجاد اختال در روند صادرات 
و بازگشــت ارز حاصل از آن به داخل وزیر صمت خواســتار توقف 
اجرای این اباغیه شــده است، اما سکوت یک هفته ای وزیر اقتصاد 

کمی نگران کننده است.
در ایــن خصوص به تازگی حمیدرضا موثقی نیا رییس هیات عامل 
ســازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران نیز به این 
موضوع واکنش نشــان داد و با اشــاره به نامه نگاری وزیر صمت با 

وزیر اقتصاد درخصوص توقــف اخذ مالیات ۲ درصدی از صادرات 
مواد معدنی گفت که تا این لحظه پاسخی از سمت آقای خاندوزی 
درخصوص توقف ۲ درصد مالیات صادرات دریافت نشــده اســت؛ 
موضوعی که باعث می شــود فعالان معدن این باور را داشته باشند 
که دولت با دســت کردن در جیب تولید کننــده قصد دارد تمام 

برنامه ها را بر هم بزند و زحماتشان را بر باد دهد.
مالیات بر چه اساسی است؟

عضــو هیات نمایندگان اتاق تهران بــه تبعات دریافت این مالیات 
اشــاره کــرده و وجاهت دریافــت مالیات علی الحســاب پیش از 

حسابرسی دفاتر شرکت ها را مورد تردید قرار داده است.
 قدیر قیافه افزود: صادرات در گذشــته، مشمول هیچ نوع مالیاتی 
نبوده و حالا مشــاهده می شود که با وضع برخی مقررات، معافیت 
صادرات محصولات معدنی حذف شده است. مساله دیگر اینکه این 
۲ درصد در شــرایطی به عنوان علی الحساب دریافت می شود که 
دفاتر مودیان و شرکت ها هنوز مورد حسابرسی قرار نگرفته، بنابراین 
باید پرســید که این مالیات بر چه اساسی دریافت  می شود؟! مورد 
دیگر آن اســت که این مالیات ستانی، قیمت تمام شده محصولات 

صادراتــی ما را افزایش داده و قــدرت رقابت این محصولات را در 
بازارها به شــدت کاهش  می دهد. از طرفی کســب درآمد دولت از 
این محل، موجب کاهش ســوددهی شرکت ها می شود. سوال مهم 
این اســت که مگر صادرات چقدر سود دارد که ۲ درصد از فروش 

باید به عنوان مالیات علی الحساب پرداخت شود؟!
وی با بیان اینکه در تمام دنیا از صادرات و صادرکننده به شیوه های 
متفاوت و فارغ از نوع کالا حمایت می شــود، افزود: در کشــور ما 
ظاهرا قرار بر این نیســت که صادرات مــورد حمایت قرار گیرد و 
بیشتر سیاست ها حامی واردات است. نمونه آن در ماجرای واردات 
چای قابل مشــاهده اســت. در نمونه های دیگری از این تبعیض 
مشــاهده می کنید که صادرکنندگان برخی کالاها باید ظرف ۸0 
روز ارز حاصــل از صادرات خود را برگردانند و در ســامانه نیما به 
فروش بگذارند و چنانچه این زمان بدون بازگرداندن ارز طی شود، 
با انواع تنبیه، توبیخ و جریمه های ســنگین از جمله مسدود شدن 
کارت بازرگانی مواجه می شــوند، زمان بازگشــت ارز برای ســایر 
صادرکنندگان نیز تا چهار ماه اســت و آنها نیز در صورت عدم رفع 

تعهد طی این مدت با این برخوردها روبه رو می شوند.
او با بیــان اینکه در حوزه تخصیص تســهیات ارزی و ریالی نیز 
ســخت ترین شــرایط مخصوص صادرکنندگان اســت، ادامه داد: 
بدیهی اســت که تجارت، جاده ای دوطرفه بوده و کشور به واردات 
نیاز دارد، اما نمونه های متعددی از تبعیض میان واردات و صادرات 
وجود دارد که نشــان می دهد مقررات ما بیش از آنکه از صادرات 
حمایت کند و ســرمایه گذاری در حوزه توســعه صادرات را مورد 
تشویق قرار دهد، مشوق کسانی است که کالای نهایی و مصرفی را 

از خارج از کشور وارد  می کنند.
چنین تصمیماتی نشــان می دهد بیشــتر از تصمیمات منطقی و 
کارشناسانه شاهد تصمیم گیری های ســلیقه ای و غیر کارشناسانه 
بین مســوولان معدنی کشــور هســتیم؛ موضوعی که در نهایت 
هزینه اش بر دوش تولید کننده و صادر کننده است؛ کسانی که قرار 
است در شرایط تحریمی به توسعه اقتصاد کشور کمک کنند، اما با 
چنین تصمیماتی اینکه چه زمانی و کی چنین خواسته ای عملیاتی 
شــود، مشخص نیســت! جالب اینجاســت چنین تصمیماتی در 
شرایطی گرفته می شود که مسوولان انتظار دارند فعالان اقتصادی 
کشــور از جمله معدنی ها درآمدهای صادراتی را افزایش و آمارها 
را تکان دهند، اما با چنین محدودیت هایی مگر می شــود به بهبود 

شرایط اقتصادی کمکی کرد؟!

تقابل وزارت اقتصاد با توسعه صادرات؛

کابوس صادرکنندگان
دیدگاه

رئیس مرکز پژوهش های اتاق تهران
دیاکو حسینی

اتحادیه  رئیــس  اقتصــادی:  ترقــی 
چاپخانــه داران تهــران گفت: مشــکات 
صنعت چاپ درجهت توســعه روز افزون 
فعالان این حوزه از ســوی وزارت صمت 

پیگیری می شود.
اتحادیــه  رئیــس  ابوالحســنی،  احمــد 
چاپخانه داران تهران اظهــار کرد: تدوین 
سند چشــم انداز صنعت چاپ که توسط 
وزارت صنعــت، معدن و تجــارت تدوین 
شــده از ۲ سال گذشته آغاز شد و اکنون 

به نتیجه رسیده است.
وی افزود: این ســند به رشــد بخش های 
ماشــین آلات  جملــه  از  مختلــف 
منجــر  صنعــت  ایــن  صــادرات   و 

خواهد شد.
رئیــس اتحادیه چاپخانــه داران تهران با 
بیــان این کــه ۸۵ درصد ماشــین آلات 
صنعــت چــاپ و ۷0 درصد مــواد اولیه 
مــورد نیاز ایــن صنعت وارداتی اســت، 
 گفت: ماشین های تکمیلی چاپ در کشور 

تولید می شود.

پیگیری وزارت صمت
ابوالحســنی در ادامه گفــت: صنعتگران 
این حوزه در حوزه صادرات به دلیل نبود 
مشــوق های صادراتی با مشکاتی روبه رو 
هستند که از سوی وزارت صمت پیگیری 

می شود.
وی افزود: چاپ و بسته بندی پیش از این 
زیر نظر وزارت فرهنگ و ارشــاد اسامی 
بود، اما با توجه به اینکه اکنون ۸۵ درصد 
بحث چاپ صنعتی اســت زیر نظر وزارت 
صنعت، معدن و تجارت قرار گرفته است.

فولاد  کارشــناس صنعت  یــک  اقتصادی:  ترقی 
گفت: عاوه بر آثار مثبت تســهیل و رونق صادرات، 
مهمترین اتفاقی که می تواند مصرف فولاد داخلی را 

تقویت کند، اجرای پروژه های عمرانی است.  
محمد صادق چیت ســاز، کارشناس صنعت فولاد ، 
با بیــان این که وضع تعرفه بر صــادرات فولاد، در 
مقاطعی مشــکاتی برای صادرکنندگان ایجاد شده 
و بخشــی از محصولات فولادی که راهی بازارهای 
صادراتی می شــد، به بازار داخل ســرازیر می شود، 
گفت: با توجــه به ظرفیت تولید فولاد کشــور، در 
صورت حمایت دولت از صادرات و تســهیل برخی 

شــرایط، امکان افزایش صادرات فــولاد و ارزآوری 
بیشتر برای کشور وجود دارد.

اجرای پروژه های عمرانی
وی در ادامــه اظهــار کرد: عــاوه بر آثــار مثبت 
تســهیل و رونق صــادرات، مهمتریــن اتفاقی که 
می تواند مصرف فولاد داخلی را تقویت کند، اجرای 
پروژه های عمرانی است. در چند سال اخیر با توجه 
به تحریم ها و کســری بودجه دولت، بودجه عمرانی 
به شدت کاهش داشته؛ ولی اگر گشایشی در اقتصاد 
کشــور صورت بگیرد و یا میزان بودجه عمرانی در 
بودجــه 1۴0۳ افزایــش یابد، حتمــاً مصرف فولاد 
داخلی تحت تاثیر قرار گرفته و تقاضا در بازار داخل 

افزایش خواهد یافت.
چشم انداز بلندمدت

چیت ســاز با اشــاره به این که رونق ساخت و ساز 
مســکن نیز می تواند تقاضای فولاد در سال 1۴0۳ 
را تحت تاثیر قرار دهد، بیــان کرد: اگرچه با توجه 
به شــرایط تورمی و مشکات بازار مسکن و افزایش 
مالیات ها، انتظار رونق ســاخت و ساز مسکن توسط 
سازندگان خرد در کشور نمی رود؛ اما اگر حتی ۳0 
درصد از وعده احداث ســالانه یــک میلیون واحد 

مســکونی در کشــور محقق شــود، تقاضای فولاد 
داخلی نیز افزایش یافت.

حمایت از صادرات
مشاور اتحادیه فروشــندگان آهن و فولاد در پایان 
گفــت: انتظار می رود هــم تدابیــر لازم به منظور 
حمایت از صادرات صورت گیرد و هم شــاهد رونق 
اجرای پروژه هــای عمرانی و اجرای طرح مســکن 
توسط دولت باشــیم تا هم بازار داخلی فولاد رونق 
بگیرد و هم صنعت فولاد بتواند مازاد نیاز بازار داخل 

را صادر کرده و از این محل، ارزآوری داشته باشد.
گفتنی است، بر اساس جدول آماری ارائه شده توسط 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران از عملکرد هشت 
ماهه فولادســازان، صادرات مقاطع تخت فولادی از 
۲۶۵ هزار تن در مجموع هشــت ماه ابتدایی 1۴01 
به ۲9۵ هزار تن در مدت مشابه سال جاری رسیده 
که نشــان از افزایش 11.۳ درصــدی صادرات این 
مقاطع دارد. همچنین از ابتدای سال جاری تا پایان 
آبــان ماه، ۴ میلیون و 90۸ هزار تن شــمش فولاد 
صادر شده که این حجم صادرات شمش فولاد ۷.۴ 
درصد بیش از میزان صادرات آن در مدت مشــابه 

سال گذشته است.

 پیگیری مشکلات صنعت چاپ 
از سوی وزارت صمت 

کارشناس صنعت فولاد اعلام کرد:

تقویت مصرف داخلی فولاد با اجرای پروژه های عمرانی
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ترقی اقتصادی : تجارت جهانی قبل از کریســمس در معرض 
خطر بحران  کانال های دوقلو است. خشک سالی در پاناما و حمات 
کشــتیرانی در نزدیکی ســوئز زنجیره تأمین جهانی را در آستانه 
ســال نو میادی که یکی از پرتقاضاترین دوره های ســال است، 

تهدید می کند.
دو اختال هم زمان، یعنی بحران خشک سالی و ناامنی در ۲ کانال 
کلیــدی و حیاتی تجــارت جهانی، پاناما و ســوئز، زنجیره تأمین 
جهانی را دریکی از پرمصرف ترین فصل های ســال تهدید می کند. 
مالکان کشــتی و واردکنندگان هشــدار داده اند که خشک سالی 
در کانال پاناما و ســیل حمات به کشــتی های باری در 11000 
کیلومتری کانال سوئز خطر محدود کردن ترافیک تجارت کالا را 

در آستانه فصل تعطیات و سال نو را در پی دارد.
به گفته مارکو فورجیونه، مدیرکل مؤسســه صــادرات و تجارت 
بین الملــل اقامی وجــود دارند که به موقع برای کریســمس به 
مقصد نخواهند رســید. به گفته او پــس از ماه ها تأخیر در کانال 
پاناما، لوازم الکترونیکی مصرفی مانند گوشی های هوشمند به ویژه 

آی فون ممکن است به راحتی و به موقع در دسترس نباشند.
به گفته او اگر وضعیت حمات در نزدیکی کانال ســوئز توســط 
شورشیان یمنی وخیم تر شود، ترکیب این وضعیت و خشک سالی 

کانال پاناما می تواند برای تجارت جهانی فاجعه بار باشد.
 ،MDS Transmodal براســاس گزارش گروه تحلیل تجاری
بیش از نیمی از محموله های کانتینری ارسالی از آسیا به آمریکای 
شمالی، قرار بود در ۳ ماهه ســوم سال جاری از کانال های پاناما 

یا سوئز عبور کنند.
به گفته مقامات کانال پاناما، اکتبر امســال، حداقل از سال 19۵0 
تاکنون خشــک ترین ماه در منطقه پاناما بوده است که بخشی از 
آن ناشــی از وقوع پدیده ال نینو است که بر دما و بارندگی جهانی 
تأثیر گذاشته است. مقامات برای اولین بار تعداد گذرگاه ها در این 
کانــال را کاهش داده اند در حدی که میزان تردد تا فوریه ســال 

جاری، تنها به 1۸ کشتی در روز محدود شد.

Hapag- به گفته رولف هابن یانســن، مدیر اجرایی گروه آلمانی
Lloyd، پنجمین مالک بزرگ کشتی های کانتینری در جهان که 
بیشــتر کالاهای تولیدی جهان را حمل می کند خشک ســالی در 
کانال پاناما به یک نگرانی جدی تبدیل شــده اســت و اگر عبور از 

سوئز هم دشوارتر شود، ممکن است اختال جدی تر ایجاد شود.
 براساس گزارش گروه تحلیل تجاری MarineTraffic، حداقل 
1۶۷ کشتی در هفته اول دسامبر سال جاری از کانال پاناما عبور 
کرده اند، درحالی که در زمان مشــابه در سال گذشته تعداد تردد 
کشــتی ها از این معبر ۲۳۸ کشتی بوده اســت. به گفته مقامات 
کانــال پاناما، کشــتی های بدون رزرو برای دریافــت مجوز عبور 

به طور متوســط 1۲٫۲ روز انتظار کشیده اند تا بتوانند از کانال ۸0 
کیلومتری اقیانوس آرام بــه اقیانوس اطلس عبور کنند. برخی از 

آن ها بیش از ۲ هفته سرگردان بوده اند.
در مواجهه با تأخیرهای فزاینده، شــرکت های بزرگ کشــتیرانی 
مجبور شــده اند مســیرهای طولانی تر و پرهزینه تری را انتخاب 
کنند و گروه آلمانی Hapag-Lloyd از تغییر مسیر حداقل ۴۲ 
کشتی از پاناما به ســوئز برای تجارت بین آسیا و سواحل شرقی 

آمریکا خبر داده است.
بااین حال، موج حمات ناگهانی به کشــتی ها توسط شورشی های 
مستقر در یمن، صنعت تجارت جهانی را نگران کرده است، اگرچه 

گروه های شورشی یمنی اعام کرده اند که تنها کشتی های مرتبط 
با اسرائیل را هدف قرار می دهند؛ اما در عمل، کشتی های تجاری 
که به دلیل مســدود بودن مســیر پاناما، راهی سوئز می شوند، از 
حمله شورشیان در امان نخواهند بود؛ آن هم در فصلی از سال که 
نرخ تقاضا و حمل ونقــل کالا و حتی اقام حیاتی مانند غات در 

جهان رو به افزایش می گذارد.
یکی از اولین نشــانه های اختال تجــارت جهانی، افزایش قیمت 
کالاها است. چندین مالک کشتی به ازای صادر کردن هر کانتینر 
از طریــق کانال پانامــا صدها دلار مــازاد از صادرکننده دریافت 
می کنند، زیرا هزینه اســتفاده از کانال در کوتاه مدت تا میلیون ها 

دلار درازای هر کشتی افزایش یافته است.
گروه آلمانی Hapag-Lloyd، پنجمین مالک بزرگ کشتی های 
کانتینری در جهان، هفته گذشــته اعام کرد کــه عاوه بر این 
افزایش هزینه، »هزینه مازاد خطر جنگ« به ارزش ۸0 دلار برای 
همه محموله های ارســالی و دریافتی از اســرائیل دریافت خواهد 
کرد. طولانی تر شــدن زمان سفر کشــتی های باری که مجبورند 

مسیر خود را از پاناما به سوئز یا دماغه امید نیک تغییر دهند
به گفته MDS Transmodal، تغییر مســیر از پاناما به سوئز، 
برای کشتی هایی که با سرعت 1۶ گره دریایی حرکت می کنند ۵ 
روز به ســفر بین نیویورک و شانگهای می افزاید. اگر کشتی داران 
بیشتری از عبور از کانال ســوئز اجتناب کنند و مسیر طولانی تر 
اطراف دماغه امید نیک آفریقا را برای ســفر بین همان شــهرها 
طی کنند، این می تواند به طور متوســط ۶ روز دیگر به طول سفر 

آن ها اضافه کند.
کارشناســان باور دارند که این اختال ســؤالات بزرگ تری را در 
مورد انعطاف پذیری چرخه تجارت جهانی برجسته کرده و بر نیاز 
بــه منابع تولید و روش های حمل ونقل جایگزین مانند حمل ونقل 
هوایی تأکید دارد؛ در غیر این صورت، فراتر از کمبود کالا در سال 
نوی میادی، در ســال آینده جهان با خطر جدی کمبود مواجه 

خواهد شد.

تداوم تورم منفی چین در 2۰2۴

خشک سالی و حملات دریایی تجارت جهانی را تهدید می کنند

بحران در دو شاهراه آبی تجارت جهانی
گزارش

ترقی اقتصادی : رســیدن رشــد صــادرات چین 
به بالاتریــن حد خود طی ۶ ماه گذشــته، کاهش 
ســفارش های کارخانه ای و افزایش کسری تجاری 
آمریکا، دو برابر شــدن درآمد نفتی روسیه و کاهش 
صادرات آلمان ازجمله مهم ترین رویدادهای تجاری 

هفته گذشته بوده اند.
در هفته  گذشــته اعــداد و ارقام متعــددی درباره 
اقتصاد، تجارت و کســب وکار از ســوی رســانه ها، 
نهادهــای اقتصادی بین المللــی و مراکز تحقیقاتی 

منتشر شد که مهم ترین آن ها ازاین قرار است:
 ۳٫۶ درصد

بلومبرگ: سفارش های جدید برای کالاهای ساخت 
آمریکا در مــاه اکتبر بیش ازحد انتظار کاهش یافت 
و بزرگ تریــن افت ماهانه در تقریباً ۳ ســال و نیم 
اخیر را رقم زد، کاهشــی که ناشی از تضعیف تقاضا 
برای کالاهای بادوام و تجهیزات حمل ونقل و تقویت 
ایــن دیدگاه که نرخ های بهــره بالا در حال کاهش 
بوده اســت. ســفارش های کارخانه پس از بازنگری 
نزولی ۲٫۳ درصدی، ۳٫۶ درصد کاهش یافت. بخش 
تولیــد که با جهش در هزینه های کالاها در ۳ ماهه 
سوم تقویت شــده بود، به طور فزاینده ای تحت فشار 
نرخ های بهره بالاتر قرارگرفته و احتمال کند شــدن 
اقتصاد در ۳ ماهه چهارم سال را به طور معنی داری 
افزایش داده است. این بخش 11٫1 درصد از اقتصاد 
آمریکا را به خود اختصاص داده اســت. ســفارش 
کالاهای بــادوام ۵٫۴ درصد و ســفارش های برای 
تجهیزات حمل ونقل 1۴٫۷ درصد کاهش یافته است. 
سفارش های ماشین آلات 0٫۳ درصد ، سفارش های 
تجهیــزات الکتریکی، لوازم خانگــی و قطعات 1٫1 
درصد و محصــولات غیر بادوام تولیدی 1٫9 درصد 

کاهش داشته اند.
2٫۷ درصد

یورونیــوز: داده های اداره آمار فدرال نشــان داد که 
صادرات آلمان در ماه اکتبــر به طور غیرمنتظره ای 
بــه دلیل کاهش تقاضا در اتحادیه اروپا، 0٫۲ درصد 
نســبت به ماه قبل کاهش یافته اســت. این کاهش 
در پی ســقوط قوی ۲٫۵ درصدی در سپتامبر و در 
شــرایطی رخ داده است که گروه بورس اوراق بهادار 
لندن برای اکتبر رشــد 1٫1 درصدی را پیش بینی 
کرده بودند. اداره آمار فدرال اعام کرد که صادرات 
به کشورهای اتحادیه اروپا در ماه اکتبر ۲٫۷ درصد 
کاهش یافته اســت. داده های تجــاری جدید نتیجه 
نظرســنجی ماه نوامبر موسسه اقتصادی Ifo را که 
از ثبــات در صادرات بزرگ تریــن اقتصاد اروپا خبر 
مــی داد را نقض می کند، اگرچه بخش های کمی در 
اقتصاد آلمان انتظار داشــتند صادرات افزایش یابد. 
واردات از بزرگ تریــن اقتصاد اروپا نیز در پنجمین 
کاهــش ماهانه متوالی به طــور غیرمنتظره ای 1٫۲ 

درصد کاهش یافت.

0٫5 درصد
رویترز: صــادرات ماه نوامبر چین بــرای اولین بار 
طی ۶ ماه گذشــته رشــد کرد، رویدادی که نشان 
از موفقیــت تاش کارخانه ها بــرای جذب خریدار 
به واســطه قیمت گذاری تخفیفی برای شکستن سد 
رکود طولانی مــدت تقاضا دارد. آمارهای رســمی 
گمرک چین نشان داد که صادرات ماه نوامبر در این 
کشور نســبت به مدت مشابه سال قبل 0٫۵ درصد 
رشد داشته است، درحالی که براساس پیش بینی ها 
انتظار می رفت صــادرات چین در این ماه افت 1٫1 
درصدی داشته باشد. رشد صادرات ماه نوامبر چین 
نســبت به کاهش ۶٫۴ درصدی ماه اکتبر قابل توجه 
به شمار می رود. واردات چین اما در این ماه کاهشی 
0.۶ درصــدی را تجربه کــرد و پیش بینی ها برای 
افزایش ۳.۳ درصدی را خنثی ســاخت و نسبت به 
افزایش ۳.0 درصدی ماه گذشته کاهشی قابل توجه 
از خود نشــان داد. گفته می شود نرخ صادرات چین 
به واســطه صادرکنندگانی تقویت شــده اســت که 
باهدف جذب مشــتری قیمت ها را کاهش داده اند. 
ازاین رو اقتصاددانان نســبت به تداوم این روند برای 

طولانی مدت تردید دارند.
۸۸9 میلیارد دلار

فایننشــال تایمز: براســاس پیش بینی جدید غول 
رســانه تبلیغاتــی GroupM ، مخــارج تبلیغاتی 
جهانــی در ســال ۲0۲۳ ، بدون در نظــر گرفتن 
هزینه های تبلیغات سیاسی با افزایش ۵٫۸ درصدی 
به ۸۸9 میلیارد دلار خواهد رسید، قبل از اینکه در 
سال ۲0۲۴ کندتر شده و تنها با ۵٫۳ درصد افزایش 

به 9۵1٫۸ میلیارد دلار برسد. 
پیش بینی می شود هزینه تبلیغات سیاسی در سال 
۲0۲۴ بــه 1۵٫9 میلیارد دلار برســد کــه در نوع 
خود رکوردی جدید به شــمار مــی رود. همچنین 
انتظــار می رود برای بازار رشــد درآمد تبلیغات در 
بازار آمریکا در ســال ۲0۲۳ افزایشی ۵٫۷ درصدی 
داشته باشــد، پیش از آنکه در ســال آینده، بدون 
احتســاب هزینه های تبلیغات سیاسی، رشد آن به 
۴٫1 درصد کاهش پیدا کند. براساس گزارش جدید 
GroupM چین در ســال جاری شاهد رشد ۶٫1 
درصدی درآمد تبلیغاتی خواهد بود و در سال آینده 
این درآمد رشدی ۴٫۷ درصدی خواهد داشت، زیرا 
اقتصاد این کشور به کوچک شدن ادامه خواهد داد 
و نگرانی هــای بازار دارایی و بیکاری جوانان بر ذهن 

مصرف کنندگان تأثیر خواهد گذاشت.
4۱۶00 دلار

رویترز: قیمت بیت کویــن هم زمان باقدرت گرفتن 
احتمــال کاهش نــرخ بهــره و احتمــال تصویب 
تأییدیه هــای نظارتــی که می توانند رمــز ارز را به 
جریــان اصلی ســرمایه ای تبدیل کننــد، به بیش 
از ۴0 هــزار دلار ، یعنی بالاترین ســطح خود طی 

1۸ ماه گذشته رسید. بیت کوین، محبوب ترین ارز 
رمزنگاری شــده جهان، در هفته گذشته بیش از ۵ 
درصــد افزایش قیمت یافــت و باقیمت ۴1 هزار و 
۶00 دلار معامله شــد. بیت کوین در ســال جاری 
1۵0 درصد افزایش ارزش داشــته است، اگرچه از 
بالاترین رقم تاریخی خــود یعنی ۶9 هزار دلار در 
نوامبر ۲0۲1 فاصله دارد. بخشــی دیگر از اشتیاق 
سرمایه گذاران متکی بر انتظار از کمیسیون بورس و 
اوراق بهادار است تا صندوقی قابل معامله در بورس 
متمرکز بر بیت کوین را تائید کند. کمیسیون بورس 
و اوراق بهــادار برای تصویــب تأییدیه ایجاد چنین 
صندوق هایی تا 10 ژانویه سال ۲0۲۴ فرصت دارد.

۱۱٫۳ میلیارد دلار
بلومبرگ: درآمد خالص نفتی روســیه در ماه اکتبر 
برابر مبلغ 11٫۳ میلیــارد دلار، یعنی ۳1 درصد از 
کل درآمد خالص بودجه این ماه روسیه بوده است. 
این بالاترین نرخ درآمد از ماه مه ۲0۲۲ تاکنون به 
شــمار می رود. ســود نفتی ماه اکتبر روسیه  هم از 
همه ماه های ســال پیش از آغــاز جنگ فراتر رفته 

است. 
به بیانی دیگر، باوجود تحریم های غرب علیه روسیه، 
درآمد خالص ماهانه نفت این کشــور بین ماه های 
آوریل تا اکتبر تقریباً ۲ برابر شــده و به ســطوحی 
مشــابه و حتی بیشتر از درآمدهای نفتی این کشور 
پیش از آغاز حمله روســیه به اوکراین رسیده است. 
اتحادیه اروپا اکثر واردات نفت روســیه را در قالب 
بخشــی از تحریم های موردتوافق در دســامبر سال 
گذشته ممنوع کرده اســت. بلومبرگ در تحقیقات 
اخیر خود دریافته است که اعمال سقف قیمتی ۶0 
دلاری برای تجارت هر بشکه نفت روسیه در دریا در 
کنار محدودیت های واردات، منجر به ایجاد ناوگان 
سایه ای متشکل از نفت کش ها و بازرگانان شده است 

تا صادرات نفت روسیه ادامه داشته باشد.
۶4٫۳ میلیارد دلار

بلومبرگ: کســری تجــاری آمریکا بــا افزایش ۵ 
درصدی به ۶۴٫۳ میلیــارد دلار، یعنی به بالاترین 
حد در ۳ ماه گذشته رســید. این کاهش عمدتاً به 
دلیــل کاهش صادرات خودروهای ســاخت آمریکا 
و داروهــای مرتبط با کووید اســت. واردات در ماه 
اکتبر 0٫۲ درصد افزایــش یافت و به ۳۲۳ میلیارد 
دلار رســید که این افزایش هم بــه دلیل تقاضای 
بیشــتر برای رایانه و تجهیزات حفــاری نفت بوده 
است. بااین حال، به دلیل تغییر درروند خرج کردن 
مصرف کننــدگان آمریکایی، به ویژه در بخش کالا و 
خدماتی مانند اوقات فراغت و تفریح، واردات به اوج 
خود رسیده اســت. در همین حال، صادرات در ماه 
اکتبر 1 درصد کاهش یافــت و به ۲۵۸٫۸ میلیارد 
دلار رسید، اگرچه این میزان هم در نوع خود رکورد 

قابل توجهی به شمار می رود.

۱9 درصد
گاردین: استفاده از پول نقد فیزیکی برای اولین بار 
طی حداقل یک دهه اخیر در انگلیس افزایش یافته 
است، زیرا خانوارها برای مدیریت امور مالی خود در 
بحران هزینه زندگی، به استفاده از سکه و اسکناس 

بازگشته اند. 
خرده فروشــی  کنسرســیوم  گــزارش  براســاس 
بریتانیــا )BRC( در سراســر انگلیــس، پول نقد 
19 درصــد از معامــات را در ســال ۲0۲۲ بــه 
خــود اختصــاص داده اســت که نســبت به 1۵ 

 درصــد ســال ۲0۲1 افزایــش قابل توجهــی بــه 
شمار می رود. 

این اولین بار از زمان شــروع گزارش های ســالانه 
پرداخت هــای BRC در ســال ۲01۳ اســت که 
 میزان اســتفاده از پول نقد نســبت به سال گذشته 

افزایش یافته است. 
در این گزارش آمده اســت که در مواجهه با افزایش 
هزینه های زندگی، پول نقد ابزار مفیدی برای برخی 
افراد برای مدیریت امور مالی و پیگیری هزینه های 

روزانه شان بود.

جهان اقتصاد و کسب وکار به روایت آمار

ترقــی اقتصادی : تورم منفی چین در نیمه اول ســال ۲0۲۴ ادامه 
خواهد داشت.

به گزارش بیزنس، بر اســاس داده های اداره ملی آمار چین، ســرعت 
کاهش قیمت مصرف کننده در چین در ماه گذشته تسریع شد و نشان 
می دهد که بهبود اقتصادی این کشــور پس از همه گیری ممکن است 

بیشتر از آنچه انتظار می رفت طول بکشد.
بر اســاس این گزارش، شــاخص قیمت مصرف کننده )CPI( در ماه 
نوامبر نســبت به سال قبل 0.۵ درصد کاهش یافت که بزرگترین افت 

از نوامبر ۲0۲0 است.
تورم منفی و کندی فعالیت اقتصادی

افــزون بر این، قیمت های تولیدکننده نیــز که تا حد زیادی به قیمت 
تمام شده کالاها و مواد اولیه وابسته است، سه درصد کاهش یافت؛ آنها 

در 1۴ ماه گذشته در قلمرو منفی بوده اند.
همچنین، تحلیلگران هشــدار می دهند، در حالی که اکثر اقتصادهای 
جهانی در ســال جــاری بــرای مبارزه با تــورم دســت و پنجه نرم 
می کنند،کاهش قیمت های چین می تواند کمتر خطرناک باشــد. تورم 
منفی می تواند منجر به کندی فعالیت اقتصادی و توقف رشــد شــود، 
زیرا مصرف کنندگان احتمــالا کمتر خرید خواهند کرد و انتظار دارند 
قیمت ها بیشــتر کاهش یابد، در حالی که مشاغل ممکن است به دلیل 

نزول تقاضا، کاهش تولید و سرمایه گذاری را تجربه کنند.
احتمال تورم منفی در نیمه اول سال ۲0۲۴

در عین حال، اکثر اقتصاددانان انتظار دارند چین در سال جاری هدف 
تورم سالانه حدود ســه درصد را از دست بدهد و هشدار می دهند که 

احتمالا تورم منفی در نیمه اول سال ۲0۲۴ ادامه خواهد داشت.
بهبود اقتصادی چین در ســال جاری، در بحبوحه مشــکاتی از بازار 

آشفته مسکن تا خطرات بدهی دولت محلی، کند بوده است.
انتظار می رود، مشاوران دولت چین در نشست سالانه سیاست گذاران، 
»کنفرانس مرکزی کار اقتصادی« که قرار است در اواخر این ماه برگزار 
شــود، محرک های مالی بیشتری برای رســیدن به اهداف رشد ۴.۵ تا 

۵.۵ درصدی سال آینده درخواست کنند.
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ترقی اقتصادی : نشســت رونمایی کتاب »کاش این گلوله شلیک نمی شد« نوشته 
اصغر کاظمی برگزار می شود.

کتاب »کاش این گلوله شــلیک نمی شد« که در انتشــارات سوره مهر منتشر شده، 
ماجرای بررســی ابعاد جانی  و مالی شــلیک یک گلوله توپ از توپخانه نظامی عراق 

است که در کوه گِرِده رَش فرود می آید.
نشســت رونمایی ایــن کتاب با مشــارکت مکتب امیرالمومنین )ع(، ســرای محله 
دریان نو، پایگاه بســیج شهید سیادت و مرکز فرهنگی رسالت، روز سه شنبه ۲1 آذر 
1۴0۲ از ســاعت 1۵:۳0 در مرکز فرهنگی رســالت، واقع در خیابان زنجان شمالی، 

تقاطع سروش)یکم(، جنب مسجدالنبی )ص( برگزار می شود.
در خبر ناشــر از برگزاری این نشســت آمده اســت: در این مراســم حجت الاسام 
والمسلمین خاموشی، ســردار فتح الله جعفری، حجت الاسام والمسلمین شاه آبادی، 
پیروز حناچی، دکتر محمدرضا ظفرقندی، حمیدرضا عسگریان، داوود سرلک )جانباز 
حادثه و از راویان کتاب(، شخصیت های علمی و فرهنگی، خانواده های معظم شهدا، 

جانبازان و ایثارگران و همچنین فعالان فرهنگی حضور خواهند داشت.

یون فوسه جایزه نوبل را دریافت کرد
ترقی اقتصادی : یون فوســه نویسنده نوروژی شــامگاه دیشب جایزه نوبل ادبیات 

۲0۲۳ را دریافت کرد.
به گزارش رسانه های نروژ، از زمانی که یون فوسه نویسنده نروژی برنده جایزه نوبل 
ادبیات ســال ۲0۲۳ شد، نروژ غرق در شادی اســت و این هفته این شادی وقتی به 
اوج خود رســید که فوسه متواضع و مســلماً خجالتی در مراسم اهدای جوایز مجلل 
نوبل که یکشــنبه در استکهلم برگزار شد، با لباسی رسمی مدال طای نوبل، دیپلم 

و تبریک خود را از پادشاه سوئد، کارل گوستاف دریافت کرد.
یون فوســه که قبل از این، روز پنج شنبه ســخنرانی نوبل خود را در استکهلم ارایه 
کرد، گفته بود برای این کار به طرز وحشتناکی مضطرب بود. فوسه پیشتر گفته بود 
از همه تشــریفات می ترســد و حتی نگران بود که نکند در مراسم حاضر نشود. این 
نویســنده برای دوری کردن از شهرت مشــهور است و ترس عمیقی از سخنرانی در 
جمع دارد. او در رادیو و تلویزیون نروژ اعتراف کرد: »به طرز وحشــتناکی، مضطرب 
بــودم« و این اضطراب وقتی ســخنرانی دریافت جایزه نوبل خود را روز پنج شــنبه 

خواند، نشسته بود و دست هایش به وضوح می لرزید، کاماً مشخص بود.
یون فوسه در کل لباس غیررسمی را انتخاب می کند، اما با توجه به مراسم سلطنتی، 
روشــن شد وی یکی از خوش لباس ترین برندگان جایزه نوبل در مراسم جایزه نوبل 

یکشنبه در استکهلم است.
اکنون فوسه، در ۶۴ سالگی جایگاهی را به دست آورده است که مفسر نشریه مشهور 
نــروژ از آن به عنوان »مکانی محکــم در تاریخ نروژ« یاد کــرد. اوکلند در روزنامه 
»آفتن پســتن« نوشت: اکنون می دانیم که آثار یون فوسه برای دانش آموزان مدارس 
ارایه می شود و توسط دانشگاهیان مورد مطالعه قرار می گیرد و نسل های جدید برای 

تجربه سبک منحصر به فرد او خواهند آمد.
این نویســنده در ســخنرانی خود فاش کرد که برخی از دست نوشته های اولیه اش 
توسط ناشران رد شــده اند، اما نوشته های سه نویسنده نروژی دیگر که برنده جایزه 

نوبل شده اند هم همین سرنوشت را داشتند.
پروفسور آندرس اولسون، عضو آکادمی علوم و هنر سوئد و رهبر کمیته نوبل ادبیات، 
در ســخنرانی خود در مراسم اهدای جایزه روز یکشــنبه یادآوری کرد: ویژگی نادر 
فوســه این اســت که موفق می شــود، همانطور که در دلیل اهــدای جایزه آمده از 
ســاده ترین کلمات اســتفاده کند و درباره تجربیاتی بنویسد که همه ما می توانیم با 

آن ها ارتباط برقرار کنیم. درباره جدایی، مرگ و آسیب پذیری عشق.
اولســون همچنین خاطرنشان کرد که فوســه اولین برنده جایزه نوبل ادبیات است 
که به زبان نینورســک، یکی از دو شکل رســمی زبان نروژی بر اساس گویش های 

روستایی، می نویسد.
جشــن گرفتن جایزه فوسه درست پس از اعام برنده شدن جایزه در ماه اکتبر آغاز 
شد، حتی در شرایطی که بسیاری از مردم تایید می کردند که بسیاری از بیش از ۷0 
اثر فوســه شامل رمان، داستان کوتاه، شــعر، مقاله و نمایشنامه را نخوانده اند. با این 
حال اکنون ناشــر وی به ســرعت با افزایش کارکنان خود در تاش است تا به تمام 

تقاضاهای ناگهانی، به ویژه در خارج از کشور، پاسخ دهد.
فوســه بافاصله پس از اعام برنده شدن جایزه نوبل به روزنامه ای داخلی گفته بود: 
رویدادهــای اجتماعی بزرگ هیچ لذتی به من نمی دهــد، بلکه برعکس. او در طول 
مدت اقامت خود در اســتکهلم هم بسیاری از برنامه های جمعی را رد کرد، از جمله 
پذیرایی در سفارت نروژ، و وقتی از او پرسیدند که بیشتر منتظر چه چیزی است، با 
یک پیام کتبی چنین پاسخ داد: »تمام کردن این ها«. برخی او را به ناسپاسی متهم 
کردند، اما او این موضوع را انکار کرد و مدعی شــد که انرژی برای یک برنامه شلوغ 

یا معاشرت های زیاد را ندارد.
بــا این حال، او موافقت کرد که از کتابخانــه ای در »رینکبی« که به دلیل جمعیت 
زیاد مهاجران شناخته شــده، بازدید کند. به نظر می رسید برنامه خوب پیش رفت، 
فوسه لبخند می زد، دور میزی با دانش آموزان نوجوان مدرسه ای که آثار او را خوانده 
بودند و آشــکارا عاقه مند بودند صحبت می کرد. میزبانان جوانش که حتی مقداری 

نینورسک آموخته بودند، به گرمی از او استقبال کردند و شعرهایش را خواندند.
منطقه زادگاه فوســه در »هاردانگر« با پرچم ها و گردهمایی ها موفقیت وی را جشن 
گرفــت و رادیوی محلی ۴0 ســاعت متنــی از تمام ۴1 نمایشــنامه اش را در تئاتر 
وستنورسک در برگن پخش کرد. در همین حال، دولت نروژ اعام کرد یک جشنواره 
سالانه با عنوان »فوســه« با حضور یک نویسنده، نمایشنامه نویس یا محقق مشهور 

بین المللی راه اندازی می کند.
نروژ همچنین به عنوان بخشی از تاش برای نشان دادن اهمیت آثار فوسه، بورسیه 
تحصیلی به نام وی اعطا خواهد کرد. این بورس تحصیلی با یک دوره اقامت در نروژ 
بــه مترجمان حرفه ای که ادبیات نروژی را به زبان های دیگر ترجمه می کنند، تعلق 

می گیرد.
لوبنا جافــری، وزیر فرهنگ دولت نروژ گفت: اولین بار اســت که نویســنده ای که 
به زبان نینورســک می نویســد به این شیوه تجلیل می شــود و از آخرین باری که 
یک نویســنده نــروژی برنده جایزه نوبل ادبیات شــد، 9۵ ســال می گــذرد. این 
 یــک رویداد تاریخی اســت و فوســه اکنون برای همیشــه در تاریــخ ادبیات ثبت 

خواهد شد.
فوســه در حال حاضر در اقامتگاه افتخاری هنرمندان زندگی می کند که در حاشیه 
باغ های اطراف کاخ سلطنتی در اسلو واقع شده است. او یک جایزه نقدی 11 میلیون 

کرونی از بنیاد نوبل دریافت می کند.

آد   م های  خوشبخت کتاب 
می خوانند    و قهوه می خورند   

 »کاش این گلوله شلیک نمی شد« کافهکتاب
ترقی اقتصادی : محمدجعفر یاحقی می گوید تاجیک ها رونمایی می شود

فردوســی را بابای خود می دانند. او جایگزینی ارزش های 
وارداتی در ایران و دیدگاه برخی مبنی بر تعارض شاهنامه 
با معارف و اعتقادات دینی را عاملی بر دور شــدن ایرانیان 

از شاهنامه می خواند.
این اســتاد دانشــگاه و شــاهنامه پژوه در پی خبر اهدای 
یک نســخه شــاهنامه به خانواده های تاجیک در کشــور 
تاجیکســتان بــه دســتور رئیس جمهور این کشــور، در 
گفت وگو با ایســنا درباره ریشــه های فرهنگــی توجه به 
شــاهنامه در تاجیکســتان و مقایســه آن در میان مردم 
ایران، اظهار کرد: فردوسی با شاهنامه به فارسی زبانان دنیا 
هویت داده است و فارســی زبانان احترام و اعتقاد خاصی 
به فردوســی دارند، زیرا فردوسی پشــتوانه زبان فارسی و 
محور تحکیم زبان فارســی است. البته کشور افغانستان به 
دلیل شرایط سیاســی ای که دارد و گرفتار جنگ بوده در 
زمینه توجه به شاهنامه مشکل داشته؛ اما خوشبختانه در 
تاجیکستان باتوجه به فراغتی که دارند، بسیار به شاهنامه 

اعتقاد دارند.
او با بیان اینکه از زمانی که اســتقال تاجیکستان از اتحاد 
جماهیر شــوروی در سال 1990 مهیا شد، آن ها فردوسی 
را به عنوان مظهر فرهنگــی خود انتخاب کردند، گفت: در 
زمان اســتقال تندیســی به طول 1۸ متر برای فردوسی 
ســاختند و به جای مجســمه لنین در مرکز شهر دوشنبه 
قرار دادند. تاجیک ها فردوســی را به عنوان محور فرهنگی 
خود تلقی کرده و در همان ســال ها نیز همایش بســیار 
بزرگ و بین المللی برای فردوســی در شهر دوشنبه برگزار 
کردند. من هم در آن همایش شــرکت داشــتم، همه در 
پای مجســمه فردوسی، شــاهنامه و فردوسی را تحسین 
کردند، شــعر خواندند، نقالی کردنــد و برنامه های هنری 
برگــزار کرده و اعتقاد خود را به فردوســی نشــان دادند. 
چیــزی نمانده بود فردوســی ما نصیب تاجیک ها شــود، 
همان طور کــه مولوی نصیب ترکیه شــده و در روزهایی 
کــه عرس مولانا در ترکیه برگزار می شــود، چه هنگامه و 
ولوله ای در ترکیه برقرار است، حتی از ایران برای تماشای 
مراســم مولوی خودمان به کشــور ترکیه سفر می کنند. 
 برای فردوسی هم به تاجیکستان می رفتیم، البته حالا هم 

باید برویم.
جشن عروسی در پای مجسمه فردوسی

یاحقی ادامه داد: تاجیک ها کم کم دیدند فردوسی فقط به 
آن ها تعلق ندارد و چند ســال بعد در سال 1۳۷۸ شمسی 
)سال ۲000 میادی( این تندیس را عوض کرده و تندیس 
اسماعیل ســامانی را در مرکز شهر دوشنبه گذاشتند؛ اما 
احترامشــان به فردوســی همچنان پابرجاســت. تندیس 
بزرگ فردوســی را نیز به پارک بسیار بزرگی در دوشنبه 
منتقل کردند، این پارک، پیش تر پارک دوستی نام داشت 
و بعد از انتقال تندیس فردوســی نامش را پارک فردوسی 
گذاشتند. تاجیک ها تمام مراسم های شادی شان را در پای 
مجسمه فردوســی برگزار می کنند، عروس و دامادها را به 
آنجا می برند و متبرک می کنند، اعیاد و جشن ها و نوروز را 

با احترام به فردوسی انجام می دهند.

فردوسی را بابای خود می دانند
این شــاهنامه پژوه بــا تأکید بر اینکه فردوســی در خون 
تاجیکان و در خون فارسی زبانان جاری است، گفت: البته 
شاهنامه و فردوسی از خون ما )ایرانیان( کمی بیرون رفته 
اســت، هرچند در خون فارســی زبانان غیرایرانی جریان 
دارد. آن ها حکیم ابوالقاســم فردوسی را همیشه پدر خود 
می داننــد؛ چند ســال پیش زمانی که راه آهن ســرخس 
افتتاح می شــد و سران کشــورهای منطقه به مشهد آمده 
بودند، آقای امامعلی رحمان که آن زمان هم رئیس جمهور 
تاجیکســتان بود، به توس و مقبره فردوســی آمد. ما آنجا 
بودیــم. آقــای رحمان که به فردوســی بابــای تاجیکان 
می گفــت، با پای  برهنه به زیارت فردوســی رفت. منتظر 
ماند تا خبرنگاران فیلــم و تصویر بگیرند و می گفت فیلم 

بابای تاجیکان را در تلویزیون تاجیکستان نشان دهم.
حضور محسوس شاهنامه در میان مردم تاجیک

او بــا بیان اینکــه در تاجیکســتان همیشــه صحبت از 
فردوســی اســت، گفت: فردوســی به عنوان قائمه تمدنی 
و قائمــه زبان فارســی بــرای تاجیکان اســت و برای او 
احترام قائل اند. شــاهنامه برای تاجیک ها، کتاب مقدسی 
اســت، حتی به عنوان جهیزیه به دختران و تازه عروســان 
می دهند، شــاهنامه را بر بالین فرزندان می گذارند، آن ها 
با شــاهنامه مانند کتاب مقدس برخورد می کنند؛ بنابراین 
خیلی طبیعی اســت که الان این اقــدام صورت بگیرد و 
رئیس جمهور یک دوره کامل شــاهنامه به خط سیریلیک 

به مردمان تاجیک اهدا کند.
  یاحقی با اشاره به همایش بین المللی فردوسی در مهرماه 
در تاجیکســتان و حضــور نمایندگانی از ایــران در آنجا، 
گفت: تاجیک ها روزی را در مهرماه برای فردوســی دارند 
و همایش های بی نظیری برگــزار کردند که نظیرش را در 
ایران نداشتیم. اغلب مردم تاجیکستان، بیت های زیادی از 
شــاهنامه را بلد هســتند؛ اما پیام ها و کلمات شاهنامه در 

زبانشان جاری است، بسیاری از مردم تاجیکستان، نام های 
شاهنامه ای دارند؛ رستم، فریدون، آرش، اردشیر، فرنگیس، 
منیژه و... آن قدری اســم ها زیاد است که حضور محسوس 

شاهنامه را در میان مردم می بینیم.
چرا شاهنامه از زندگی ایرانی ها دور شده؟

او درباره دورشــدن ایرانیان از شــاهنامه نیــز اظهار کرد: 
ایــن موضوع دلایل مختلفی دارد. مــا چیزهای دیگری را 
جایگزین شاهنامه کرده ایم؛ ارزش های وارداتی. اتفاقاً شما 
اهالی رســانه جلو این کار را نگرفتید که به جای قهرمانان 
شاهنامه، قهرمان های کره ای و چینی و ژاپنی در فرهنگ 
ما حلول کردند. به جای اینکه فیلم هایی بر اساس شاهنامه 
ساخته شــود، فیلم هایی از داستان های شرق دور و غرب 

دور و هالیوود به نمایش درمی آید.
این عضو فرهنگســتان زبان و ادب فارســی علت دیگر را 
»شوقی دانســت که به جایگزینی عناصر مذهبی و دینی 
وجــود دارد« و توضیح داد: برخی خیال می کنند تعارضی 
بین شاهنامه و دین وجود دارد و این باعث بی مهری شده 
است. اما واقعیت این است نه تنها تعارضی بین شاهنامه و 
دین وجود ندارد؛ بلکه تجانس بین اعتقادات ما و شاهنامه  
وجود دارد؛ بســیاری از بیت های شــاهنامه ترجمه ای از 
ســخنان حضرت علــی )ع( در نهج الباغه اســت و قابل  
تطبیق است. بســیاری از بیت های شاهنامه قابل  تطبیق 
بــا احادیث و آموزه های قرآن اســت. درواقــع آموزه های 
دینی به زبان فارســی ارائه شده اما برخی خیال می کنند 
این ها با آنچه به عنوان دین می شناسیم، تعارض دارند. این 
شــوق به عربیت و شــوق به معارف دینی و تصور این که 
شاهنامه متعارض با دین است باعث شده آن را پس بزنیم. 

درحالی که چنین چیزی نیست.
 تبلور معارف زندگی و اعتقادی ما در شاهنامه

یاحقی خاطرنشــان کرد: ما با فردوســی می توانم ســالم 
زندگی کنیم به خصوص اینکه فردوسی شیعه است، شیعه 

اثنی عشــری. مقالات متعددی در این زمینه نوشته شده 
و همه می دانند فردوســی در زمانه ای در مشــهد مقدس 
شــیعه بوده که در کنار امام رضا )ع( مردم ســنی بودند. 
او در اقلیــت محض بوده و مبارزه کرده اســت. اما این ها 
تبیین نشــده و ما باور نکرده ایم. با تصور این که فردوسی 
از پادشــاهان گفته است فکر می کنیم سخنان او متعارض 
است درحالی که پادشــاهان بد در شاهنامه مذمت شده و 
آدم های خوب، چه پادشــاه و چــه رعیت، تمجید و تأیید 
شده اند و آدم های بد در هر کسوتی چه موبد و چه پادشاه 
مذمت شده اند. این ها چیزهایی است که از دست داده ایم. 
بسیاری از معارف زندگی و اعتقادی ما در شاهنامه متبلور 
اســت؛ اما غالباً دوستان و مسئولین به زبان فارسی عاقه 
ندارند و با شاهنامه آشنایی ندارند و تصور می کنند معارض 

اعتقادات ماست درحالی که چنین نیست.
واکنشی به واکنش محمدرضا شفیعی کدکنی

این اســتاد زبان و ادبیات فارسی درباره واکنش محمدرضا 
شفیعی کدکنی درباره اهدای شاهنامه به خط سیریلیک و 
اینکه اقدامی برای توســعه خط و زبان روسی است، اظهار 
کرد: خط سیریلیک خط مردم تاجیکستان است. آن ها خط 
فارسی را نمی توانند بخوانند و تا زمانی که نتوانند بخوانند 
این که شــاهنامه به خط سیریلیک باشــد، مغتنم است؛ 
اینکه زبان و صدای شــاهنامه از این طریق به گوششــان 
می رسد، مسئله ای نیست. تصور می کنم استاد شفیعی به 
این مســئله هم توجه دارند. ما فعــاً از طریق این خط با 
آن ها در تماس هستیم. اگر این کار انجام شود و تاجیک ها 
به خط فارسی بخوانند، بســیار اتفاق درخشان تری است؛ 
اما این هم غنیمت اســت. اگــر از این طریق هم بخواهیم 
ممانعــت به عمل بیاوریم و جلوش را بگیریم و آن را قبول 
نداشــته باشیم، خب همان شــعرهایی را که بلد هستند، 
نمی تواننــد بخوانند. صحبت کــردن تاجیک ها با ما فرقی 
ندارند. یکدیگر را می فهمیم و شاهنامه را کاماً می فهمند، 
نمی توانند خط فارسی را بخوانند که مشکل دیگری است. 
آرزو داریم روزی خط نیاکان به قول خودشــان جایگزین 
خط سیریلیک شود. ما انقطاع خطی داریم، اما اگر انقطاع 
زبانی ایجاد شــود دیگر ارتباطمان با آن ها قطع می شــود 
درحالی که از طریق زبان با آن ها در تماس هســتیم و این 
را باید غنیمت دانســت. آرزو می کنیم خط نیاکان به جای 

خط سیریلیک رواج پیدا کند.
غفلتی که باعث از دست رفتن مواریث می شود

محمدجعفر یاحقی در پایان سخنان خود گفت: امیدوارم 
ما هم مثل تاجیکســتان به شاهنامه برگردیم و شاهنامه 
را از خودمان بدانیم. با ایــن غفلتی که ما داریم، مواریث 
خودمان را از دســت می دهیم؛ از مولوی غفلت کردیم از 
مــا گرفتند، از نظامی غفلت کردیــم از ما گرفتند. اگر ما 
غفلــت کنیم، داشــته هایمان را از مــا می گیرند. نباید از 
مواریث خود غفلت کنیــم و همین مویرگ ارتباط خوبی 
با تاجیکستان است که حداقل زبان یکدیگر را می فهمیم. 
اجازه دهیم تاجیک ها زبان ما را با خط سیریلیک بشناسند 
 و بفهمند و امیدوارم روزی متقاعد شوند که خطشان هم 

باید عوض شود.

 بابای تاجیک ها که از خون ایرانی ها بیرون رفته!

ترقی اقتصادی : دبیر شــورای فرهنگ عمومی کشــور اعام کرد: در تاش هستیم 
شــورای فرهنگ عمومی به کانون مسأله محور و زیست بوم محور تبدیل و مسائل باید 

متناسب با محل تصمیم گیری، اجرا و تصویب شود. 
سیدمجید امامی شنبه 1۸ آذر در نخستین گردهمایی شوراهای فرهنگ عمومی استان 
همدان، با بیان اینکه شــورای فرهنگ عمومــی ابزاری خوب برای حکمرانی فرهنگی 
تحقق ارزش های ایرانی، اســامی و انقابی اســت، اظهار کرد: سه رویکرد در شورای 
فرهنگ عمومی وجود دارد و دبیرخانه باید این رویکردها را دنبال می کرد اما تا زمانی 
که دبیرخانه اصاح نشود هیأت رئیسه و اعضای شورا نمی توانند نقش خوبی ایفا کنند 

و نیازمند تاش بیشتر هستیم.
وی با بیان اینکه شــاهد افول سرمایه اجتماعی بوده ایم، تصریح کرد: متأسفانه در 10 
ســال گذشته شاهد افول ســرمایه اجتماعی بوده ایم که باید برنامه ها در محور نشاط 
استان و شهرستان ها به صورت مسأله محور جلو برود و براساس مقیاس استان وضعیت 

ارزش ها، رفتارهای فرهنگی و شرایط مختلف بررسی شود.
دبیر شــورای فرهنگ عمومی کشور توضیح داد: مرکز رصد آمار مسائل مختلف را به 
صورت میدانی بررســی می کند و در حال حاضر با محوریت پوشــاک در حال تکمیل 
پرسشنامه اســت که این مرکز می تواند در بررسی مسائل اســتان در اختیار شورای 
فرهنگ عمومی باشد. وی اضافه کرد: به گفته رئیس جمهور، شورای فرهنگ عمومی 

از ظرفیت ها و بودجه خود استفاده کند و مسائل و کارها را پیش ببرد و بعد در انتظار 
بودجه کشوری باشد چرا که اعتبارات برنامه دولت نسبت به سال های گذشته محدودتر 
شــده و باید حکمرانی نوین فرهنگی داشته باشیم و برای مسائل نیاز به گفتمان سازی 
داریــم. امامی با بیان اینکه باید گفتمان فرهنگی خانواده تقویت شــود، مطرح کرد: با 
فعالیت های مختلف می توانیم بخشی از بار سنگین تقویت فرهنگ خانواده را بر دوش 
داشته باشیم و با گفتمان سازی مسائل مختلف فرهنگ خانواده را تقویت و بررسی کنیم.

اســتاندار همدان نیز اظهار کرد: اقدامات بسیار ارزشمندی در راستای فرهنگ عمومی 
سند قرآنی و سند فرهنگی تدوین شده و اصول اساسی حاکم بر سند فرهنگی موضوع 
هویت اســامی، ایرانی و انقابی، نهاد خانواده و سبک زندگی و ساماندهی جبهه های 

جامعه با رویکرد تربیت نیروی انسانی کارآمد است.
علیرضا قاســمی فرزاد با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری در سال ۷0 مبنی بر اینکه 
دشمن در حال مهندسی فرهنگی است، تصریح کرد: به دنبال شناسایی مقصر نیستیم 
همه ما در این بی توجهی و غفلت ســهم داریم، دشمن برای اینکه بتواند بهره برداری 
حداکثری کند می گوید همه دنیا باید مثل من فکر کنند بنابراین از ابزار ســینما، هنر 
و فرهنگ، ماهواره و در حال حاضر از اپلیکیشــن ها اســتفاده می کند و ستون پنجم 

دشمن است.
قاسمی فرزاد افزود: دشمن در جیب ما و خانواده ما حضور دارد و اگر فکر اساسی برای آن 

نداشته باشیم در چند سال آینده وضعیت بدتری خواهیم داشت چرا که علما در طول 
1۴00 ســال توانستند با زجر، زندان و سیاه چال دین اسام را با طراوتی که بر پیامبر 
اســام نازل شد، نگهداری کنند و طی 100 سال اخیر که دشمنان در حال طراحی و 

برنامه ریزی هستند، نباید بنشینیم و نگاه کنیم.
وی با بیان اینکه باید با خلق نیک برنامه ها را جلو ببریم، تصریح کرد: علما در گذشته 
پول نداشتند اما خلق نیکوی آنها باعث شده بود محبوبیت خاصی داشته باشند بنابراین 
باید با خلق نیکو و رفتار حســنه راهنمایی و برنامه ریزی کنیم و جاذبه در حد اعاء و 

دافعه در حد ضرورت داشته باشیم.
استاندار با بیان اینکه اشراف اطاعاتی برای جلوگیری از حوادث تضمینی و کافی نیست، 
مطرح کرد: باید همه تاش خود را به کار گیریم تا محتوای مجازی در دست خودمان 
باشد، آنچه که ضربات اساسی می زند همین جاست و دشمن با برنامه ریزی های خود ما 
را دچار خودسانسوری و خودکم بینی کرده که باید جلوی آن گرفته شود، اقدامات بسیار 

خوبی در طول این سال ها انجام شده اما همه اعراض از عنوان آن دارند.
قاسمی فرزاد با بیان اینکه دشمن از پیشرفت ما می ترسد، اضافه کرد: دشمن از این همه 
علم و پیشرفت طی سال های گذشته می ترسد و ما باید جهاد تبیین داشته باشیم به 
طوری که در زمان ساخت پهپادها، دشمن عنوان کرد آنها مقوایی هستند اما از فروش 

آنها هراس دارند.

ترقی اقتصــادی : مدیر پایــگاه خبری الف 
می گوید تغییر نام معاونــت مطبوعاتی وزارت 
ارشاد کار درســتی بوده چون فضای رسانه ای 
کشور و دنیا دچار تغییر و تحولات جدی شده 

است.
بیژن مقدم فعال رســانه، مدیرمســئول پایگاه 
خبــری تحلیلی الف در گفت وگو با مهر، درباره 
اقــدام وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی در 
خصوص تغییر عنوان معاونت مطبوعاتی به امور 
رسانه ای و تبلیغات گفت: به نظرم کار درستی 

بود که وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی انجام داد 
چون فضای رســانه ای هم در کشور ما و هم در 
دنیا امروز دچار تغییر و تحولات جدی شــده و 
معاونت مطبوعاتی سابق نمی توانست با همین 
عنوان مســیر را ادامه دهــد. زیرا در آن صورت 
کارش به نوعــی بی اعتنایــی به ایــن تغییر و 

تحولات تلقی می شد.
وی افــزود: فرآیندهای قانونــی و تغییرات در 
کشور ما ســخت اســت و این پدیده جدیدی 
نیســت، اما خوشــبختانه در حد نام این تغییر 

ایجاد شد و مشخص شــد که توجه به فضاها، 
رســانه ها و شــبکه های اجتماعی جدی است. 
مطبوعات نیز بخشــی از رسانه ها هستند شاید 
در گذشته می توانستند حجم بیشتری از اخبار 
را پوشــش دهند، امــا واقعیت این اســت که 
شرایط تغییر کرده و فضای رسانه ای نیز متحول 
شــده و طبیعی اســت که تغییر و تحولات نام 
مجموعه ای که متکفل کننده است و اداره امور، 
هدایت، نظارت، کمک و پشتیبان این مجموعه 

را برعهده دارد، به شکل جدی پیگیری شود.

مدیرمســئول پایگاه خبری تحلیلی الف گفت: 
وقتی ما ایــن تغییر را به عنــوان یک واقعیت 
می پذیریم، طبعاً پذیرای تغییر سیاست گذاری ها 
نیز هســتیم. فرض کنید در گذشته قانونی در 
راســتای حمایت یارانــه ای از مطبوعات وجود 
داشت. الان که متوجه هســتیم رسانه های ما 
منحصر به مطبوعات نیســتند، بدیهی اســت 
که یارانه نیــز تغییر می کنــد و دیگر منحصر 
بنابراین سیاست گذاری  نیســت.  مطبوعات  به 
درباره توزیــع یارانه نیز تغییــر می کند. یا در 

خصــوص دادن آگهــی به مطبوعــات که در 
گذشته عمدتاً به ســمت مطبوعات بوده است  
وقتی مســیرش آمده است به ســمت وزارت 
ارشــاد و وزارت محل توزیع آگهی شده است 
حالا می پذیریم مطبوعات بخشــی از رسانه ها 
هستند و رسانه های دیگری نیز در کشور وجود 
دارند، بنابراین باید آگهی ها به ســمت آنها نیز 
هدایت شــود. اینها نیازمند تصمیم های جدید 
و ریل گذاری سیاست های جدید است که باید 

انجام شود.

دبیر شورای فرهنگ عمومی کشور:

شاهد افول سرمایه اجتماعی در ۱۰ سال گذشته بوده ایم

ارزیابی یک مدیر رسانه از تغییر نام معاونت مطبوعاتی وزارت ارشاد

ترقی اقتصادی : رئیس باشــگاه گردشگری فرهنگی پایدار 
یونســکو-ایران، دیپلماسی گردشــگری را دیپلماسی مکمل 
دانســت و گفت: بــا در نظر گرفتن وجــه مردم پایگی صنعت 
گردشگری و محوریت بخش  خصوصی و تعاونی ها در این حوزه، 
دیپلماسی گردشگری به عنوان دیپلماسی عمومی و مکمل، به 
خوبی عمل می کند و بار بر زمین مانده حوزه دیپلماسی را به 

دوش می گیرد.
محمدرضا مجیدی در گفت وگو بــا ایرنا درباره ابعاد گوناگون 
دیپلماسی گردشگری به عنوان دیپلماسی مکمل اظهار داشت: 
دیپلماسی مکمل بار بر زمین مانده حوزه دیپلماسی را به دوش 
می گیرد. یاریگر اســت نه مزاحم، دستگیر است نه مچ گیر، با 

پرهیز از نظام های پیچیده و دســت وپاگیر دیوان ســالاری، با 
چابکی و چالاکی و بهره گیــری از روش های نوین علمی و با 
هزینه های بســیار کمتر مادی، معنوی و صرف زمان کمتر، به 
تحقق اهداف و تامین منافع ملــی در حوزه اقتصاد و تجارت 
یاری می رســاند، این روایــت دیگری از اقتصــاد مردم پایه و 
دانش بنیان اســت که گردشگری همه مختصات و مشخصات 

آن درون خود دارد.
ایران پرچمدار گردشگری پایدار میراث پایه

مجیدی گفت: دولت ها سهم بالایی را به صنعت گردشگری در 
اقتصاد ملی خود اختصاص می دهند، البته شــیوع همه گیری 
کرونا باعث رکود در اقتصاد گردشــگری جهان شد، اما با عبور 

از بحران این بیماری، اکنون شاهد رونق مجدد و صحنه گردانی 
صنعت گردشگری در اقتصاد جهانی و تاش برای کسب مقام 

نخست در گردش مالی در دنیا هستیم.
گردشگری از یک سو مانند بسیاری از پدیده های اجتماعی پای 
خود را از مرزهای ملی فراتر می گذارد، زیرا جنس و ساختاری 

بین المللی دارد، لذا با دیپلماسی گره خورده است
رئیس باشــگاه گردشــگری فرهنگی پایدار یونسکو-ایران به 
موقعیت ویژه ســرزمینی، تاریخی، فرهنگی و تمدنی ایران در 
بستر گسترده ایران فرهنگی اشاره کرد و گفت: با ظرفیت بالای 
زبان و ادبیات فارســی و با داشتن هزاران اثر و میراث فرهنگی 
مــادی و معنــوی و جاذبه های طبیعــی، می توانیم پرچمدار 

گردشگری پایدار میراث پایه به عنوان الگوی خاص گردشگری 
بر پایه ارزش های دینی و ملی باشیم.

ســفیر و نماینده اسبق جمهوری اســامی ایران در یونسکو 
)1۳9۳-1۳۸۶( دیپلماسی گردشگری را دیپلماسی مکمل در 
مســیر تحقق سیاست آسیایی و همسایگی جمهوری اسامی 
ایران دانست گفت: دیپلماســی گردشگری چندزیست است 
از یک ســو قطعا در حوزه دیپلماســی دولت پایه و قوه مجریه 
محور اســت و تکلیف حاکمیتی دارد و از سوی دیگر از زیست 
مردم پایــه، غیردولتی و غیرحاکمیتی البتــه با پایش، نظارت 
هدایت و حمایت حاکمیت برخودار اســت، یعنی ترکیبی دو 

زیستی حاکمیتی و مردمی.

رئیس باشگاه گردشگری فرهنگی پایدار یونسکو-ایران:

دیپلماسی گردشگری بار بر زمین مانده حوزه دیپلماسی را به دوش می گیرد


